
 چوب حراج به بافت روستايي 
شمال پايتخت

يادداشت-3يادداشت-2يادداشت-1

 ايران
چين و تحريم ها

 نگاهي به وضعيت فقر 
در جهان 

 سودآوري بازار مشتقه
حتي در مسير نزولي بازار 

با وجود آنكه مسوولان دولت 
چي��ن از رييس جمه��وري 
گرفته تا وزير خارجه و مقامات 
اقتصادي بارها اعلام كرده اند 
كه با هرگونه تحري��م ايران از 
سوي امريكا مخالف  هستند 
و با آن همراهي نمي كنند اما 
اقتصاد مختصات خاص خود 
را دارد. براي مثال يك ش��ركت چيني كه اپراتور يكي از 
بنادر بزرگ چين به حساب مي آيد به شكل همزمان در 
۱۸ بندر ديگر دنيا نيز فعاليت رسمي دارد. اگر در شرايط 
تحريم اين شركت حضور كشتي ايراني را بپذيرد تحت 
تاثير تحريم ها قرار گرفته و فعاليتش در تمام بنادر دنيا 
نيز با مشكل مواجه مي شود. از اين رو اين طبيعي است كه 
برخي شركت هاي اقتصادي مزايا و سود خود را در اولويت 
قرار دهند و نمي توان از دولت چين نيز انتظار داشت كه به 
چنين مسائلي ورود كند. با اين وجود چين در اين سال ها 
همراهي خود با اقتصاد ما را نش��ان داده اس��ت در سال 
۲۰۱۴ ميزان تبادل تجاري ما با چين حدود ۵۱ ميليارد 
دلار بود، اما اين عدد امروز به ۳۰ ميليارد دلار رسيده كه 
كاهش��ي حدودا ۴۰ درصدي را نش��ان مي دهد. اين در 
حالي است كه سهم چين از تجارت ايران در سال ۲۰۱۴ 
حدودا ۲۰ درصد بود اما امروز اين سهم به مرز ۳۰ درصد 
رس��يده اس��ت. به اين ترتيب هر چند كه ارزش تجارت 
كاهش يافته، اما س��هم چين در اقتصاد ايران گسترش 

پيدا كرده است.
هر چند در طول سال هاي گذشته كشورهاي مختلفي 
در روند مذاكرات هس��ته اي ايران حضور داش��ته اند اما 
در واقعيت آنچه كه به تصميمات نهايي ختم مي ش��ود 
مذاكره ميان ايران و امريكاس��ت و در واقع اين دو كشور 
بايد در اين زمينه به جمع بندي نهايي برس��ند تا احياي 
مذاكرات ممكن شود. با اين وجود چين بارها اعلام كرده 
كه آماده افزايش تعاملات تجاري با ايران است و مي توان 
انتظار داشت كه با كنار رفتن محدوديت ها در مدتي كوتاه 
تجارت ايران با چين دو برابر شده و به مرز ۶۰ ميليارد دلار 
برسد. امروز كشورهايي مانند عربستان سعودي يا امارات 
متحده عربي توانس��ته اند جايگاه ايران در ميان شركاي 
تجاري چي��ن در منطقه را بگيرند، اما با بهبود ش��رايط 
قطعا ما افزايش تعامل با چين را خواهيم داشت. يكي از 
معضلاتي كه ما در سال هاي گذشته با آن مواجه بوديم، 
نامشخص بودن تكليف ما با چين است. وقتي خبري از 
همكاري هاي تازه با چين مطرح شده يا سرمايه گذاري 
شركت هاي اين كشور در ايران نهايي مي شود، ناگهان موج 
منفي رسانه اي راه مي افتد كه كشور را به چين فروختيم 
و امثال اين حرف ها، ولي در مقابل اما وقتي خبر مي آيد 
كه چين در كشورهايي مانند عربستان سعودي، قطر يا 
ساير كشورهاي منطقه سرمايه گذاري كرده، اين بار تيتر 
مي زنند كه چين، ايران را رها كرده يا قصد همكاري با ما 
را ندارد! در چنين شرايطي بايد بپرسيم تكليف چيست؟

گزارش جهاني فقر چند بعدي، 
يكي از گزارش هاي رسمي در 
خص��وص فقر در كش��ورهاي 
جهان به ش��مار م��ي رود. اين 
گزارش همه س��اله و از س��ال 
۲۰۱۰ تاكنون توسط موسسه 
فقر و توسعه انس��اني دانشگاه 
آكس��فورد با هم��كاري دفتر 
توسعه سازمان ملل متحد تهيه و منتشر مي شود. محاسبه 
فقر چند بعدي توسط اين دو موسسه، با هدف نشان دادن 
اولويت ها در مس��ير هدف قرار دادن فقر در سياست ها و 
برنامه ها انجام مي ش��ود. محاس��به فقر چندبعدي كه با 
اس��تفاده از يك ش��اخص تركيبي كه در برگيرنده ابعاد 
اقتصادي، اجتماعي و سلامت است، فراتر از محروميت هاي 
پولي به مس��اله فقر مي پردازد. ش��اخص فقر چند بعدي 
جهاني، تنها شاخص محاسباتي است كه محروميت هاي 
مشترك در بيش از ۱۰۰ كشور و ۱۲۰۰ منطقه فرعي را 
اندازه مي گيرد و تصويري كلان از وضعيت فقر چند بعدي 
در دنيا ارايه مي نمايد. هفته پيش گزارش جهاني فقر چند 
بعدي در س��ال ۲۰۲۳، رونمايي شد. به منظور محاسبه 
شاخص جهاني فقر چندبعدي، داده هاي مربوط به ۱۱۰ 
كش��ور در حال توس��عه كه در برگيرنده ۶.۱ ميليارد نفر 
جمعيت- معادل 9۲ درصد جمعيت كشورهاي در حال 
توسعه- مورد استفاده قرار گرفته اس��ت. برخي از نتايج 
كليدي مربوط به اين گزارش به شرح زير و قابل تامل است: 
۱- اي��ن گزارش بر تحولات گس��ترده اي كه ب��ه ويژه در 
س��ال هاي اخير وجود داش��ته و منجر ب��ه چالش هاي 
بسيار در دستيابي به دنيايي بدون فقر شده است، تاكيد 
دارد. چالش هاي��ي نظير نابرابري گس��ترده، بي ثباتي و 
درگيري هاي سياسي، تغييرات آب و هوايي، چالش هاي 
دوران پساكوويد و س��اير مواردي كه همگي هزينه هاي 
زندگي و معيشت انسان ها در سراسر دنيا را تحت الشعاع 

قرار داده است. 
۲- حدود ۱.۱ ميليارد نفر از جامعه ۶.۱ ميليارد نفري در 

دنيا دچار فقر چندبعدي هستند. 
۳- هرجا فقر بيشتري وجود داشته شدت فقر نيز بيشتر 

بوده است. 
۴- ۴۸۵ ميليون نفر از فقرا در ۱۱۰ كشور مورد بررسي در 
وضعيت بسيار شديد فقر زندگي مي كنند و محروميت هاي 
سنگين )بيش از ۵۰ درصد محروميت( را تجربه مي نمايند. 
۵- 99 ميليون نفر از فقرا، فقر در تمامي ابعاد سه گانه فقر 
چندبعدي را به شدت تجربه مي كنند و داراي محروميت 

بيش از 7۰ درصد هستند. 
۶- ۱۰ ميلي��ون نف��ر از ۱۲ ميلي��ون نف��ري كه در 
محروميت هاي بس��يار ش��ديد )ب��الاي 9۰ درصد 
محروميت( زندگي مي كنند در منطقه جنوبي صحراي 

آفريقا زندگي مي كنند. 
7- مناطق فرعي از دو منظر در معرض بيشتر آسيب قرار 
ادامه در صفحه 3 داشته اند؛ گستره فقر و شدت فقر.   

در حال��ي اي��ن يادداش��ت را 
مي نويس��يم كه ۸ روزي است 
كه بازار رنگ س��بز را به خود 
نديده و شاخص حمايت معتبر 
۲ ميليون واح��دي خود را كه 
اكثر فعالان به آن دل بس��ته 
بودند از دس��ت داده آن هم با 
ريزش جدي كه بهتر است آن 
را سقوط بناميم. كاهش ارزش معاملات و تراز حقيقي ها 
نيز نشان از عدم تپش نبض و از بين رفتن علائم حياتي 
بازار دارد كه موجب ش��ده تا اين روز ها ش��اهد فضاي پر 
عرضه و ركودي در بازار باشيم به طوري كه حتي گزارش  
شركت ها نيز نتوانسته حال بازار را تغيير دهد. براي يافتن 
علت، بهتر است كمي به عقب برگرديم، روزي كه دولت 
و سياست گذار با اتخاذ تصميمات غير كارشناسي و البته 
محرمانه تيشه به ريشه توليد زد. البته اين تصميمات به 
افزايش ۱۰۰ درصدي نرخ س��وخت و ۴۰ درصدي نرخ 
خوراك پتروشيمي ها ختم نشد و اين بار دولت در اقدامي 
جديد دس��ت به افزايش عوارض و ماليات براي صادرات 
محصولات صنعت فولادي و فلزات اساسي زده. البته اين 
اولين باري نيست كه مسوولان و سياست گذاران با اتخاذ 
تصميمات يك شبه و تاييد و تكذيب هاي متوالي جو كلي 
بازار را تح��ت تاثير قرار مي دهند. آن هم تصميماتي كه 
بار ها و بار ها در گذشته اجرا شده و شكست خورده است. 
انگار سياست گذاران ما تنها چيزي كه ياد گرفته اند تكرار 
اشتباهات گذشته است كه تبديل به ريسك اصلي بازار و 
عاملي براي تضعيف اعتماد عمومي به بازار سرمايه شده 
اس��ت. شايد اين جمله را زياد ش��نيده باشيد كه بورس 
آينه اقتصاد يك كشور است يعني هر آنچه ما در اقتصاد 
به خوبي عمل كنيم تاثيرش را در بازار سرمايه خواهيم 
ديد. اگرچه مدتي اس��ت روي اين آينه  جهان نما را غبار 

گرفته است. 
البته دير يا زود تبعات سخت گيري و سنگ اندازي در نظام 
توليد به واسطه ريسك سرمايه گذاري و نصرفيدن توليد 
گريبان اقتصاد كشور را خواهد گرفت. به بيان ديگر وقتي 
واحد هاي توليدي بدانند توليد با آن همه سختي و مشقت 
نه برايش آب دارد و نه نان، چرا بايد به پاي اعمال و تصميمات 
نسنجيده دولت بس��وزند. بله، اين همان جايي است كه 
پولي كه بايد صرف توليد و رشد و شكوفايي بشود به سمت 
فعاليت هاي غير مولد اقتصادي و سفته بازي مي رود. آري 
اينگونه مي شود كه چرخ اقتصادي كشور كه چرخيدنش 
موجب رش��د و نمو يك جامعه است از هم خواهد پاشيد. 
اما س��وال اصلي اينجاس��ت، حالا كه دولت با تصميمات 
اينچنيني منافع سهامداران را نشانه رفته  وظيفه سازمان 
بورس به عنوان ركن اصلي بازار سرمايه چيست؟ به واقع 
مادامي كه سازمان بورس نتواند نظرات سهامداران و منافع 
شركت هاي درون دايره بازار  سرمايه را در تصميم گيري و 
ريل گذاري هاي دولت دخيل كند بعيد است شاهد برگشتي 
ادامه در صفحه 6 از بازار باشيم.   

ارغوان فرزين معتمد مجيدرضا حريري نويد فرهادي

نيـاز اقتـصاد ايـران
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صفحه 2    

 »تعادل« آينده صنعت 
 پتروشيمي هاي متانولي  را 

بررسي كرد

 چين، ميانمار و ايران 
در بين ۷۰ كشور، محدودترين 

اينترنت جهان را دارند

انجمن تج��ارت الكترونيكي اعلام كرده اس��ت 
اپراتوره��اي اينترنت��ي با اس��تفاده از تجهيزات 
فيلترينگ مي توانند از تخفيف ۱۰ تا ۱۵ درصدي 
در خريد اينترن��ت بهره مند ش��وند. در گزارش 
انجمن از وضعيت اينترنت در ايران آمده اس��ت: 
»در بين ۱۰۰ كش��ور جهان با بيش��ترين توليد 
ناخالص ملي، ايران پس از ميانمار دومين اينترنت 
صفحه 6 را بخوانيد پر اختلال، پس از...  

 توسعه 
 زنجيره ارزش 

 يا تعطيلي
 راه سومي 
وجود ندارد

 كاسبان 
فيلترينگ

صفحه 3    

صفحه 5    

 پيام تشكر 
 رهبر انقلاب 

 به مناسبت قهرماني 
 تيم ملي 

واليبال جوانان

فرشاد مومني: مشكلات دوران قائم مقام فراهاني 
همچنان بازتوليد مي شود

 ايران گرفتار 
در دور باطل توسعه نيافتگي 

 »تعادل« در گفت وگو با عليرضا توكلي ضمن واكاوي 
چرايي نزول مستمر بازار سرمايه بررسي مي كند

  تصميمات ناگهاني، بدون برنامه ريزي و بدون زمان بندي خاص 
يكي از دلايل نزول شاخص بورس است

  علت وضعيت نزولي بورس، هزينه شركت هاي پتروشيمي بدون اطلاع 
و پيش بيني قبلي با بخشنامه دستوري و يك شبه افزايش پيدا كرده است 

زهرا س�ليماني|خبر سقوط ش�اخص بازار سهام 
كشور، يك بار ديگر، فعالان اقتصادي، سهامداران 
و سرمايه گذاران كشور را در بهت و نگراني فرو برد؛ 
ش�اخص بورس تهران ديروز 6۴ هزار واحد ديگر 
سقوط كرد تا بازار سهام ايران پس از مدت ها به زير 
2ميليون واحد ن�زول كرده و به محدود 1ميليون و 
950هزار واحدي برس�د. بر اس�اس آمارها، بورس 
تهران تنها طي يك هفته گذشته بيش از 200هزار 
واحد س�قوط كرده اس�ت؛ نزولي 9.3درصدي كه 
مشخص نيس�ت تا چه زماني تداوم داشته باشد. 
واكنش دولت و رس�انه هاي همسوي دولت به اين 
نوسانات اما همراه با نوعي فضاسازي است كه منشأ 
آن مشخص نيست. دولت از يك طرف نقش خود در 
اين نزول را منكر مي شود و از سوي ديگر صدا و سيما 
با آمارسازي و ارايه اطلاعات نادرست تلاش مي كند، 
صورت مساله بحران بورس را پاك كند. سهامداران 
هنوز از ياد نبرده اند كه بخش�نامه هاي دس�توري 

خوراك پتروشيمي ها چه مشكلاتي براي بورس، 
ايجاد كرد و چه بر سر شاخص آورد. اما ريشه واقعي 
نوسانات نزولي اخير بورس چيست؟اين نوسانات تا 
چه زماني قرار است تداوم داشته باشند و اگر قرار 
بر حل مشكل باشد با استفاده از كدامين راهكارها 
مي توان از اين بحران و نوس�انات عب�ور كرد؟ اين 
پرسش ها و ساير پرسش هايي از اين دست، محتواي 
گفت وگوي تعادل با عليرضا توكلي كارش�ناس و 
تحليلگر بازار سرمايه را تشكيل مي دهند. توكلي 
با بازخواني مشكلات اخير بورس به 2عامل هراس 
مالي و نزول ش�اخص هاي واقعي اقتصاد به عنوان 

ريشه اصلي مشكلات بازار سرمايه اشاره مي كند.

  بازار سرمايه همچنان روند نزولي و نوساني را طي 
مي كند. بر اس�اس آمارها تنها در طول يك هفته، 
بورس نزولي بالاي 9درصدي را تجربه كرده است. 

چرا بازار با اين نوسانات روبه روست؟

بخش��ي از اين وضعيت نزولي بورس ك��ه طي ماه هاي 
گذشته رخ داده، طبيعي است. علت آن هم اين است كه 
هزينه شركت هاي پتروشيمي بدون اطلاع و پيش بيني 
قبلي با يك بخش��نامه دستوري و يك شبه افزايش پيدا 
كرده اس��ت، اين روند باعث مي ش��ود سود شركت هاي 
پتروش��يمي كاهش پيدا كند، وقتي سود سهام هم كم 
مي ش��ود، قيمت سهام نزولي ش��ده و شاخص ها پايين 
مي آين��د. دومين دليل هم ناش��ي از آن اس��ت كه اين 
تصميمات ناگهان��ي، بدون برنامه ري��زي و زمان بندي 
خاصي اعلام شد. اين روند، نگراني هايي را در بازار ايجاد 
كرد . برخي سهامداران نگرانند چه بسا دولت در ماه هاي 
آينده براي باقي صنايع هم از قيمت نفت و گاز گرفته تا 
دريافت حق مالكانه از معادن مختلف )سنگ آهن، فولاد، 
سنگ آهن، ذغال سنگ، مس و...( نوسان بيافريند. سومين 
موضوع هم ناشي از بي پولي دولت و كسري بودجه است، 
بنابراين محتمل اس��ت كه دولت باز هم دست در جيب 
ادامه در صفحه ۴ سهامداران كند.   

َ بورس در تب 

فرش��اد مومني خطاب به حكومتگران هشدار داد كه 
بحث هاي اعتلابخش را شروع كنند و در مسير درست 
توسعه قدم بردارند. او به اقدام شهرداري در تخليه خانه 
انديشمندان علوم انساني انتقاد كرد و آمارهاي دولت در 
زمينه رشد اقتصادي را به چالش كشيد و تاكيد كرد همه 
مشكلات اقتصادي ايران به نوعي بازتابي پشت كردن به 
توسعه است؛ مساله اي كه در برنامه هفتم توسعه نه تنها 
حذف نشده بلكه به عنوان پيشران معرفي شده است. 

فرشاد مومني، استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبايي 
در همايش »قائم مقام فراهاني پيشگام انديشه توسعه 
در ايران« گفت: برگزاري اين همايش در واقع يك پيام 
كليدي دارد كه به نظر من بي��ش از هر چيزي به درد 
حكومتگران فعلي مي خورد و آن پيام اين است كه وقتي 
حكومتي به توسعه پشت مي كند و اراده اي براي حركت 
به سمت توس��عه از خود نشان نمي دهد، جايگزينش 
صفحه 8 را بخوانيد بي ثباتي و...  



هرچند در حدود دو س��الي كه از عمر دولت س��يزدهم 
گذشته، مسوولان تيم اقتصادي بارها بر اين موضوع تاكيد 
داشته اند كه بخش قابل توجهي از برنامه ها و طرح هاي 
كلان خود را با محوريت ت��وان داخلي دنبال مي كنند و 
در چنين چارچوبي چه اهداف جاري و كوتاه مدت و چه 
برنامه هاي كلان برنامه هايي را طراحي كردند كه مي توان 

آنها را با استفاده از توان داخلي دنبال كرد. 
يكي از اصلي ترين موضوعاتي كه در اين زمينه بيشترين 
اهميت را داشت نحوه برنامه ريزي و اولويت گذاري دولت 
در رابطه با سياست هاي كلان در زمينه ديپلماسي خارجي 
بود. در حالي كه دولت روحاني در ماه هاي پاياني فعاليت 
خود از امكان دسترس��ي به توافقي جديد در چارچوب 
برجام خبر م��ي داد، در دولت جديد براي چند ماه عملا 
پيگيري سياس��ت خارجي به عنوان ي��ك اولويت كنار 
گذاش��ته ش��د و پس از آن نيز چند مرحله مذاكره براي 
احياي برجام راه به جايي نبرد. در چنين بستري مشكلات 
اقتصادي با دامنه گس��ترده تري خود را نش��ان دادند و 
سرانجام دولت پذيرفت كه با نگاهي متفاوت به سياست 
خارجي نگاه كن��د و البته در اين ميان نيز به جاي غرب، 

نگاه به همسايگان و شرق با قدرت دنبال شد.
سفر رييس جمهور به چين نشان داد كه دولت مي خواهد 
راهي تازه براي ارتباط با چيني ها باز كند و در اين بستر 
آمادگ��ي همكاري در تج��ارت و البته س��رمايه گذاري 
مشترك وجود خواهد داش��ت. به اين ترتيب در جريان 
ديدار و مذاكرات دو جانبه با ش��ركت هاي چيني، ايران 
آمادگي خود را براي جذب سرمايه چيني ها نشان داد اما 
همچنان يك ابهام مهم باقي ماند و آن چگونگي تعامل 
در زم��ان تحريم ها بود. هرچند دول��ت پكن بارها اعلام 
كرده كه با تحريم هاي امريكا عليه ايران همراه نيس��ت 
اما در نهايت شركت هاي چيني براي ورود به ايران كمتر 
ريسك مي كنند و همين موضوع باعث شده كه كمتر از 
ظرفيت هاي كلان موجود در اين حوزه استفاده شود. با 
اين وجود وزير اقتصاد در جريان سفر خود به چين وعده 
داده كه مي ت��وان به ورود س��رمايه هاي جديد از طرف 
چيني ها به ايران امي��دوار بود. وزير اقتصاد با اش��اره به 
توافقات انجام شده در كميسيون مشترك ايران و چين در 
پكن براي عملياتي شدن پروژه هاي سفر رييس جمهور به 
اين كشور از ماه آينده، تاكيد كرد: از بين فهرست طولاني 
پروژه هاي سرمايه گذاري تعدادي به عنوان اولويت هاي 
سرمايه گذاري به طرف چيني معرفي شد و مورد موافقت 
قرار گرف��ت كه در زمينه هاي متع��ددي از جمله حوزه 
انرژي، صنايع معدني، كشاورزي، بهداشت و درمان است. 
سيد احسان خاندوزي كه به چين سفر كرده است، درباره 
جزئيات اين سفر و توافقات كميسيون مشترك دو كشور 
گفت: رييس جمهور در زمستان سال قبل سفر مهمي به 
پكن داشتند و توافقات خوبي با رييس جمهور چين در اين 
سفر انجام شد كه اجرايي و عملياتي شدن آن براي آنكه 
منافع اقتصادي كشور را تامين كند نيازمند پيگيري هاي 
از سوي وزارتخانه هاي مختلف بود كه در پنج ماه گذشته 

انجام شد. موفق شديم روز پنجشنبه نخستين كميسيون 
مشترك را بعد از ۴.۵ سال، بين ايران و چين برگزار كنيم. 
وي افزود: چين بزرگ ترين شريك تجاري ايران است و 
بيشترين مقصد صادرات كالاهاي ايراني و بخش عمده اي 
از واردات ما با چين اس��ت و به طور دقيق، اين كشور در 
مجموع تجارت بدون نفت ايران سهم ۲۴ درصدي را در 

بين شركاي تجاري ايران داشته است.
وزير اقتصاد افزود: نخستين جلسه كميسيون مشترك 
ب��ا حض��ور نماين��ده وزارتخانه هاي مختل��ف از جمله 
وزارت اقتصاد به عنوان رييس طرف ايراني كميسيون، 
وزارتخانه هاي نفت، كش��اورزي، مسكن و شهرسازي، 
س��ازمان توس��عه تجارت، وزارت صمت، بانك مركزي 
جمهوري اسلامي ايران، گمرك، سازمان امور مالياتي و 
وزارت امور خارجه با مشاركت جدي طرف مقابل برگزار 
شد و درباره پروژه هايي كه بايد بعد از سفر رييس جمهور 
مورد توافق دو طرف قرار مي گرفت، توافق و مقرر شد از 
ماه آينده هر كدام از اين پروژه ها اجرايي و عملياتي شوند. 
خاندوزي تاكيد كرد: ما هم در حوزه تجارت بين دو كشور 
ظرفيت هايي خوبي داريم و بس��ياري از صادركنندگان 
ايراني براي صادرات برخي كالاهاي خود به چين نياز به 
مجوزهايي دارند كه طرف چيني با صادرات آن كالاها از 
ايران به چين موافقت كرد و هم در حوزه سرمايه گذاري 
فهرستي بود كه بايد مورد موافقت دو دولت قرار مي گرفت. 
در كنار مذاكرات دولتي، جلسه بسيار خوبي اتاق بازرگاني 
مشترك ايران و چين كه بخش خصوصي دو كشور است 
در پكن با حضور پررنگ شركت هاي چيني برگزار شد و 
برخي شركت هاي ايراني هم موانع و مشكلاتي داشتند كه 
طرف چيني قول مساعد آن موانع و مشكلات را برطرف 
كند. وي همچنين درباره اولويت هاي س��رمايه گذاري 
گفت: با توجه به اينكه وزارتخانه هاي مختلف درخواست 
سرمايه گذاري هاي متعددي داشتند اما اما دولت مصر 
بود كه با اولويت بندي اين كار انجام شود، از بين فهرست 
طولاني پروژه هاي س��رمايه گذاري تع��دادي به عنوان 

اولويت هاي سرمايه گذاري به طرف چيني معرفي و مورد 
موافقت قرار گرفت كه در زمينه هاي متعددي از جمله 
حوزه انرژي، صنايع معدني و كش��اورزي اس��ت و البته 
يكي دو پروژه اجتماعي در حوزه بهداش��ت و درمان نيز 
در اين اولويت ها وجود دارد. در كنار جلس��ه كميسيون 
ديدار س��ازنده اي هم با رييس چيني كميس��يون ايران 
برگزار ش��د كه در آنجا به طور مصداقي و موردي برخي 
موانعي كه بايد از سمت دو كشور رفع شود، مورد تاكيد 
قرار گرفت. وزير اقتصاد در پايان تاكيد كرد: در مجموع 
فضاي سازنده اي فراهم شد و اميدواريم در ماه هاي آينده 
بتوانيم نتايج سفر رييس جمهور را به صورت عملياتي در 

پروژه ها شاهد باشيم.
هرچند وزير اقتصاد جزيياتي از اين سرمايه گذاري هاي 
احتمالي ارايه نكرده اما به نظر مي رسد كه دولت رييسي 
به حضور دوباره چيني ها در اقتصاد ايران اميدوار است. در 
كنار خاندوزي، عبدالملكي نيز از جذب س��رمايه گذاري 
جديد در مناط��ق آزاد مي گويد. هرچن��د او جزيياتي از 
داخلي يا خارج��ي بودن س��رمايه گذاري ها ارايه نكرده 
اما با توجه ب��ه رقم اعلامي، احتمالا خارجي ها نيز در اين 
حوزه فعاليت هايي خواهند داشت. او گفته: مناطق آزاد 
و ويژه اقتصادي ايران بهشت سرمايه گذاري هستند، چرا 
كه علاوه بر اينكه مزاياي س��رزميني توليد مانند پايين 
بودن هزينه توليد مناسب بودن دسترس��ي به بازارها و 
زيرس��اخت هاي خ��وب در مناطق آزاد نيز وج��ود دارد 
قانونگذار مزيت هاي ويژه اي ب��راي مناطق آزاد از جمله 
معافيت هاي مالياتي گمركي اداري براي اين مناطق در 
نظر گرفته است. از سوي ديگر با توجه به وجود حاكميت 
واحد در مناط��ق آزاد فعاليتهاي بروكراتيك راحت تر در 
اين مناطق انجام مي ش��ود اما با اين وجود حجم مطلوب 
س��رمايه گذاري را در مناطق آزاد نمي بينيم البته اين به 
معناي كم بودن و پايين بودن سرمايه گذاري در مناطق 
آزاد نيست چرا كه در ش��رايط كنوني سرمايه گذاري در 
مناطق آزاد بسيار بالاتر از متوسط سرمايه گذاري در كشور 

است اما قرار بوده اين نقاط نقاط بسيار قدرتمندي باشد كه 
اقتصاد ايران را بلند كند حالا بايد پرسيد اين اتفاق تاكنون 
نيفتاده است؟ يكي از دلايل آن اين است كه فرصت هاي 
سرمايه گذاري در مناطق آزاد آنطور كه بايد معرفي نشده 
است. در همين راس��تا براي معرفي اين فرصت ها آنها را 
تبديل به بسته هاي سرمايه گذاري در مناطق آزاد كرديم 
اين بس��ته ها داراي سه بخش است. بخش اول مطالعات 
اوليه انجام شده، كه نشان مي دهد بسته يا طرح مورد نظر، 
بررسي اوليه آن انجام شده، به زيرساخت هايي نياز دارد 
هزينه ها، درآمد و س��ود آن نيز به ميزان مشخصي است. 
بخش دوم، تامين زيرس��اخت هاي مورد ني��از آن پروژه 
اس��ت. به عنوان مثال زمين، آب، برق و گاز يك بسته در 
همان زماني كه آن را ارايه مي كنيم تامين شده است جاده 
و دسترسي اگر نياز داشته باشد براي آن تعبيه شده است.

عبدالملكي ادامه داده: در نهايت بخش سوم يعني مجوزها 
در لحظه ارايه بسته س��رمايه گذاري به صورت بدون نام 
صادر شده است در حالي كه يكي از گلايه هايي كه هميشه 
سرمايه گذاران مطرح مي كردند اين بود كه در بسياري 
موارد مي خواهند طرحي را آغ��از كنند اما براي گرفتن 
مجوزهاي آن سختي هاي بسياري متحمل مي شوند. اما 
در قالب اين بسته ها تمام زيرساخت ها و پيش نيازهاي 
اجراي يك طرح را انج��ام داده ايم و مجوزهاي آن نيز به 
صورت پيش فرض و بدون نام صادر ش��ده اس��ت كه در 
وبسايت مناطق آزاد به نشاني وجود دارد. اين پروژه را از 
ابتداي زمستان سال گذشته آغاز كرديم و در نخستين 
نمايشگاه يعني نمايشگاه ايران اكس��پو در تهران ۳۷۰ 
بسته سرمايه گذاري را ارايه كرديم كه ارزشي حدود ۲۴۰ 
هزار ميليارد تومان داش��ت جالب تر اينكه در چهار روز 
برگزاري اين نمايش��گاه بيش از ۵۰ هزار ميليارد تومان 
قرارداد و تفاهم نامه سرمايه گذاري منعقد شد بنابراين 
اين پروژه ادامه پيدا كرد و مناطق آزاد همچنان در حال 
توليد بسته هاي سرمايه گذاري جديد هستند. به گونه اي 
كه هفت منطقه آزادي كه در حال حاضر فعال هس��تند 
تاكنون بيش از ۷۰۰ بسته سرمايه گذاري را ارايه كردند 
كه در وب سايت شوراي عالي منطقه آزاد و ويژه اقتصادي 
قابل دسترسي اس��ت ارزش ريالي بسته هاي ارايه شده 
تاكنون بيش از ۴۳۰ هزار ميليارد تومان اس��ت و ارزش 
ارزي آنها بستگي به اين مساله دارد كه نرخ تبديل آن به 
يورو دلار يا ه��ر ارز ديگري را چه عددي در نظر بگيريم، 
متف��اوت بوده و بين هش��ت تا ۱۰ ميلي��ارد يورو ارزش 

بسته هاي ارايه شده تا امروز است.
تاكيد بر نهايي كردن س��رمايه گذاري هاي جديد در 
مناطق آزاد و البته گس��ترش فعاليت هاي مشترك 
ميان ايران و چين، نش��ان مي دهد كه دولت اميدوار 
است در آينده نزديك، سرمايه هايي جديد را وارد بدنه 
اقتصاد ايران كند. اقتصادي كه در سال هاي گذشته 
تحت تاثير محدوديت هاي درآمدي عملا در بسياري از 
زيرساخت ها در جا زده است و شايد با كمك خارجي ها 

بتواند به روزهاي خوب گذشته خود بازگردد. 

راهبرد
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پيام تشكر رهبر انقلاب به مناسبت 
قهرماني تيم ملي واليبال جوانان

حض��رت آيت الله خامنه اي در پيام��ي، از تيم ملي 
واليبال جوانان جمهوري اسلامي ايران به مناسبت 

قهرماني در جهان تقدير كردند. 
متن پيام رهبر انقلاب اسلامي به اين شرح است: 

بسمه تعالي
جوانان عزيز قهرمان واليبال

دل ملت ايران را با بازي خوب خود ش��اد كرديد. از 
همه شما متشكرم.

سيدعليخامنهاي
2۶تيرماه۱۴۰2

ملت ايران هنر
تبديل تهديد به فرصت را دارد

رييس جمهور مجتمع پتروشيمي گچساران را جلوه اي 
از شعار ما مي توانيم و تبديل ظرفيت هاي كشور به ثروت 
توصيف كرد و اظهار داشت: ملت ايران اين هنر را دارد 
كه تحريم و تهدي��د را به فرصت و ثروت تبديل كند و 
تكميل و بهره برداري از اين پروژه يكي از جلوه هاي اين 
هنر ملت ايران است. سيد ابراهيم رييسي در جريان دور 
دوم سفرهاي استاني دولت مردمي به مقصد كهگيلويه 
و بويراحمد، در آيين آغاز عمليات راه اندازي پتروشيمي 
گچس��اران ضمن تقدير و تش��كر از همه مسوولان، 
مديران، پيمانكاران، مشاوران، متخصصان و كارگران، 
اين پروژه بزرگ صنعتي را گامي مهم در جهت رش��د 
توليد، افزايش اشتغال و اميدآفريني در مردم دانست. 
رييسي »توليد زنجيره اي«، »طراحي، مهندسي، ابزار و 
تجهيزات استفاده شده تماما ايراني« و »افزايش ۳ هزار 
نفري اش��تغال« را از جمله ويژگي هاي مهم مجتمع 
پتروشيمي گچس��اران برش��مرد و افزود: همچنين 
بهره برداري از اين پروژه منجر به جلوگيري از هدر رفت 
ث��روت ملي و گاز مش��عل ها مان��ع آلايندگي خواهد 
شد كه اقدامي بس��يار ارزشمند است. رييس جمهور 
با تاكيد بر اهميت نقش ش��ركت هاي بزرگ صنعتي 
در توس��عه و تامين نيازهاي ش��هرهاي محل احداث 
در قالب مس��ووليت اجتماعي تصريح ك��رد: بيش از 
۲ هزار و 6۰۰ ميليارد تومان براي مصوبات اس��تان از 
محل مسووليت اجتماعي شركت هاي بزرگ تصويب 
شده و طبعا مجتمع پتروش��يمي گچساران نيز بايد 
در اين راس��تا و در جهت رفع نيازهاي مختلف استان 
كهگيلويه و بويراحمد و به ويژه شهرستان گچساران به 
وظايف خود عمل كند. رييسي با بيان اينكه بخش قابل 
توجه و كار اصلي در تكميل اين پروژه بزرگ صنعتي 
در دولت مردمي محقق شده، از همه دست اندركاران 
و خانواده هاي آن��ان كه در گرماي ۵۰ درجه به صورت 
چند شيفته براي تكميل پتروشيمي گچساران همت 
گماردند، تشكر و قدرداني كرد. رييس جمهور همچنين 
جذب ۱۷هزارميليارد سرمايه براي تكميل اين پروژه را 
اقدامي بسيار مهم و شايسته تقدير دانست. وي مجتمع 
پتروشيمي گچساران را جلوه اي از شعار ما مي توانيم و 
تبديل ظرفيت هاي كشور به ثروت توصيف كرد و گفت: 
ملت ايران اين هنر را دارد كه تحريم و تهديد را به فرصت 
و ثروت تبديل كند و تكميل و بهره برداري از اين پروژه 
يكي از جلوه هاي اين هنر ملت ايران است. لايحه عفاف 
و حجاب خارج از نوبت در مجلس بررس��ي مي ش��ود 
رييس مجلس شوراي اسلامي در پاسخ به تذكري با ابراز 
اميدواري از اينكه تا پايان ماه محرم و صفر لايحه عفاف و 
حجاب در مجلس شوراي اسلامي تبديل به قانون شود، 
گفت كه لايحه عفاف و حجاب در صحن علني خارج از 
نوبت مورد بررسي قرار خواهد گرفت. محمدباقر قاليباف 
در جلسه علني مجلس شوراي اسلامي و در پاسخ به 
تذكر فلاحي نماينده همدان درباره لزوم تعيين تكليف 
لايحه عفاف و حجاب اظهار كرد: شكي نيست كه لايحه 
قضايي ارسال شده موضوع مهمي است و به دليل همين 
اهميت با قيد دو فوريت به مجلس ش��وراي اسلامي 
تقديم شد. ما در مجلس بحث كرديم كه بايد همه ابعاد 
فرهنگي، اجتماعي، قضايي و آموزشي اين لايحه مورد 
توجه قرار گرفته و دستگاه هاي مختلف هم وظايف خود 
را انجام دهند. وي با اشاره به گزارش كميسيون فرهنگي 
درباره وظايف دس��تگاه ها در اجراي قوانين مربوط به 
حجاب اظهار كرد: طبق گزارش كميسيون فرهنگي ۳۱ 
دستگاه به وظايف قانوني خود عمل نكرده كه يك بخشي 
از آن به اين موضوع بر مي گشت كه صراحتي در قانون 
نبود. نمونه اين است كه مصوبه شوراي انقلاب فرهنگي 
از لحاظ قانوني الزام آور نبود. حال سوال اين است كه آيا 
نبايد اين موارد در لايحه عفاف و حجاب شفاف شود؛ 
برهمين اساس مجلس شوراي اسلامي تصميم گرفت 
كه لايحه عفاف و حجاب به صورت يك فوريتي بررسي 
شود. رييس مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه تمامي 
ابعاد لايحه عفاف و حجاب در كميسيون هاي حقوقي و 
فرهنگي مورد بررسي قرار مي گيرد، تصريح كرد: همه 
ابعاد لايحه مورد بررسي قرار گرفته است لذا درخواست 
دارم كه زودتر در كميسيون هاي مربوطه تعيين تكليف 
شود و گزارش آن به صحن علني ارايه شود. در صحن 
علني هم با استناد به تبصره يك ماده ۱۰۰ خارج از نوبت 
بررسي مي شود. قطعا ما قانون ناقص تصويب نخواهيم 
كرد ولي لايحه را خارج از نوبت رسيدگي خواهيم كرد. 
قاليباف با بيان اينكه نبايد موضوعات فرهنگي مربوط 
به لايحه حجاب و عفاف در كميسيون فرهنگي حذف 
شود، گفت: بحث فرهنگي و وظايف دستگاه ها مهم 
اس��ت؛ درباره اينكه گفته مي ش��ود اختيار به نيروي 
انتظامي داده ش��ود اين توضيح لازم است كه بگويم 
نيروي انتظامي ضابط اس��ت و نمي تواند حكم صادر 
كرده و يا جايي را پلمب كند چون خلاف قانون است 
و قاضي بايد تصميم گيري كند ما نمي توانيم خلاف 
قانون عمل كنيم. رييس مجلس شوراي اسلامي ابراز 
اميدواري كرد كه در ماه هاي محرم و صفر قانون جامع 
و كاملي تصويب ش��ود؛ من از كميسيون مربوطه هم 

پيگيرم كه اين كار به دقت و سرعت انجام شود.

۱۱۷ هزار ميليارد تومان؛ مطالبات 
وصول نشده ۶ بانك از پرداخت وام

بر اساس فهرست به روز شده بانك مركزي، مجموع 
تس��هيلات كلان غيرجاري ش��ش بانك مختلف 
به بي��ش از ۱۱۷ هزار ميليارد تومان مي رس��د كه 
بانك س��په با بيش از ۹۴ هزار ميلي��ارد تومان در 
رتبه نخس��ت قرار دارد. چهارشنبه هفته گذشته 
فهرس��ت تس��هيلات كلان جاري و غير جاري ۹ 
بانك به روز رساني و منتشر ش��د كه در اين ميان 
تس��هيلات كلان غيرجاري به تس��هيلاتي گفته 
مي ش��ود كه از موعد پرداخت اقساط آن گذشته 
باش��د و در سه بخش تسهيلات سررسيد گذشته، 
معوق و مشكوك الوصول تعريف مي شود. تسهيلات 
سررسيد گذشته به تسهيلاتي گفته مي شود كه از 
يك تا شصت روز از تاريخ سررسيد يا يا قطع پرداخت 
قس��ط آنها گذشته باشد. تس��هيلات معوق به آن 
دسته از تسهيلاتي اطلاق مي شود كه از 6۰ روز تا 
۱۸ ماه از قطع پرداخت قس��ط يا سررسيد اقساط 
توسط متقاضي يا دريافت كننده وام گذشته باشد 
و نهايتا تسهيلات مشكوك الوصول به تسهيلاتي 
گفته مي ش��ود كه بيش��تر از ۱۸ ماه از سررسيد يا 
قطع پرداخت اقساط آن گذشته است. در فهرست 
اخير منتشر ش��ده از سوي بانك مركزي در بخش 
تس��هيلات غير جاري نام بانك هاي ايران زمين، 
پارسيان، توسعه تعاون، سپه، شهر، قرض الحسنه 
رسالت، قرض الحسنه مهر، گردشگري و موسسه 
اعتباري ملل مشاهده مي شود كه در اين ميان دو 
بانك قرض الحس��نه در جداول منتشر شده، فاقد 
اطلاعات بوده و به نظر مي رسد، تسهيلاتي در فصل 
غير جاري ندارند. اما هفت بانك ديگر در اين گزارش 
به روز شده مجموعا ۱۱۷ هزار و ۹۳۹ ميليارد و ۴۵۹ 
ميليون تومان تسهيلات كلاني پرداخت كرده اند 
كه تا تاريخ انتشار اين گزارش از سوي بانك مركزي 
در فصل غير جاري قرار گرفته است. در اين ميان، 
بانك سپه با بيش از ۹۴ هزار ميليارد تومان داراي 
بيشترين تس��هيلات غير جاري و در رتبه نخست 
در مي��ان اين ۹ بانك قرار دارد كه البته بر اس��اس 
آخرين به روزرس��اني انجام ش��ده در پايان خرداد 
ماه س��ال گذشته ميزان اين تسهيلات بيش از ۸۳ 
هزار ميليارد تومان بود. پس از آن بانك پارسيان با 
بيش از ۱۴ هزار ميليارد تومان دومين بانك در اين 
جدول است. نهايتا بانك توسعه تعاون با ۹۲ ميليارد 
تومان كمترين تسهيلات غير جاري را در كارنامه 
خود دارد. نگاهي به آخرين به روز رساني انجام شده 
در چهارشنبه هفته گذشته )تير ماه( و مقايسه آن 
با پايان خرداد ماه سال گذشته كه البته به صورت 
كامل براي همه بانك ها اجرايي نشد. نشان مي دهد 
كه در اين بازه زماني بانك هاي گردشگري، شهر و 
ايران زمين نيز به ترتيب بي��ش از دو هزار ميليارد 
تومان، ۱۵۰۰ ميليارد تومان و ۲6۲ ميليارد تومان 
بر مجموع تس��هيلات غيرجاري شان افزوده شده 
است.  »مس��اله محوري« مهم ترين ويژگي برنامه 
هفتم است نماينده مردم اصفهان در مجلس شوراي 
اسلامي تاكيد كرد: »مساله محوري« برنامه هفتم 
مبتني بر سياست هاي ابلاغي رهبر انقلاب بي ترديد 
ويژگي برجس��ته اين برنامه است. مهدي طغياني 
نماينده مردم اصفهان در مجلس شوراي اسلامي در 
جلسه روز دوشنبه ۲6 تير ۱۴۰۲ در صحن مجلس، 
در نطق ميان دس��تور خود با بيان اينكه »مجلس 
يازدهم كه در س��خت ترين ش��رايط كش��ور،  اوج 
تحريم ها و همه گيري كرونا كار خود را آغاز كرد«، 
اظهار كرد: در ۳ س��ال گذشته تلاش هاي بسياري 
در جهت اصلاح زيرساخت هاي قانوني كشور به كار 
گرفته و حاصل آن تصويب قوانين فاخري همچون 
قانون جهش توليد دانش بنيان، اصلاح قانون بانك 
مركزي و قانون ماليات بر سوداگري و سفته بازي 
و قوانيني همچون ساماندهي بازار خودرو و جهش 
مسكن و غيره است. اين قوانين مورد تاييد رهبري 
قرار گرفته و آثار خود را نيز به زودي در اقتصاد كشور 
و معيشت مردم نش��ان خواهد داد. وي با اشاره به 
بررسي برنامه هفتم در مجلس يازدهم، گفت: برنامه 
هفتم برنامه اي است كه شايد از آخرين فرصت هاي 
جهش اقتصادي كشور باش��د كه بايد در وضعيت 
نهايت فش��ار تحريمي دشمن و اوج ورود جمعيت 
جوان تحصيلكرده به بازار كار و انبوه ظرفيت هاي 
معطل كشور تصويب شود؛ برنامه اي كه مي تواند با 
برنامه ريزي عالمانه، هوشمندانه و واقعي كشور را 
از گردنه حاضر عبور داده يا به دليلي عدم انطباق با 
واقعيت ها و شرايط كشور و تبديل شده به كشكولي 
از همه چيزهاي خوب به سرنوشت برنامه هاي قبلي 
با حداكثر ۳۰ درصد تحقق، تبديل شود. اين نماينده 
مجلس عنوان كرد: رويكرد مساله محور برنامه هفتم 
مبتني بر سياست هاي ابلاغي رهبر انقلاب بي ترديد 
ويژگي برجس��ته اي��ن برنامه اس��ت. پرداختن به 
چالش هاي آينده كشور از جمله آب، انرژي، محيط 
زيست، امنيت غذايي و صندوق هاي بازنشستگي 
قبل از اينكه به بحران هاي بزرگ تر تبديل ش��ود، 
ماموريت مهم برنامه هفت��م و مجلس يازدهم در 
سال پاياني فعاليت خود است. طغياني تاكيد كرد: 
در برنامه تكميل اصلاحات ساختاري در موضوعات 
بانكي، مالي و بودجه ريزي آمده كه بايد حمايت و 
تكميل ش��ود و تمركز بر برخي قوت هاي كشور از 
جمله توجه به مسكن، ترانزيت، اقتصاد ديجيتال و 
اقتصاد دريا در كنار توجه به معدن و توسعه زنجيره 
ارزش محصولات معدني مي تواند پيشران اقتصاد 
كشور در ۵ سال آينده باشد. مهم ترين مساله مغفول 
در لايحه برنامه كه حل آن به حل مسائل ديگر هم 
مي انجامد، نيز اصلاح ريل حكمراني و تدبير امور در 
كشور است؛ ساختارهاي موجود در حكمراني آب، 
انرژي، محيط زيست و غيره به دليل مشكلات زياد 
كشور را به پيش نمي برد و بحران خشكي زاينده رود 
و درياچه اروميه نتيجه ساختار حكمراني فعلي است؛ 
برنامه هفتم بايد اين ريل تدبير امور و حكمراني را 

اصلاح كند.

ازهمراهيباچينيهاتافرشقرمزدرمناطقآزاد

سخنگويوزارتخارجه:

سرمايهگذارانبهدادزيرساختهايايرانميرسند؟

به روسيه در رابطه با جزاير سه گانه رسما اعتراض كرديم
سخنگوي وزارت امور خارجه كشورمان گفت: وزير امور 
خارجه عمان به تهران سفر مي كند. ناصر كنعاني در نشست 
مطبوعاتي خود با خبرنگاران گفت: وزير امور خارجه عمان 
در اين س��فر با وزير امور خارجه اي��ران و تعدادي ديگر از 

مقامات كشورمان رايزني مي كند.
كنعاني در پاسخ به سوال ديگري در مورد تعليق رابرت مالي 
از پرونده ايران از س��وي دولت امريكا و اينكه ايران، آيا اين 
موضوع را مثبت و يا منفي مي داند؟ گفت: ارزيابي خاص 
مثبت و يا منفي در اين ارتباط نداريم. ما به رفتارهاي دولت 
امريكا نگاه مي كنيم . وي تاكيد كرد: رفت و آمد افراد مبناي 

قضاوت ما نيست. ما به رفتارهاي دولت ها نگاه مي كنيم.
سخنگوي وزارت امور خارجه جمهوري اسلامي ايران در 
پاسخ به سوالي در مورد برخي از تحليل ها در ارتباط با سفر 
رييس جمهور به كنيا و تحليل هاي منتشر شده مبني بر 
انجام تلاش هايي از سويي امريكا و اسراييل مبني بر اينكه 
اين سفر انجام نش��ود، خطاب به خبرنگار پرسش كننده 
گفت: من ارزيابي در مورد آنچه كه شما مطرح كرديد، ندارم.

وي گفت: س��فر رييس جمهور به كني��ا در زمان خودش 
انجام شد، سفر موفقي بود. روابط ايران و كنيا در سال هاي 
گذشته هم سازنده و رو به پيشرفت بوده است. كنعاني با 
اشاره به قراردادهاي امضا شده بين ايران و كنيا در اين سفر 
گفت: توافقات امضا شده، زمينه ساز ايجاد جهش در روابط 

دو كشور خواهد بود .
سخنگوي وزارت خارجه جمهوري اسلامي ايران در ادامه 
گفت وگوي خود با خبرنگاران در پاسخ به سوال ايسنا مبني 
بر اينكه وزير خارجه اخيرا در سفر به چند كشور حاشيه 
خليج فارس پيشنهاد ايجاد مجمع گفت وگو و همكاري 
بين ايران و كشورهاي حاشيه خليج فارس را مطرح كردند 
و اعلام كردند كه جزئيات اين طرح را به صورت مكتوب در 
اختيار كشورهاي حوزه خليج فارس قرار خواهند داد و آيا در 
اين مدت در اين ارتباط اتفاقي افتاده و جزئيات مكتوب طرح 
پيشنهادي ايران به اين كشورها ارايه شده است يا نه؟ گفت: 
آنچه كه شما اشاره كرديد يك روند است و در چارچوب روند 

ديپلماتيك مورد اهتمام و توجه ايران است.
وي گفت: بر اس��اس آنچه كه پيشنهاد ش��ده مذاكرات و 
گفت وگوها در اين زمينه انجام شده و ادامه خواهد داشت. 
وي همچنين در پاسخ به سوال ديگر ايسنا مبني بر اينكه 
با توجه به تلاش هاي امريكا براي ايجاد اختلال در روابط 
اقتصادي ايران و عراق در ارتباط با صادرات گاز از س��وي 
كش��ورمان به عراق، تهران و بغداد توافق كردند كه دست 
به تهاتر بزنند و ايران در برابر صدور گاز به عراق نفت سياه 

دريافت كند و به طور كلي نظر وزارت خارجه در ارتباط با 
اين توافق و تلاش هاي امريكا براي ايجاد اختلال در روند 
همكاري هاي اقتص��ادي ايران و عراق چيس��ت؟ گفت: 
همكاري هاي ايران و عراق در حوزه هاي مختلف از جمله 
در حوزه هاي اقتصادي يك همكاري دو جانبه و مبتني بر 
نياز و منافع دو كشور است و ان شاءالله اين همكاري ها ادامه 
خواهد يافت. وي گفت: متاسفانه مداخلات خارجي از جمله 
نقش غير سازنده امريكا در ارتباط با برخي از همكاري هاي 
ايران و عراق به عنوان عامل مخل و ايذايي عمل مي كند و 
انتظار ايران اين است كه دولت عراق اقدامات لازم را در اين 
زمينه انجام دهد. اين ديپلمات ارشد جمهوري اسلامي 
ايران گفت: ايران و عراق مدل هاي مختلف همكاري را در 
حال تجربه كردن هستند كه تهاتر يكي از اين شيوه هاي 
تجاري اس��ت. وي با بيان اينكه تهاتر به عنوان يك شيوه 
اثرگذار در تعام��لات خارجي در حال تجربه و اس��تفاده 
شدن است، گفت: مذاكرات ميان ايران و عراق در ارتباط با 
توسعه همكاري هاي اقتصادي و رفع موانع احتمالي در اين 
زمينه ادامه دارد و با توجه به اراده دو كشور براي گسترش 

همكاري ها مانعي در اين ارتباط وجود ندارد.
سخنگوي وزارت خارجه جمهوري اسلامي ايران در ادامه 
گفت وگوي خود با خبرنگاران در پاسخ به سوالي مبني بر 
اينكه به تازگي جيك ساليوان مشاور امنيت ملي امريكا 
اعلام كرد كه حصول توافق با ايران نزديك نيس��ت و نظر 
تهران در ارتباط با اين موضوع چيست؟ از طرف ديگر امروز 
وزير خارجه عمان قرار اس��ت به تهران س��فر كند و آيا در 
اين سفر ممكن است با توجه به نقش ميانجيگري عمان 
در ارتباط با موضوع تبادل زندانيان بين ايران و امريكا نيز 
رايزني و گفت وگو ش��ود، گفت: من با توجه به اينكه هنوز 
سفر انجام نشده نمي توانم به جزئيات مذاكرات اشاره كنم 
ولي همانطور كه پيش از اين نيز گفته ام عمان يك شريك 
سازنده براي جمهوري اسلامي ايران است و داراي نقشي 

مثبت توأم با حسن نيت در موضوعات منطقه اي است.
اين ديپلمات ارش��د جمهوري اس��لامي ايران با تاكيد بر 
اينكه عمان از شركاي خوب ايران اس��ت، ادامه داد: ايران 
در استفاده از فرصت هاي ديپلماتيك براي تامين حقوق 
ملت ايران غفلت نمي كند و از ظرفيت هاي كش��ورهاي 
دوست كه علاقه مند هستند در مسير دستيابي به توافق 
سازنده كمك كنند استفاده مي كند و از چنين رويكردهاي 

سازنده اي استقبال مي كند.
اين ديپلمات ارشد جمهوري اسلامي ايران ادامه داد: ما از 
مسيرهاي ديپلماتيك هيچگاه فاصله نگرفتيم و تا زماني كه 

احقاق حقوق ملت ايران در مسير مذاكره باشد ايران از اين 
ظرفيت ديپلماتيك استفاده مي كند. وي در بخش ديگري 
از صحبت هاي خود در پاسخ به اين سوال با بيان اينكه دولت 
امريكا طرفي است كه به صورت غير قانوني از برجام خارج 
شد و در واقع مسوول روند فعلي است، ادامه داد: روند مسير 
مذاكره همچنان باز است و همچنان در مسير ديپلماتيك 
مي توان اين موضوع را پيگيري كرد. ايران بارها اعلام كرده 
كه امكان جمع بندي مذاكرات مبتني بر گفت وگوهاي قبلي 
انجام شده در بازه زماني نزديك ميسر و امكان پذير است و 
اين دولت امريكاست كه بايد اراده خود را نشان دهد و در اين 
ارتباط اقدام كند. وي تاكيد كرد: ما مسيرهاي ديپلماتيك را 
براي پيگيري حقوق ملت ايران ادامه مي دهيم.سخنگوي 
وزارت خارجه در پاسخ به سوال ديگري در ارتباط با تحولات 
اخير در موضوع جنگ اوكراين از جمله اخبار منتشر شده 
مبني بر اينكه امريكا بمب هاي خوشه اي در اختيار اوكراين 
براي استفاده از آن در اين جنگ قرار داده است تصريح كرد: 
ما هر گونه اقدامي در مسير تشديد روند جنگ در ارتباط 
با موضوع اوكراين را غير س��ازنده و مخل صلح مي دانيم و 
معتقديم هر گونه اقدامي از س��وي هر طرفي براي آتش 
افروزي بيشتر در جنگ نه به نفع اوكراين، نه به نفع روسيه 
و نه به نفع جامعه جهاني است. ايران معتقد است راهكار 
اين بحران جنگ نيست و همه طرف هايي كه در اين حوزه 
داراي نفت هستند بايد كمك كنند كه راهكار سياسي در 

برابر راهكار جنگ تقويت شود.
سخنگوي وزارت خارجه جمهوري اسلامي ايران با بيان 
اينكه تش��ديد جنگ در اوكراين باعث نگراني ايران است 
در بخش ديگري از صحبت هاي خود با رد مجدد اتهامات 
مطرح شده از سوي برخي از كشورهاي غربي در ارتباط با 
حمايت ايران از روسيه در جنگ اوكراين با در اختيار قرار 
دادن پهپاد به اين كشور گفت: ما اتهامات مطرح شده عليه 
ايران را مردود مي دانيم. همانطور كه بارها گفته ايم ايران يك 
طرف جنگ در اوكراين نيست و ما قائل به راهكار سياسي 
در ارتباط با اين بحران هستيم. سخنگوي وزارت خارجه 
جمهوري اسلامي ايران همچنين در پاسخ به سوال ديگري 
در ارتباط با بيانيه مش��ترك روس��يه و شوراي همكاري 
خليج فارس و ادعاهاي مطرح شده در آن در ارتباط با جزاير 
سه گانه ايران، گفت: ايران حاكميت خود بر جزاير سه گانه 
را هيچگاه قابل مذاكره و گفت وگو ندانسته است و دخالت 
هر طرفي اعم از دولت امارات، دولت روس��يه و يا هر طرف 
ديگري در اين ارتباط را غير قابل قبول و مردود مي داند و 
نسبت به آن واكنش جدي نشان مي دهد. وي با بيان اينكه 

واكنش ايران نسبت به اين موضوع كاملا صريح، شفاف و 
بدون هيچ گونه مسامحه اي بوده است، گفت: جمهوري 
اسلامي ايران به صورت رسمي نسبت به اين بيانيه اعتراض 
خود را به دولت روسيه اعلام كرد و همانطور كه بارها گفته ايم 
مواضع سياسي، غير دقيق و غير سازنده هيچ خللي در حق 
مسلم ايران در حاكميت كامل بلامنازعه و غير قابل مذاكره 
ايران بر جزاير س��ه گانه نخواهد داشت. سخنگوي وزارت 
خارجه همچنين در پاسخ به سوال ديگري در ارتباط با حكم 
اخير دادگاهي در فرانسه مبني بر رد درخواست امريكا در 
ارتباط با بلوكه كردن اموال ايران اظهار كرد: ايران هيچ گونه 
اقدام غير قانوني دولت امريكا چه به صورت مستقيم و چه 
از طريق كشورهاي ثالث براي تعدي به اموال و دارايي هاي 
ملت ايران را بر نمي تابد و همانطور كه در جلسه پيشين نيز 
گفتم اقداماتي از اين دست، مصداق بارز راهزني و سرقت 
دارايي هاي ملت ايران است. انتظار ما از همه كشورهاي دنيا 
اين است كه چنين تقاضاهايي را از سوي دولت امريكا ناديده 
بگيرد و به مسووليت هاي خود در ارتباط با ديگر كشورها 

متعهد و پايبند باشد.
سخنگوي وزارت خارجه ايران در پاسخ به سوال ديگري 
مبني بر اينكه چندي پيش شاهد تبادل زندانيان بين ايران و 
تعدادي از كشورهاي اروپايي بوديم، اكنون آخرين وضعيت 
براي تبادل زندانيان بين ايران و كشورهاي اروپايي چگونه 
است و آيا تصميمات جديد در اين ارتباط گرفته شده است 
يا نه؟ گفت: شهروندان خارجي كه در ايران زنداني شده اند 
مرتكب جرم و نقض قوانين ملي و سرزميني ايران شده اند 
و مبتني ب��ر قوانين ايران مورد بازجوي��ي و محاكمه قرار 

گرفته اند و به زندان محكوم شده اند.
وي با بيان اينكه در م��ورد آزادي هاي صورت گرفته اين 
مساله بر اساس رأفت و نگاه انساني انجام شده است، گفت: 
ايران در مورد افرادي كه شايسته چنين رأفت بودند عمل 
كرده و بخشي از اين موضوع نيز در چارچوب گفت وگوهاي 
جهات ذيربط ايران و كشورهاي متبوع اين اتباع در جريان 
اس��ت و روند اين مذاكرات و گفت وگوها و همكاري هاي 
قضايي مي توان��د در بازه زماني آينده منج��ر به برخي از 

تبادل ها در خصوص اينگونه زندانيان شود.
وي ادامه داد: بايد به اين موضوع البته توجه داش��ت عفو 
زنداني اي كه مرتكب جرم ش��ده است يك حق نيست و 
تهران مبتني بر نگاه انساني و همكاري هاي مشترك قضايي 
كه بين ايران و طرف هاي مقابل وجود دارد در موارد قابل 
توجهي نسبت به برخورد انساني با اين زندانيان اقدام كرده 
و در موارد ديگر نيز مي توانيم شاهد چنين موضوعي باشيم.



گلناز پرتوي مهر|
يكي از موضوعات بس��يار مهم مورد بحث در رسانه هاي 
كش��ور پيرامون بحث نرخ خوراك پتروشيمي است. به 
گزارش خبرنگار»تع��ادل«، در بخش نرخ خوراك گازي 
پتروشيمي ها دو موضوع نهفته است؛ اول اينكه با تعيين 
نرخ خوراك، ميزان نرخ سوخت صنايع نيز كه خود نسبتي 
از نرخ خوراك است؛ تعيين خواهد شد. نكته دوم نيز توليد 
غيراقتصادي متانول و خام فروشي گسترده متانول است 
كه شرايط را براي تداوم توليد و خام فروشي متانول بسيار 
س��خت كرده است؛ به خصوص كه ايران در شرايط فعلي 
راهكار توسعه تجارت گاز را در پيش دارد و هر مترمكعب 
گاز براي كشور به مانند يك محصول استراتژيك است كه 
مي تواند درآمد دولت را به ميزان بسيار بالاتر از اعطاي رانتي 

گاز طبيعي بيشتر كند.

   اقتصاد ايران و خام فروشي متانول
 از ديدگاهي استراتژيك

ايران، يكي از كش��ور هاي غني از ذخاير گاز طبيعي است 
كه به واسطه داشتن منابع عظيم گازي به سمت توسعه 
زنجيره ارزش پتروشيمي هاي خوراك گازي رفته است و 
در حال حاضر به دليل عدم توسعه زنجيره ارزش متانول و 
خام فروشي بالاي متانول به بزرگ ترين خام فروش متانول 
تبديل شده است و بيش از 95 درصد از توليدات متانول در 
ايران به بازارهاي انحصاري چين صادر مي ش��ود. در حال 
حاضر، ايران اكثريت قريب به اتفاق توليد متانول خود را 
به عنوان يك محصول خام ب��ا ارزش افزوده پايين صادر 
مي كند كه نگراني هاي جدي اقتصادي را ايجاد مي كند. اين 
رويكرد نه تنها ناكارآمد است، بلكه پتانسيل تبديل متانول 
به محصولات با ارزش مانند پلي پروپيلن و پلي اتيلن را نيز 
ناديده مي گيرد و خام فروشي متانول، مهم ترين پاشنه آشيل 
صنعت پتروشيمي ايران است. البته چالش هاي اقتصادي 
ايران را نمي توان به طور كامل ب��ه صادرات متانول خام و 
استفاده غيربهينه و ناكارآمد از گاز طبيعي نسبت داد، اما 
نمادي از يك موضوع گسترده تر است كه اين موضوع فقدان 
ارزش افزوده در فرآيندهاي توليد صنعت پتروشيمي گازي 
كشور است. اين عمل نه تنها منجر به از دست رفتن منابع 
ارزي مي شود، بلكه درآمد دولت را نيز از محل اعطاي رانت 
خوراك و عدم ص��ادرات گاز طبيعي محدود مي كند و به 

كسري بودجه نيز منجر شده است.

  پتانسيل زنجيره ارزش متانول
و فرصت هاي مهم آن

ب��ا اين وج��ود ك��ه خام فروش��ي متانول بس��يار غلط، 
غيراقتص��ادي و زيانده اس��ت؛ زنجي��ره ارزش متانول 
پتانسيل بسيار خوبي دارد. متانول خود كالايي با ارزش 
افزوده پايين است اما مي تواند به عنوان پله اي براي توليد 
محصولات پايين دستي با ارزش بالا عمل كند. با تكميل 
زنجيره ارزش اين صنعت، متانول مي تواند به الفين تبديل 
ش��ود كه به نوبه خود مي تواند به عنوان ماده اوليه براي 
توليد پلي پروپيلن و پلي اتيلن اس��تفاده شود. هر دوي 
اين محصولات ارزش افزوده بالايي دارند و تقاضاي قابل 
توجهي در ايران و همچنين بازارهاي جهاني دارند كه با 
سرمايه گذاري در توليد آنها، ايران مي تواند ارزش صادرات 
خود را به ميزان قابل توجهي افزايش دهد، ارز خارجي به 
دست آورد و دولت درآمد خود را تقويت كند. همچنين 
ديگر بخش هاي زنجيره ارزش متانول نظير بلندينگ هاي 
مختلف سوختي، فرمالدهيدها و همچنين اسيد استيك 
ني��ز داراي ارزش افزوده به مراتب بالاتري هس��تند كه 

مي توان با تكميل زنجيره ارزش به سمت آن رفت.

  چالش رانت خوراك ارزان
و خام فروشي متانول

س��ناريوي فعلي در زمينه توليد و خام فروش��ي متانول 
تنها منوط به اعطاي رانت ارزان خوراك به ش��ركت هاي 
پتروشيمي متانول ش��ده است. سياس��ت اعطاي رانت 
خوراك ارزان بدون توجه به اينكه بايد مش��وق حمايتي 
دولت هدفمند و مدت دار باش��د، موجب ش��ده است كه 
اين شركت ها را تشويق كند تا به جاي سرمايه گذاري در 
زيرساخت ها و فناوري براي تكميل زنجيره ارزش، به سمت 
صادرات متانول خام و صادرات انرژي ارزان دريافتي بروند و 
از اين محل به شكل غيركارآمد و غيراقتصادي و رانتي سود 
ببرند. اين رويكرد كوتاه مدت، مزاياي اقتصادي بلندمدت 
ارزش افزوده را ناديده گرفته و در حال حاضر كش��ور را به 
وضعيت بسيار بغرنجي رس��انده است كه نه تنها توليد و 
ص��ادرات خام متانول ارزش افزوده ندارد؛ بلكه به ش��دت 
غيراقتصادي اس��ت و درآمدهاي دول��ت را به ميزان 1.8 

ميليارد دلار كاهش داده است.

   راه حل پيشنهادي براي صنعت
متانول كشور؛ ابطال مجوزهاي جديد و تداوم 
اعطاي رانت خوراك مدت دار و مشروط به 

سرمايه گذاري در توسعه زنجيره ارزش
عملي ترين راه حل براي اين مش��كل در توس��عه زنجيره 
ارزش متانول نهفته است. همچنين بايد كليه مجوزهاي 
جديد توليد متانول در كش��ور ابطال شود و شركت هاي 
موجود نيز به شكل مدت محدود و مشروط امكان صادرات 
خام متانول و دريافت رانت خوراك ارزان را خواهند داشت 
تا به سرمايه گذاري در توسعه زنجيره ارزش از محل سود 
حاصل بپردازند. اين امر مستلزم آن است كه شركت هاي 
پتروش��يمي متانول بخش قابل توجهي از س��ود سالانه 
خود را در توسعه زنجيره ارزش سرمايه گذاري كنند. اين 
پيش��نهاد صرفاً يك تصميم اقتصادي نيست، بلكه يك 
تصميم استراتژيك است. اين امر خواستار تغيير ديدگاه 
نزديك بينانه از سود كوتاه مدت به ديدگاه بلندمدت رشد و 

توسعه پايدار است. در اين زمينه دولت بايد نقش محوري 
داشته باشد و تداوم اعطاي رانت خوراك مدت دار و مشروط 
به سرمايه گذاري در توسعه زنجيره ارزش كند. اين رويكرد 
مي تواند چرخه اي از بهبود مستمر و نوآوري در صنعت را 
آغاز كند.تكميل زنجيره ارزش متانول صرفا يك فرآيند 
فني نيست. اين يك تصميم استراتژيك است كه مي تواند 
چشم انداز اقتصادي ايران را متحول كند. مي تواند ايران را 
از يك صادركنن��ده مواد اوليه به توليدكننده محصولات 

پتروشيمي با ارزش بالا تبديل كند.
تداوم ص��ادرات متانول خام و اعط��اي رانت خوراك بايد 
با سرمايه گذاري مستقيم در توس��عه زنجيره ارزش گره 
خورده باشد. اگر به اين سمت حركت نكنيم؛ قطعا بايد به 
فكر تعطيلي خام فروشي متانول و گسترش تجارت گاز با 
آورده بيش از 2.5 برابري آن براي دولت باش��يم. از اين رو 
حركت به سمت توسعه زنجيره ارزش متانول يا گسترش 
تجارت نفت خام اين يك تصميم راهبردي است كه مي تواند 
اهداف اقتصادي ايران را با منابع گاز طبيعي فراوان آن همسو 

كند و در نهايت به آينده اي پايدارتر و شكوفاتر منجر شود.
در ادامه پيرامون اين موضوع با عليرضا مناقبي، كارشناس 

اقتصادي، به گفت وگو پرداختيم كه خواهيد خواند.

  تجارت گاز نسبت به خام فروشي متانول 
آورده بيشتري براي كشور دارد

عليرضا مناقبي، كارشناس اقتصادي، در پاسخ به اين 
سوال كه آيا با وجود اينكه تجارت گاز نسبت به تبديل 
آن به متانول و صادراتش برايمان نفع بيشتري دارد، 
ادامه روند توليد متانول در كشورمان منطقي است يا 
خير، به خبرنگار »تع��ادل« گفت: وقتي صادرات گاز 
نس��بت به تبديلش به يك ماده ديگ��ر و صادرات آن 
برايمان آورده بيشتري دارد، قطعاً گزينه اول ارججيت 
بيش��تري دارد.  وي در ادامه گف��ت: به لحاظ اقتصاد 
سياس��ي هر كاري كه س��ودآوري لازم را براي كشور 
نداشته باش��د، قطعاً ادامه اش قابل قبول نيست. مگر 
اينكه قرار باش��د در آينده كوتاهي تغيير وضعيت را 

در آن صنعت شاهد باش��يم و شرايط تغيير كند. اين 
كارشناس اقتصادي گفت: متاسفانه ما به خام فروشي 
عادت كرده ايم و اين روند براي عده اي در كش��ور نفع 
دارد، به همين دليل به دنبال توس��عه زنجيره ارزش 
محصولات نيستيم و به انحاي مختلف خام فروشي را 
ادامه مي دهيم. خام فروشي متانول براي كشور صرفه 
ملي ندارد، بلكه منافع عده خاصي را تأمين مي كند. 
بايد در عرصه اقتصادي در كشور از شعار فراتر برويم و 
بر اساس واقعيات و منافع ملي عمل كنيم. وي در ادامه 
گفت: وقتي از همان ابتدا به پتروش��يمي ها متانولي 
خوراك ياران��ه اي مي دهيم، برايش��ان انگيزه اي در 
راستاي توسعه زنجيره ارزش باقي نمي گذاريم. در اين 
روند، منافع عده اندكي تأمين مي شود و منافع عموم 

مردم ضربه مي خورد. 
مناقبي خاطرنش��ان ك��رد: در صورتي كه ن��رخ خوراك 
پتروشيمي ها واقعي سازي شود و بر اساس فرمول شناور، 
شفاف و منطقي اي پيش برود، تا حد زيادي مي توانيم از خام 
فروشي جلوگيري كنيم. وقتي گاز به قيمت هاي صادراتي 
متصل ش��ود و كف 60 درصد و سقف 80 درصد را برايش 
در نظر بگيريم، سود پتروشيمي ها در توسعه زنجيره ارزش 

خواهد بود و خام فروشي نفعي برايشان نخواهد داشت. 
وي ادامه داد: در شرايط فعلي كه پتروشيمي هاي متانولي از 
خوراك يارانه اي و ارزان بهره مند مي شوند، اين صنايع نياز 
به زحمت زيادي ندارند و بدون هيچ تلاشي به توليد متانول 
و صادراتش به عنوان يك ماده اوليه و نيمه خام مي پردازند. 
در اين روند، سود عده خاصي فداي منافع كشور مي شود. 

وي در پاسخ به اين سوال كه در شرايط فعلي و با توجه 
به اينكه ما تبديل به صادركننده مواد خام و واردكننده 
محصولات نهايي شده ايم، ورود فناوري به صنايع چقدر 
اهميت دارد، تصريح كرد: تا زماني كه صنايع به روز نشوند 
و از تكنولوژي هاي روز دني��ا بهره نبريم، نمي توانيم به 
توسعه زنجيره ارزش محصولات اميد داشته باشيم. وقتي 
مي توانيم بگوييم كه فناوري به صنايع مان رسوخ كرده 

است كه توان رقابت در بازارهاي جهاني را پيدا كنيم.
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ژاپنپيشنهادميكند
تشكيل ذخاير جهاني گاز طبيعي

ژاپن قصد دارد ايج��اد ذخاير جهاني گاز طبيعي 
مش��ابه ذخاير اضطراري كه در بخش نفت وجود 
دارد، را براي كمك به اجتناب از كمبودهاي آتي 
و تثبيت قيمت ها، پيشنهاد كند. به گزارش ايسنا، 
بلومبرگ به نقل از منابع آگاه نوشت: دولت ژاپن 
پيشنهاد خواهد كرد كه آژانس بين المللي انرژي، 
بايد يك ساختار ذخيره سازي گاز براي كشورهاي 
عضو ايج��اد كند. مناب��ع آگاه كه ماي��ل نبودند 
نامش��ان فاش ش��ود، اظهار كردند: اين پيشنهاد 
در زم��ان برگزاري كنفرانس روز س��ه ش��نبه در 
توكيو مطرح خواهد شد. وزارت بازرگاني ژاپن كه 
يكي از سازمان دهندگان كنفرانس توليدكننده-

مصرف كننده ال ان جي با آژانس بين المللي انرژي 
اس��ت، در اين ب��اره اظهارنظر نك��رد. دولت ژاپن 
مي خواهد پيشنهاد تشكيل ذخاير گاز در برنامه 
نشست وزيران آژانس بين المللي انرژي در فوريه، 
گنجانده ش��ود. آژانس بين المللي انرژي در حال 
حاضر، كش��ورهاي عضو از جمله امريكا و ژاپن را 
مستلزم كرده است ذخاير اضطراري نفت معادل 
90 روز واردات را داش��ته باشند و پيشنهاد ژاپن، 
ايجاد يك استراتژي مشابه براي گاز را مد نظر دارد.

حمله نظامي روس��يه به اوكراين در سال 2022، 
بازارهاي گاز سرتاسر جهان را ملتهب كرد و باعث 
افزايش سرسام آور قيمت ها شد و نگراني ها نسبت 
به امنيت تامين سوخت را برانگيخت. در نشست 
گروه هفت كه اوايل امسال برگزار شد، ژاپن و آلمان 
خواستار گنجانده شدن زباني شدند كه راه را براي 

سرمايه گذاري دولتي در بخش گاز هموار كرد.
بر اس��اس گ��زارش بلومبرگ، كش��ورهاي عضو 
اتحاديه اروپا در حال حاضر اهداف ذخيره سازي 
گاز طبيعي دارند اما يك چارچوب جهاني در اين 
خصوص، هنوز وجود ندارد. ذخيره سازي سوخت 
براي مدت طولاني براي كشورهاي آسيايي مانند 
ژاپ��ن و كره جنوبي كه معم��ولا گاز طبيعي را به 
ش��كل گاز طبيعي مايع نگ��ه مي دارند، مي تواند 

چالش برانگيز باشد.

ادامه از صفحه اول

نگاهي به وضعيت فقر 
در جهان 

8- نيم��ي از 1.1 ميليارد نفر فقير )566 ميليون 
نفر(، افراد كمتر از 18 سال بوده اند. 

9- 84درصد از فقرا در مناطق روستايي زندگي 
مي كنند و در تمام مناطق جهان فقر روس��تايي 

بيش از فقر شهري بوده است. 
10- ح��دود 57.3 درصد از فق��را )حدود 639 
ميليون نفر( در كش��ورهاي با درآمد متوس��ط 

زندگي مي كنند. 
11- حدود 34.7 درص��د از فقرا )387 ميليون 
نف��ر( در كش��ورهاي ب��ا درآمد پايي��ن زندگي 

مي كنند. 
12- حدود 8.1 درصد از فقرا )90 ميليون نفر( در 

كشورهاي با درآمد بالا زندگي مي كنند. 
13- 534ميلي��ون نف��ر از 1.1 ميليارد نفر فقير 
جهان در جنوب صحراي افريقا زندگي مي كنند. 
14- 389 ميليون نفر از 1.1 ميليارد فقير جهان 

در جنوب آسيا زندگي مي كنند. 
15- 25 كش��ور در طول 15 سال اخير شاخص 

فقر چند بعدي را به نصف رسانده اند. 
16- بي��ن 824 الي 991 ميلي��ون نفر از فقراي 
جه��ان از امكانات كافي بهداش��تي، مس��كن و 

سوخت براي پخت و پز برخوردار نيستند. 
17- 600ميلي��ون نف��ر از فق��راي جه��ان در 
خانواده هايي زندگي مي كنن��د كه حداقل يك 

نفر در آن دچار سوء تغذيه است. 
18- شكاف در سال هاي تحصيل يك موضوع فرا 
منطقه اي اس��ت؛ در تمامي مناطق به جز اروپا و 
آسياي مركزي، در حدود نيمي از خانواده ها حتي 
يك نفر هم نتوانس��ته اس��ت شش سال آموزش 

ابتدايي را كامل نمايد. 
19- در 42 كشور از بين 61 كشور مورد بررسي 
به لحاظ مقايس��ه فقر چند بع��دي و فقر پولي، 
افراد بيشتري در مقايسه با فقر پولي- كه مبناي 
محاس��به آن بانك جهان��ي و 2.15 دلار در روز 

است- تحت فقر چند بعدي زندگي مي كنند. 
توزيع جغرافيايي فقر طبق محاسبات انجام شده 

در اين گزارش به صورت زير بوده است: 

همانطور ك��ه ملاحظه مي ش��ود منطقه جنوب 
صح��راي آفريقا خانه فقيرتري��ن افراد در جهان 

است. 
يكي ديگر از موارد مورد تاكيد در گزارش اخير، 
مربوط به داده ها اس��ت. بعد از كويد، بس��يار از 
داده ها در محاسبه فقر به روز نشده اند و محاسبات 
با تخمين انجام ش��ده اس��ت. گزارش بر اهميت 
به روز رس��اني داده ه��ا به منظور محاس��به فقر 
تاكيد مي نمايد. چرا كه محاسبه شاخص فقر در 
سياست گذاري فقرزدا از اهميت بسيار برخوردار 
اس��ت.  فارغ از ارايه خلاصه نتاي��ج گزارش فقر 
جهاني، انتشار اين گزارش فرصت مناسبي براي 
تاكيد بر اهميت محاسبه منظم و سالانه شاخص 
فقر و به ويژه ش��اخص فقر چن��د بعدي با هدف 
سياس��ت گذاري فقرزدا است. كش��ور ايران در 
دامنه كشورهاي گزارش هاي فقر جهاني نيست. 
بنابراين امكان مقايس��ه فقر چندبعدي در ايران 
با كشورهاي مشمول اين گزارش ميسر نيست. 
ج��داي از مفيد بودن قرار گرفت��ن ايران در بين 
كشورهايي كه محاس��بات فقر جهاني براي اين 
كشورها انجام مي شود، ضروري است تا در كشور 
س��اختار پايداري براي محاسبه فقر چند بعدي 
فراه��م  آيد. هر چند طبق قان��ون  وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي متولي محاسبه فقر به شمار 
مي رود، اما محاس��بات مربوط به صورت منظم 
انجام نشده است. در اين ميان مركز پژوهش هاي 
مجلس نيز محاس��به فقر درآم��دي را به صورت 

سالانه انجام مي دهد.
 اي��ن در حالي اس��ت كه ب��ه لحاظ س��اختاري 
مي بايس��ت يك ساختار منس��جم و مستقل در 
انجام محاس��بات فقر در كش��ور وجود داش��ته 
باشد. اهميت استقلال نهاد متولي اين امر از آن 
روس��ت كه از تعارض منافع جلوگيري شود. در 
صورتي كه محاس��به فقر، و اجراي سياست هاي 
فقرزدا توسط يك نهاد انجام پذيرد، امكان تعارض 
منافع و كاهش احتم��ال موفقيت وجود دارد. از 
سوي ديگر در كنار محاسبه منظم و ساختار مند 
ش��اخص فقر چندبعدي با هدف ارايه اطلاعات 
به روز به سياس��ت گذار براي سياس��ت گذاري، 
ضروري است تا ش��اخص توس��عه انساني ملي 
نيز به صورت س��الانه محاسبه ش��ود. متاسفانه 
شاخص توسعه انساني ملي تنها يك بار و حدود 
25 سال قبل در ايران محاسبه شده و پس از آن 
محاسبه نشده است. محاسبه چنين شاخص هاي 
بين المللي در امر توس��عه س��بب مي ش��ود تا از 
يك س��و پايش و ارزيابي سياست ها و اثرگذاري 
سياس��ت ها به درس��تي صورت پذيرد و از سوي 
ديگر امكان مقايس��ه كشور با س��اير كشورها در 

عرصه جهاني فراهم آيد. 
اميد است سياست گذاران در حوزه رفاه اقتصادي 
و اجتماعي، توجه جدي به محاسبه ساختار مند 
شاخص هاي توسعه و سازماندهي نحوه استفاده 
از نتايج به دس��ت آمده در سياست گذاري هاي 
مربوط به توسعه و رفاه اجتماعي داشته باشند. 

ب��راي مطالعه گزارش فقر جهان��ي مي توانيد به 
آدرس زير مراجعه كنيد: 

https: //hdr.undp.org/system/
f i l e s / d o c u m e n t s / h d p -
2023mpireportenpdf.pdf/document

»تعادل«آيندهصنعتپتروشيميهايمتانوليرابررسيكرد

توسعه زنجيره ارزش يا تعطيلي؛ راه سومي وجود ندارد

روزانه ۱۰ ميليون مترمكعب گاز از مخزن مختار به شبكه سراسري تزريق مي شود

صادراتنفتعربستانبهپايينترينركورد۱۹ماههرسيد

روسيهدرآستانهقرارگرفتندرقلهتوليدنفتجهان

مديرعامل ش��ركت ملي گاز ايران اعلام كرد كه با اجراي 
عمليات طرح ذخيره س��ازي مي��دان گازي مختار براي 
بي��ش از 2 هزار نفر اش��تغال زايي مي ش��ود. به گزارش 
ش��ركت ملي گاز ايران، مجيد چگني امروز )دوش��نبه، 
26 تيرماه( در حاشيه آيين آغاز عمليات اجرايي مرحله 
نخس��ت طرح ذخيره س��ازي مي��دان گازي مختار كه 
به صورت ويديوكنفرانس با حضور سيدابراهيم رييسي، 
رييس جمه��وري، ج��واد اوجي، وزير نف��ت و جمعي از 
مسوولان اس��تاني و كش��وري در جريان سفر به استان 
كهگيلوي��ه و بويراحم��د برگزار ش��د، گفت: بر اس��اس 
برنامه ريزي انجام شده اين طرح در دو مرحله اجرا مي شود 
كه پس از عمليات حفر چاه ارزيابي، كسب داده هاي مورد 
نياز، تهيه طرح جامع توس��عه و اسناد مناقصه توسعه در 

مرحله نخس��ت، در نيمه دوم 1403 با انتخاب پيمانكار، 
وارد مرحله توسعه ميدان مي ش��ويم. وي افزود: اگرچه 
وجود گاز در مخزن مختار با حفر نخستين چاه اكتشافي 
در سال 1369 اثبات شد، دستيابي به ارقام و احجام دقيق، 
مستلزم انجام حفاري مجدد و برداشت داده هاي روزآمد 
اس��ت، از اين رو حفاري چاه ارزيابي با هزينه 20 ميليون 
يورو و مدت 15 ماه در دس��تور كار قرار گرفت تا براساس 
نتايج حاصل��ه، زمينه براي تدوين ام دي پي و س��رانجام 
توسعه ميدان مهيا شود. معاون وزير نفت در امور گاز مدت 
اجراي عمليات توسعه مخزن مختار را سه سال و بودجه 
مورد نياز را حدود 420 ميليون يورو اعلام كرد و گفت: با 
توسعه اين ميدان، مي توان روزانه 10 ميليون مترمكعب 
از اين مخزن برداشت و به شبكه سراسري گاز تزريق كرد. 

چگني با بيان اينكه پيش بيني ما اين اس��ت كه تا س��ال 
1406 اين طرح تكميل مي شود، ادامه داد: مخزن مختار 
از ميدان هاي هيدروكربوري توسعه نيافته كشور است كه 
به لحاظ نزديكي به مراكز پرجمعيت و خطوط لوله گاز، 
ميداني ايده آل براي ذخيره سازي اس��ت. وي با اشاره به 
اينكه پس از تكميل دوره پنج ساله توليد از ميدان مختار، 
امكان بهره برداري از آن به عنوان يك مخزن ذخيره سازي 
گاز فراهم مي شود، بيان كرد: در اين مرحله سالانه ظرفيتي 
حدود 1.25 ميليارد مترمكعب در مخزن ايجاد مي شود 
تا در هش��ت ماه گرم سال روزانه 5 ميليون مترمكعب در 
مخزن ذخيره و در ماه هاي سرد سال نيز روزانه 10 ميليون 
مترمكعب از آن برداشت كنيم. مديرعامل شركت ملي 
گاز ايران، ايجاد اشتغال براي متخصصان و جوانان مستعد 

كهگيلويه و بويراحمد را از ديگر بركات اين طرح برشمرد 
و تصريح ك��رد: در مرحله حفر چاه ارزياب��ي و اقدام هاي 
مطالعاتي 200، 250 نفر و در فاز توسعه اي )شامل حفاري 
و احداث چاه توسعه اي، خطوط لوله، پالايشگاه و تاسيسات 
تزريق گاز( حدود 2 هزار نفر در اين ميدان مشغول به كار 
مي ش��وند، ضمن آنكه پس از بهره برداري نيز براي 500 
تا 1000 نفر به ش��كل دايم و پايدار شغل ايجاد مي شود. 
چگني در پايان با بيان اينكه در مرحله توس��عه مخزن، 8 
تا 10 حلقه چاه حفاري مي شود، يادآور شد: متعاقب اين 
اقدام ها، تأسيسات پالايشگاهي و تزريق گاز و واحد نم زدايي 
آن احداث مي شود تا گاز مخزن به خطوط لوله سراسري گاز 
تزريق شود و به اين ترتيب، كمك شايان توجهي در بحث 

جبران ناترازي گاز خواهد داشت.

صادرات نفت عربس��تان س��عودي در ماه مه كه خريداران 
آسيايي جذب نفت ارزان روسيه شدند، به پايين ترين ركورد 
19 ماهه كاهش پيدا كرد. به گزارش ايس��نا، آمار سازمان 
ابتكار داده مشترك )JODI( نش��ان داد كه صادرات نفت 
عربستان سعودي در ماه مه، به 6.93 ميليون بشكه در روز 
رسيد كه پايين ترين ميزان از اكتبر سال 2021 بود و حدود 
5.3 درصد در مقايسه با 7.32 ميليون بشكه در روز در آوريل، 

كاهش داش��ت. آمار صادرات ماهانه توس��ط رياض و ساير 
اعضاي اوپك به س��ازمان JODI ارايه شده و در وب سايت 
اين سازمان، منتشر مي شود. توليد نفت عربستان سعودي 
در ماه مه، 502 هزار بشكه در روز در مقايسه با آوريل كاهش 
يافت و به 9.96 ميليون بشكه در روز رسيد و ذخاير نفت اين 
كشور با 1.16 ميليون بش��كه كاهش، به 148.24 ميليون 
بشكه رسيد. پالايشگاه هاي سعودي طي مدت مذكور، 2.59 

ميليون بشكه در روز نفت پالايش كردند كه 100 هزار بشكه 
در روز كاهش ماهانه داش��ت. صادرات فرآورده هاي نفتي 
عربستان سعودي در ماه مه، 174 هزار بشكه در روز كاهش 
يافت و به 1.37 ميليون بشكه در روز رسيد. واردات نفت هند 
از روسيه در ماه مه، به ركورد جديدي رسيد و سهم گريدهاي 
نفتي خاورميانه اي و آفريقايي را به ميزان بيشتري كاهش 
داد. واردات نفت چين از روسيه در ماه مه كه پالايشگاه هاي 

خصوصي، خريد گريدهاي نفتي اسپو و اورال روسيه را افزايش 
دادند، به ركورد بالاي جديدي صعود كرد. بر اساس گزارش 
رويترز، عربستان سعودي اوايل ماه ميلادي جاري اعلام كرد 
كاهش توليد داوطلبانه يك ميليون بشكه در روز را در آگوست 
ادامه خواهد داد. روسيه و الجزاير هم داوطلب شدند توليدشان 
را در آگوست كمتر كرده و صادرات شان را به ترتيب به ميزان 
500 هزار بشكه در روز و 20 هزار بشكه در روز كاهش دهند.

آژان��س بين المللي ان��رژي اعلام كرد كه روس��يه با 
پشت سر گذاشتن عربس��تان در حال تبديل شدن 
ب��ه بزرگ تري��ن توليدكننده نفت جهان اس��ت.    به 
گزارش خبرگزاري فارس به نقل از راشاتودي، آژانس 
بين المللي انرژي در گزارش ماهانه خود اعلام كرد كه 
روسيه در آستانه سبقت گرفتن از عربستان و تبديل 
شدن به بزرگ ترين توليدكننده نفت در جهان است. 

توليد نفت عربس��تان بين ماه جولاي و آگوست به 
9 ميليون بش��كه در روز كاهش يافته و دليل آن هم 
تصميم اين كشور براي كاهش داوطلبانه توليد نفت 
بوده اس��ت. اين رقم توليد نفت عربستان، كمترين 
ميزان توليد اين كش��ور در دو س��ال گذشته است و 
روس��يه را به بزرگ ترين توليدكننده نفت در ميان 
كشورهاي عضو گروه اوپك پلاس تبديل خواهد كرد. 

اوايل ماه جاري، رياض اعلام كرد كه تا ماه آگوس��ت 
روند كاهش يك ميليون بش��كه اي داوطلبانه توليد 
نفت خود را                              ادامه خواهد داد. روسيه هم اعلام كرده 
كه ماه آينده ميلادي صادرات نفت خود را                              500 هزار 
بشكه در روز كم مي كند. اين ميزان كاهش توليد از 
س��وي روسيه و عربس��تان معادل 1.5 درصد از كل 
عرضه نفت به بازار جهاني اس��ت. در ماه ژوئن توليد 

نفت عربستان 9.98 ميليون بشكه در روز بوده و در 
همين بازه زماني، روسيه روزانه 9.45 ميليون بشكه 
نفت توليد كرده اس��ت. عبدالعزيز بن سلمان، وزير 
انرژي عربس��تان، چند روز پيش بر همكاري عميق 
بين رياض و مسكو به عنوان دو كشور عضو گروه اوپك 
پلاس تأكيد كرد و گفت: هر كاري كه لازم باشد براي 

حمايت از بازار نفت انجام خواهيم داد.

قيمت نفت كاهشي شد

قيمت نفت در معاملات روز دوشنبه در پي انتشار 
آماري كه نشان داد رشد اقتصاد چين در سه ماهه 

دوم امسال آهسته شده است، كاهش پيدا كرد.
بهاي معاملات نفت برنت با 72 س��نت معادل 0.9 
درصد كاهش، به 79 دلار و 15 سنت در هر بشكه 
رسيد. بهاي معاملات وس��ت تگزاس اينترمديت 
امريكا با 67 سنت معادل 0.9 درصد كاهش، به 74 

دلار و 75 سنت در هر بشكه رسيد.
طبق آماري كه از سوي اداره ملي آمار چين منتشر 
شد، توليد ناخالص داخلي چين در فاصله آوريل تا 
ژوئن، تنها 0.8 درصد نسبت به سه ماهه قبلي رشد 
كرد و احياي دوران پساكرونا به دليل ضعيف شدن 

تقاضاي داخلي و خارجي، به سرعت متزلزل شد.
وارن پاترسون، مدير واحد تحقيقات كالاي شركت 
ING در اين باره گفت: توليد ناخالص داخلي چين، 
ضعيف تر از حد مطلوب ب��ود و از اين رو، براي رفع 
نگراني ها نس��بت به وضعيت اقتصاد چين، كمك 

چنداني نمي كند.
پالايشگاه هاي چيني در ژوئن كه فعاليتشان را پس 
از تعميرات بهاره افزايش دادند، 1.6 درصد در روز، 
نفت بيشتري نسبت به ماه مه پالايش كردند كه با 
آمار قوي واردات نفت به اين كشور در ماه ميلادي 

گذشته همخواني داشت.
به گفته پاترسون، تقاضاي آشكار براي نفت بر مبناي 
سال به سال، رش��د قوي داشت اما به نظر مي رسد 
توج��ه بازار به آم��ار توليد ناخال��ص داخلي چين 

معطوف بوده است.
به گفته استفانو گراس��و، مدير ارشد امور سهام در 
ش��ركت »ايت وانت ايج« س��نگاپور، پكن به دليل 
نگراني از افزايش فش��ارهاي تورمي، احتمالا براي 
اعلام تدابير محرك مالي جديد، محتاط خواهد بود. 
اين كش��ور احتمالا نفت را در قيمت پايين ذخيره 
مي كند و تا زمان وقوع رك��ود در غرب، براي اعلام 

تدابير محرك مالي دست نگه مي دارد.
هر دو شاخص بازار جهاني نفت هفته گذشته تحت 
تاثير اختلال عرضه در ليبي و نيجريه، براي سومين 
هفته متوالي، رش��د كرده و به بالاترين حد خود از 
آوريل صعود كرده بودند. به گفته چهار مهندس و 
وزارت نفت ليبي، ميدان هاي نفتي الفيل و شراره كه 
مجموع ظرفيت توليد آنها 370 هزار بشكه در روز 
است و پنجشنبه گذشته بسته شده بودند، بعدازظهر 
شنبه فعاليت شان را ازسرگرفتند. اما فعاليت 108 
ميدان نفتي متوقف ماند. توليد نفت در اعتراض به 

ربوده شدن يك وزير سابق، متوقف شد.
بر اس��اس گزارش رويترز، صادرات نفت روسيه از 
بنادر غربي اين كش��ور، ماه ميلادي آينده نسبت 
به جولاي، به ميزان 100 تا 200 هزار بشكه در روز 
كاهش پيدا مي كند كه در راس��تاي عمل به وعده 
كاهش جديد عرضه به همراه عربس��تان سعودي 

است.



رقيه ندايي|
 ترس ها تبديل به واقعيت شد و شاخص كل بازار سرمايه در 
سومين روز كاري هفته تراز دو ميليوني را شكست و وارد 
محدوده يك ميليون واحدي شد كه اين ريزش چهارمين 
س��قوط بزرگ بورس در سال جاري اس��ت و باعث شده 
شاخص به تراز پايان سال 1401 باز گردد؛ با شرايط حال 
حاضر بازار اين تغيير كانال به معناي قطع اميد سهامداران 
از بازار اس��ت و يعني هر روز شاهد افت بيشتري در چرخه 
معاملات بازار خواهيم بود. بازار روز گذشته قرمز سنگيني را 
تجربه كرد و به همين وسيله پول زيادي نيز از بورس خارج 
شد، نكته قابل توجه اينجاست كه ديگر سهامداران عمده و 
حقوقي هاي بزرگ نيز رحمي به بازار ندارد و هر روز در نقش 
فروشنده ظاهر مي شوند و شاهد فروش سنگين توسط اين 
افراد هستيم. از سوي ديگر سازمان بورس به عنوان متولي 
و ناظر بورس هيچ واكنشي نشان نمي دهد و در گوشه اي 
ايستاده و تماش��ا مي كند. البته طبق روال گذشته انتظار 
مي رود كه سازمان بورس پس از چند روز ريزش سنگين 
وارد عمل شود و چند جلس��ه بگذارد و در نهايت تصميم 
بگيرد كه حقوقي ها حق فروش ندارند و همه بايد خريدار 
باشند، همچنين در ادامه جلسات خود يك بسته حمايتي از 
سهامداران را معرفي كند تا بورسي ها از زيان نجات پيدا كنند! 
يك نحوه عملكرد سازمان بورس كمي جالب و قابل توجه 
است؛ چراكه در هر ريزشي كه مسوولان امر عامل آن هستند 
سازمان بورس يك واكنش نشان مي دهد، انگار يك برنامه 
از پيش تعيين شده است و سازمان بورس موظف بوده كه به 
اين برنامه عمل كند! مگر گفته نمي شد كه بازار سرمايه يك 
بازار شفاف و مستقل است؛ پس چرا اين استقلال و شفافيت 
از سال 99 به واسطه دخالت ها از بين رفته و سازمان بورس 
چه كاري در خصوص بازگش��ت اين استقلال و شفافيت 
انجام نداده است؟ سازمان بورس خود را متولي بازار سرمايه 
مي داند اما از تابستان سه سال پيش كه ريزش هاي بورس 
انجام شد تا به امروز چرا برنامه جامع و درستي براي بازگشت 
سرمايه و اعتماد مردم نداشته است؟سازمان بورس به عنوان 
متولي و ناظر بازار بايد حافظ س��رمايه سهامداران بورسي 
باش��د. اين عدم واكنش سازمان بورس در روزهاي سخت 
نشان دهنده اين است كه سازمان بورس به فكر سهامداران يا 
حفظ سرمايه آنان نيست و براساس برنامه يا رويكردي خاص 
پيش مي رود. يك سوال در اينجا مطرح مي شود كه منفعت 

دولت از ريزش و كوبيدن بازار سرمايه چيست؟

   بورس زير پا له شد!
در ح��ال حاضرعوامل��ي چ��ون افزاي��ش ن��رخ خوراك 
پتروشيمي ها و مشخص شدن آن پس از 51 روز! دستكاري 
نرخ تسعير ارز پالايشگاه ها و ابلاغ ناگهاني و افزايش 4 برابري 
عوارض صادرات براي شمش فولاد براي 21 تير از عوامل 
ريزش بازار به حساب مي آيند. به گفته كارشناسان و بررسي 
شواهد اين سه موضوع در يك بازه زماني كوتاه مدت مي تواند 
از عمد و كاملا برنامه ريزي شده باشد! يعني دولت يك تنه 
كمر همت بسته است كه بورس را با خاك يكسان كند كه روز 
گذشته بورس به خاك نزديك شد و چيزي نماند كه دولت 

تنه بورس را بر خاك بمالد و ديگر بورسي براي سرمايه گذاري 
نداشته باشيم. همانطور كه گفته شد سه عامل در يك بازه 
زماني باعث ريزش بورس و بي اعتمادي سهامداران نسبت به 
بدنه بازار شد؛ اما سازمان بورس كدامين واكنش را نسبت به 
اين موضوعات و برنامه هاي دولت نشان داد؟ تنها با يك نامه 
اعتراض خود را نشان داد! اين موضوع كمي خنده دار است 
كه سازمان بورس به عنوان متولي و ناظر بازار سرمايه براي 
حفاظت از سرمايه هاي بورسي تنها يك نامه زده است. يك 
بررسي ساده نشان مي دهد كه خساپا در كمتر از دو ماه بيش 
از 35 درصد افت قيمتي داشته است و ديروز نيز افت شديدي 
داشت وسهامداران عمده اين نماد در صف فروش بودند. طي 
ريزش بازار در روز گذشته بسياري از سهامداران عمده وارد 
صف فروش شدند و اين موضوع وخامت شرايط بازار سرمايه 
را نشان مي دهد. طي روزهاي اخير واكنش هاي بسياري 
نسبت به ريزش بورس در صفحه هاي اجتماعي ديده شد 
و يكي از كارشناسان بازار در توييتر نوشت: »تبريك! شما 
توانستيد ته مانده هاي معتقد به سرمايه گذاري بلندمدت 
در تنها بازار مولد را زير پاي خود له كنيد! تورم، دلار، طلا و 
به دنبال آن بورس با جهش اين بار عجيب تر از قبل شما را 
غافلگير خواهد كرد؛ ولي ديگر كسي در بورس نمي آيد مگر 
به قصدنوسان گيري )همان بزن و در روي خودتان( « بخش 
عمده اي از كارشناسان از عدم واكنش سازمان بورس نوشتند 
و اعلام كردند سازمان بورس و مجيد عشقي بايد حداقل 

واكنشي نشان دهند.

   بورس تبديل به قلك شد!
فردين آقابزرگي، كارشناس بازار سرمايه در گفت وگو با 
»تعادل« در خصوص وضعيت بازار گفت: » طي دو هفته 
گذش��ته حدودا هزار و 500 همت از ارزش بازار كاس��ته 
شده اس��ت. ش��اخص به كانال انتهاي 1401 بازگشته 
و بع��د از گ��ذر از 30 درصد بازدهي ش��اخص كل كه تا 
هفته سوم ارديبهش��ت ماه بود الان تقريبا به نقطه صفر 
رسيده ايم.دلايل مختلفي از جمله دست اندازي به سود 

شركت ها، ابلاغيه هاي مكرر و متناقض كه بعضا مستقيم 
به س��ود عملياتي ش��ركت ها برمي خورد مرتبط است.

همچنين بازار قابليت پيش بيني پذيري را از دست داده و 
قابليت اتكا ندارد.« وي توضيح داد: »برخي از تصميمات 
غيركارشناسانه و مس��وولانه است و باعث شده وضعيت 
بازار وخيم تر ش��ود؛ براي نمونه چن��دي پيش ابلاغيه از 
ش��ركت نفت مبني بر تغيير نرخ تسعير ارز منتشر شد 
كه باعث كاهش حدود 1۷ درصدي س��ود پالايش نفت 
اصفهان شد.ديوار اعتمادي كه مستعد اصلاح مجدد بود 
و اين زمينه كاملا مشاهده شد در دو ماهه ابتداي امسال 
كه علي رغم تمام بي مهري هايي كه نسبت به بازار شده و 
بورس سپري براي بازار پول و كسري بودجه شده كماكان 
سرافراز و سربلند بود در آن بازه زماني.كساني كه هشدار 
ريزش بازار را در سال 99 داده بودند در جريان تصميمات 
بودند و هريك در جاي خود يعني رييس سازمان بورس، 
عضو ش��وراي عالي بورس و... مصوبه هاي تاثيرگذار روي 
بازار را امضا كرده بودند كه اين موضوع نمود بي اعتمادي 
در بازار سرمايه است. اين كارشناس بازار سرمايه تشريح 
كرد: »به هرحال در شرايط فعلي علي رغم ارزندگي بازار 
سرمايه متاسفانه بازار سرمايه تبديل به قلك شده است و 
سيل نقدينگي كه جريان داشت به سمت بازار سرمايه در 
راستاي تجهيز صنعت و توليد براي رشد توليد و مهار تورم 
متاسفانه بايد بگيم همين پول هايي كه از بازار سرمايه خارج 
مي شود در بازارهاي سفته بازي و ساير بازارهايي كه نقش 
مناسب و موثري در توليد و نقش اقتصادي ندارد هدايت 
مي شود و بالعكس نقدينگي كه لازم است از بازار سرمايه 
تامين شود به حداقل خود خواهد رسيد.من فكر مي كنم 
اين تصميمات مقطعي و به اصطلاح تنظيم گري در اقتصاد 
كشور نه تنها به ضرر سهامداران خصوصا سهامداران خرد 

است، بلكه ماليات دولت نيز كاهشي مي شود.«

   بازار از دريچه معاملات
در معاملات ديروز يعني دوش��نبه شاخص كل 64 هزار و 

663 واحد معادل 3.2 درصد نسبت به روز كاري گذشته 
پايين تر ايستاد و تا سطح يك ميليون و 956 هزار و 626 
واحد پايين آمد. اين چهارمين سقوط بزرگ شاخص بورس 
در سال جاري است.شاخص كل هم وزن بورس نيز با ريزش 
20 ه��زار و ۷43 واحدي معادل 2.93 درصد در رقم 68۷ 
هزار و ۷52 واحدي ايستاد. شاخص كل فرابورس نيز با افت 
6۷3 واحدي به رقم 25 هزار و 805 واحد رسيد. همچنين 
شاخص هم وزن فرابورس با كاهش 4 هزار و 548 واحد به 
س��طح 124 هزار و 361 واحد رسيد. روز دوشنبه خالص 
تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي بازار سهام براي دهمين 
روز متوالي منفي ش��د و ه��زار و 122 ميليارد تومان پول 
حقيقي از بازار سهام خارج شد كه نسبت به ديروز 21 درصد 
بيشتر شده است. روز گذشته نماد وبملت بيشترين خروج 
را داشت كه ارزش آن 60 ميليارد تومان بود. پس از وبملت، 
نمادهاي تكيميا، شستا، فملي، وپاسار و خزاميا بيشترين 
خروج پول حقيقي را داش��تند.در سوي ديگر، بيشترين 
ورود پول حقيقي به نمادهاي خودرو، وش��هر و ش��بندر 
اختصاص داشت. طي روز دوشنبه نمادهاي فارس، فولاد و 
فملي نمادهاي قرمزپوش بورس بودند كه بيشترين اثر را در 
افت شاخص كل بورس داشتند. در مقابل وپاسار، سدشت 
و هاي وب از معدود نمادهاي س��بز بودند كه اثر مثبت بر 
شاخص داشتند. در فرابورس نيز نمادهاي آريا، وسپهر و 
كگهر بيشترين اثر كاهنده را بر شاخص داشتند و نمادهاي 
فجهان، شجم و توسن بيشترين اثر افزايشي را بر شاخص 
كل فرابورس داشتند. در بين نمادهاي پرتراكنش بورس 
نيز شهر بيشترين تراكنش را داشت و وبملت و شستا در 
رتبه هاي بعدي قرار گرفتند. در فرابورس نيز نيان، كتوسعه 
و دي بيشترين تراكنش را داشتند. براساس آماراكو ايران؛ 
ارزش معاملات كل بازار سهام به 253 هزار و 954 ميليارد 
تومان رسيد. ارزش معاملات اوراق بدهي در بازار ثانويه 243 
هزار و 9۷1 ميلي��ارد تومان بود كه 96 درصد از ارزش كل 
معاملات بازار را در اين روز شامل مي شود.ارزش معاملات 
خرد نيز با افزايش 2۷ درصدي به نسبت روز معاملاتي قبل 
به رقم 6 هزار و 592 ميليارد تومان رسيد. در معاملات روز 
دوشنبه نماد وبملت بيشترين ارزش معاملات بازار سهام را 
به خود اختصاص داد كه ارزش معاملات آن 181 ميليارد 
تومان بود. پس از وبملت، خودرو بيشترين ارزش معاملات 
را داش��ت و خاور رتبه سوم بيشترين ارزش معاملات را به 
خود اختصاص داد و پس از آن، دو نماد خگس��تر و خساپا 

در رتبه هاي بعدي بيشترين ارزش معاملات قرار گرفتند.
در حجم معاملات نيز سهام شستا با تعداد 83۷ ميليون و 
8۷5 هزار و 96۷ سهم در صدر قرار گرفته است. دي در رتبه 
دوم بيشترين حجم معاملات بازار قرار گرفت و رتبه سوم به 
خودرو تعلق داشت. دو نماد وبملت و خساپا نيز در رتبه هاي 
بعدي بيش��ترين حجم معاملات بازار قرار داش��تند. در 
معاملات دوشنبه، 32 نماد صف خريد داشتند و 153 نماد 
با صف  فروش مواجه بودند. مجموع ارزش صف هاي خريد 
با افت 12 درصدي نسبت به روز كاري قبل به 260 ميليارد 
تومان كاهش يافت و مجموع ارزش صف هاي فروش نيز با 

افزايش 33 درصدي به هزار و 249 ميليارد تومان رسيد.
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سهام به لحاظ ارزندگي
چه وضعيتي دارند؟

بورسان| سعيد شيرزادي، مديرعامل گروه مالي 
بانك مسكن در خصوص انتشار اوراق تبعي از سوي 
صندوق توس��عه بازار س��رمايه عنوان كرد: اكنون 
قيمت ها در محدوده اي پايين تر از ارزش ذاتي قرار 
دارند. اين روزها با توجه به اينكه قيمت و ارزش سهام 
به حداقل رسيده است، حرفه اي ها اقدام به خريد و 

افزايش بازدهي مي كنند.
وي افزود: در شرايط فعلي افراد حرفه اي بازار اقدام 
به فروش نمي كنند، صف هاي عمدتا سنگين فروش 
را افرادي تشكيل داده اند كه مقداري آستانه تحمل 

آنها پايين تر است.
اين كارش��ناس بازار س��رمايه معتقد است، عمده 
سرمايه گذاران حقوقي كه شاهد رسيدن دارايي هاي 
خود به قيمت جذاب هستند اتفاقا شروع به خريد 
مي كنند.به سرمايه گذاران توصيه مي شود كه در 
ش��رايط كنوني دارايي هاي خود را به ثمن بخس 

نفروشند.
شرايطي همانند وضعيت فعلي بارها در بازار سهام 
روي داده است، نكته اينجاست از چنين نقاطي روند 
افزايشي شكل مي گيرد و سرمايه گذاران مي توانند 

بازدهي مطلوبي را كسب كنند.
شيرزادي شكل گيري كمپين هاي مقابله با صنعت 
فولاد و پتروشيمي و اينكه اساسا اين دو صنعت عامل 
گراني و تورم در كشور هس��تند يا خير، بيان كرد: 
شرايط كشور در سال گذشته تورمي بود. با توجه به 
شعار سال، تمام افرادي كه در حوزه اقتصادي فعال 
هستند بايد مهار تورم را در اولويت قرار بدهند.بورس 
كالا مورد تاييد نهاد ناظر و ساير مراكز نظارتي است. 
اين بازار شرايطي را مهيا خواهد كرد كه به صورت 
رقابتي محص��ولات فولاد و پتروش��يمي عرضه و 

مشتريان به راحتي اقدام به خريد كنند.
در واقع، حذف بورس كالا مي تواند فضاي متلاطم 
دهه هاي گذشته را به طور مجدد ايجاد كند. مسير 
بازاري مبتني بر عرضه و تقاضا كاملا درست است. 
طبع��ا جايگزيني پس از لغو اين مس��ير نخواهيم 
داشت.مديرعامل گروه مالي بانك مسكن پيشنهاد 
داد ك��ه س��رمايه گذاران بايد س��بدي از دارايي را 

تشكيل دهند.
وي درباره سرمايه گذاری در صندوق هاي درآمد 
ثابت و موقعيت نگهداري بخش��ي از پرتفوي در 
اين بخش، درباره صندوق سكه و طلا وموقعيت 
نگه��داري بخش��ي از منابع به اي��ن صندوق در 
راس��تاي حفظ ق��درت خريد، درب��اره صندوق 
زمي��ن و س��اختمان و موقعيت نگه��داري نظر 

مساعد داشت.
به گفته اي��ن تحليلگر بازار س��رمايه، صنعت دارو 
به عنوان صنعت پيش��ران در نظر گرفته مي شود. 
موارد مربوط به خوراك پتروش��يمي ها با توجه به 
اينكه دولتم��ردان به دنبال حماي��ت و صيانت از 
بازار هستند، قابل حل خواهد بود. بنابراين صنعت 
پتروپالايش��گاهي با توجه به ريزش هاي فعلي هم 

صنعت رو به رشدتري خواهد بود.

صدور مجوز
براي كارگزاري هاي جديد

شركت اعتبار تابان به عنوان يكصد و سيزدهمين 
كارگزاري از ديروز 26 تيرماه 1402 به طور رسمي 
به جم��ع كارگزاران فرابورس��ي پيوس��ت.اجرا و 
پياده سازي سياست رفع انحصار در حوزه نهادهاي 
مالي بازار سرمايه، از شهريور 1400 تا كنون مجوز 
چند شركت كارگزاري جديد از سوي هيات مديره 
سازمان بورس صادرش��ده و در همين راستا امروز 
نيز شاهد ورود شركت »كارگزاري اعتبار تابان« به 

فرابورس ايران بوديم.
مديرعامل كارگزاري اعتبار تابان ضمن ابراز رضايت 
از عضويت اين كارگزاري در فرابورس ايران، گفت: 
اعطاي مجوز و ورود كارگزاري تابان به فرابورس را 
به فال نيك گرفته و اميدواريم با اقدامات اينچنيني، 
شاهد فعاليت هاي روبه توسعه بازار سرمايه ايران 

باشيم.
مهدي رباطي در مراس��م گراميداش��ت عضويت 
اي��ن كارگزاري در فراب��ورس در خصوص هدف از 
تشكيل اين نهاد مالي، اظهار كرد: صنعت مالي ايران 
از بس��ياري جهات، صنعتي بكر است كه خدمات 
مغف��ول زي��ادي در حوزه هاي مختل��ف آن اعم از 
كارگزاري روي زمين مانده اس��ت از اين رو تلاش 
داريم با تاس��يس مجموع��ه اي از نهادهاي مالي، 

خدمات نويني را در بازار سرمايه ارايه دهيم.
به گفته وي شركت كارگزاري اعتبار تابان توسط 
فعالان خوش ن��ام و داراي رزومه در بازار س��رمايه 
كشور تاسيس شده كه هر كدام در فضاهاي كاري 
پيشين خود اقدامات مثبت و ماندگاري براي توسعه 
بازار س��هام انجام داده اند. رباطي با اشاره به اينكه 
بهره برداري از خدمات و س��رويس هاي پرسرعت 
با كيفيت بالا و س��اير فعاليت هايي ك��ه در دنيا به 
عنوان بديهيات خدمات شركت هاي كارگزاري به 
سرمايه گذاران ارايه مي شود، از حقوق فعالان بازار 
سرمايه كشور ماست، افزود: كارگزاري اعتبار تابان 
برنامه دارد خدمات��ي در حوزه هايي نظير امكانات 
نوين بر بس��تر IT، سرعت پاس��خگويي، سرعت 
تراكنش هاي مالي و ... را به نحو احسن به سهامداران 
ارايه كند. شايان ذكر است طي هفته جاري و پيش 
از عضوي��ت »اعتبار تابان«، كارگ��زاري »راهين« 
به عنوان صد و دوازدهمين كارگزاري به عضويت 
فراب��ورس درآمد.پيش از آن ني��ز كارگزاري هاي 
»آسمان« و »هامرز« طي خردادماه سال جاري و 
كارگزاري »پويان« نيز در آذرماه 1401 به فرابورس 
پيوستند. بدين ترتيب پس از گذشت دوازده سال 
از عدم صدور مجوز براي كارگزاري ها، شاهد ورود 5 

كارگزاري جديد به فرابورس هستيم.

بورس كالا در مسير توسعه بازار 
مالي و اوراق بهادارسازي كالاها

مجمع عمومي عادي س��الانه بورس كالاي ايران 
صبح امروز با حضور سهامداران اين شركت برگزار 
شد و مديرعامل بورس كالاي ايران علاوه بر تشريح 
دس��تاوردهاي س��ال 1401، اهم برنامه هاي اين 

بورس در سال 1402 را اعلام كرد.
سيد جواد جهرمي، مديرعامل بورس كالا در ابتداي 
س��خنراني خود در مجمع عمومي عادي س��الانه 
شركت به پيام هيات مديره اشاره كرد و افزود: بورس 
كالاي ايران در سال 1401 كه مطابق رهنمودهاي 
مقام معظم رهبري با شعار »توليد، دانش بنيان و 
اشتغال آفريني« نام گذاري شد، توانست با تمام فراز 
و فرودها همچون سنوات گذشته عملكرد موفقي 

داشته باشد.
وي افزود: بزرگ ترين بازار متشكل كالايي و اوراق 
بهادار مبتني بر كالا در كشور در اين مقطع زماني 
ارزش كل معام��لات خود را به رق��م 1048 هزار 
ميليارد تومان ارتقا داده كه رشد 58 درصدي نسبت 
به سال 1400 داشته و اين مهم نشان دهنده حركت 
رو به جلو در راستاي تحقق ماموريت هاي محوله 

به اين بورس است.
جهرمي در ادامه به اهم رويدادهاي س��ال 1401 
اشاره كرد و گفت: تحقق معاملات انواع خودرو در 
بستر معاملات شركت، توسعه زيرساخت هاي حوزه 
فناوري اطلاعات، افزايش گسترده همكاري بانك ها 
در اتاق پاياپاي، تدوين سامانه هاي انبار و معاملات 
براي گواهي سپرده شمش طلا، راه اندازي و تحقق 
معاملات گواهي سپرده شمش طلا، تنوع بخشيدن 
به معام��لات رينگ صادراتي و توس��عه معاملات 

زنجيره فولاد اشاره كرد.
وي ادامه داد: بورس كالاي ايران كه در س��ال هاي 
گذش��ته اقدامات مهمي در حوزه افزايش كارايي 
در اقتصاد كش��ور داشته و زمينه رش��د و توسعه 
صنايع مختلف را خصوصا با رهايي از قيمت گذاري 
دس��توري، تكيه بر اص��ول اقتص��ادي و افزايش 
ش��فافيت و كارايي فراهم آورده اس��ت، در س��ال 
1401 در زمينه ارايه خدمات به مصرف كنندگان و 
سرمايه گذاران خُرد گام جديدي برداشت و رويكرد 
جديدي جهت ارايه خدمات گس��ترده به مردم در 
دستور كار قرار داد كه اميد است در سال 1402 با به 
ثمر رسيدن تلاش هاي صورت گرفته، اين شركت 
به بس��تري مطمئن جهت فعالي��ت كليه فعالان 

اقتصادي تبديل شود.
به گفته جهرم��ي، بورس كالاي اي��ران همچون 
سال هاي گذشته در س��ال 1402 نيز در راستاي 
ماموريت و چش��م انداز خ��ود مبني بر»مرجعيت 
پايدار كش��ف قيمت و معاملات مبتن��ي بر كالا و 
اوراق به��ادار كالايي« بر آن اس��ت تا ب��ا تمركز بر 
توسعه خطوط كسب و كار جديد در كنار گسترش 
و تعميق بازارها و توس��عه ابزارهاي نوين، زنجيره 
خدمات خود را تكميل كرده و در ارتقاي شفافيت، 
سلامت و رونق اقتصاد ملي كشور نقش آفريني كند.
وي اظهار اميدواري كرد: در سال 1402 كه با شعار 
»مهار تورم، رش��د توليد« نام گذاري ش��ده است، 
اميدواريم ش��ركت بورس كالاي ايران بتواند با به 
كارگيري از ظرفيت ها و توانمندي هاي خود در بازار 
سرمايه، همچون گذشته سهم شاياني در حمايت 
از زنجيره توليد كش��ور از طريق ارتقاي شفافيت و 

كارايي بازار داشته باشد.
جهرم��ي در ادامه ب��ه ارزش كل معاملات بورس 
كالاي ايران در سال گذشته اشاره كرد و گفت: در 
سال گذش��ته ارزش كل معاملات به 1048 هزار 
ميليارد تومان رس��يد كه نس��بت به سال گذشته 
رشد 58 درصدي داشت. همچنين در سال گذشته 
حجم و ارزش ب��ازار فيزيكي بورس كالاي ايران به 
ترتيب 55 و 52 درصد رشد كرد و 11۷، ۷ ميليون 
تن انواع كالا به ارزش 956، 1 هزار ميليارد تومان 

دادوستد شد.
به گفته وي، در س��الي كه گذشت ارزش معاملات 
بازار مالي نيز با رشد 312 درصدي مواجه شد و به 
۷2.04 همت رسيد؛ ارزش معاملات قراردادهاي 
مش��تقه نيز با رش��د 23 درص��دي از 20.4 همت 

عبور كرد.
وي همچنين ادامه داد: در سال گذشته بازار مالي 
رشد خوبي داش��ت كه اميدواريم امسال نيز ادامه 
پيدا كن��د؛ آينده بورس كالا در توس��عه بازارهاي 
مالي قرار خواهد داش��ت بنابراين در آينده بيشتر 
به س��مت اوراق بهادارسازي و توس��عه بازار مالي 

حركت مي كنيم.
جهرمي عنوان كرد: از ديگر ركوردهاي سال گذشته 
بورس كالا مي توان به عبور تعداد كدهاي صادر شده 
از 921 هزار كد اشاره كرد؛ همچنين در سال گذشته 
تعداد عرضه هاي تاييد شده نيز به 52 هزار و 696 
عرضه و تعداد قراردادهاي تسويه شده به 542 هزار 

و 3۷1 قرارداد رسيد.
وي افزود: در تالار محصولات صنعتي و معدني 9۷.8 
ميليون تن كالا، در تالار محصولات پتروشيمي 6.3 
ميليون ت��ن كالا، در تالار فرآورده هاي نفتي 12.6 
ميليون تن انواع كالا و در بازار فرعي 90۷ هزار تن 

محصول معامله شد.
مديرعام��ل ب��ورس كالاي اي��ران در خاتم��ه به 
برنامه هاي بورس كالا تا پايان سال جاري اشاره كرد 
و گفت: راه اندازي سامانه رسيدگي الكترونيك به 
اعتراضات، راه اندازي معاملات آنلاين بازار فيزيكي، 
تاس��يس ش��ركت مديريت فناوري ب��ورس كالا، 
توسعه زيرساخت هاي نرم افزاري و سخت افزاري 
در حوزه فناوري اطلاعات، توس��عه صندوق هاي 
سرمايه گذاري كالايي، راه اندازي و توسعه معاملات 
آتي گواهي سپرده پيوسته شمش طلا، بازطراحي و 
بهبود سازوكار حراج و تامين و تجهيزات ساختمان 
جديد بورس كالاي ايران از مهم ترين اقدامات سال 

1402 است.

»تعادل«علتريزشبازارسرمايهرابررسيميكند

سقوط بي پايان بورس

بورس در تَب 
يعني معافيت هاي مالياتي را حذف كند يا در برخي موارد 
ماليات ها را افزايش دهد و... همه اين موارد نگراني هايي را 
در بازار سهام ايجاد كرده و باعث شد تا بسياري از سهامداران 
در كشور فروشنده شوند. در واقع در حال حاضر ديگر ارزش 
ذاتي سهم ها مهم نيس��ت، بلكه رها شدن از اين وضعيت 
بلاتكليفي باعث شده تا افراد براي فروش سهام شان هجوم 
بياورند. نتيجه مجموعه اين تحولات هم منجر به نوسان و 

نزول شاخص ها مي شود.
  برخي از تحليلگران اما معتقدن�د تحولات بازار 
س�رمايه به اندازه اي كه در رس�انه ها بازتاب پيدا 
مي كند، مهم نيس�تند. اين افراد ب�ورس ايران را 
متش�كل از اكثريت ب�زرگ ش�ركت هاي دولتي 
و خصولت�ي و اقلي�ت محدود س�هامداران بخش 
خصوصي مي دانند. بنابراين اثرگ�ذاري آنها را در 
اقتصاد كلان ناچيز مي دانند. اين ديدگاه آيا اصالت 

دارد؟
اين ادع��ا را كه قويا رد مي كنم؛ اين نوع عب��ارات را افراد و 
جرياناتي مطرح مي كنند كه نمي خواهند عواقب تصميمات 
غلط خود را به دوش بگيرند. از س��وي ديگر، بورس اصولا 
اثرپذير است نه اثرگذار. بورس مانند دماسنجي است كه 
وضعيت اقتصاد كش��ور را نمايان مي كند. البته وضعيت 
اقتصاد شامل 2المان است؛ يكي وضعيت واقعي اقتصاد است 
كه افزايش، ثبات يا كاهش درآمد و سودآوري شركت ها را 
نمايان مي كند. دومي، اما تمايل سرمايه گذاران و مردم به 
سهامداري اس��ت. در برخي موارد، ممكن است وضعيت 
اقتصادي با ثبات باشد، پايدار باشد و رشد اقتصادي وجود 
داشته باشد اما تمايل به سرمايه گذاري وجود نداشته باشد.
  آيا مصداقي از اين نوع وضعيت )بازار در رشد باشد 
اما ميل به س�رمايه گذاري وجود نداشته باشد( در 

بازار سرمايه ايران، وجود دارد؟
مانند سال هاي 84 و 85 كه دولت نهم روي كار آمد. در آن 
برهه رييس دولت اعلام مي كرد، بورس قمارخانه است، و 
مي گفت كه بورس را قبول ندارد و برنامه اي براي رشد آن 
ندارد! اين صحبت ها باعث ش��د، ترسي در دل سهامداران 
ايجاد شود. اين ديگر ربطي به شرايط واقعي اقتصاد نداشت، 
مسائل حاشيه اي اين نزول را شكل دادند. گارد احمدي نژاد 
در خصوص بورس باعث شكل گيري صف هاي طويل سهام 
شد و فروشنده ها زياد شدند. طي س��ال هاي 85 و 86 و...

شاخص بورس با نزول شديدي مواجه شد. در برخي موارد 
هم ممكن است، نزول شاخص برآمده از هراس مالي باشد. 
معتقدم طي هفته هاي اخير، بازار سرمايه به دليل هراس 

مالي دچار مشكل و نوسان شده است. قبل از گفت وگو با شما 
در حال مطالعه كتاب»شجاعت عمل« و خاطرات بن برنانكه 
چهاردهمين رييس فدرال رزرو ايالات متحده طي سال هاي 
2006 تا 2014 بودم. بحران بزرگ مالي و اقتصادي امريكا 
طي سال هاي 2009-200۷ در دوره ايشان رخ داد. برنانكه 
در كتاب خود به اين واقعيت اش��اره مي كند كه» اقتصاد 
امريكا در وضعيتي قرار گرفته كه به دليل هراس مالي ايجاد 
شده، همه سرمايه گذاران فروشنده شده اند.«منظور از» 
همه« اشخاص حقيقي نيست چون در بورس امريكا، عمدتا 
نهادهاي مالي بسيار بزرگ فعاليت دارند و همه فروشنده 
شده اند. طبيعتا زماني كه همه فروشنده باشند و خريداري 
وجود نداشته باشد، سقوط شديد قيمت رخ مي دهد. اين 
روند به اين معني نيست كه اوضاع خيلي خراب است، ممكن 
است، وضعيت دچار مشكلات جزئي هم باشد، اما چون دامنه 
وسيعي از سهامداران براي فروش هجوم مي آورند، وضعيت 

ابر بحراني مي شود.
  اما ريشه اين هراس مالي ايجاد شده چيست؟ به 
هر حال وقتي نسبتي ميان نزول شاخص بورس و 
وضعيت واقعي اقتصاد وجود نداشته باشد، حتما 
پاي گزاره ديگري در ميان است. آن گزاره چيست؟
در ايالات متحده مش��خص شد، قس��متي از اين هجوم 
افسارگسيخته ناشي از بدبيني زياد به بدتر شدن اوضاع 
است. در صورتي كه در فدرال رزرو، متوجه شدند كه اوضاع 
بازار خيلي هم بد نيست. يعني مش��كلاتي وجود دارد و 
خطاهايي رخ داده اما نه به آن بدي كه در بازار تحليل مي شود 
و باعث فرار سرمايه گذاران مي شود. وقتي به مديران ثابت 
شد كه اقتصاد امريكا دچار هراس مالي شده، فدرال رزرو 
وارد ميدان شد و چون بر اساس قانون مستقيم نمي توانست 
ورود كرده و از سهام و اوراق بهادار حمايت كند، غير مستقيم 
وارد شد و از بازار حمايت كرد. يعني سايد خريد را متعادل 
كرد. پس از يكي دو سال هم كه بحران پشت سر گذاشته 
شد، قيمت ها به مختصاتي بالاتر از قبل بازگشت و فدرال 
رزرو س��ود زيادي كرد. اين موضوع بس��يار مهمي است، 
نقش فدرال رزرو و تحليل درست در حل مشكل بسياري 
كليدي است. البته لزوما هر سقوطي ناشي از هراس مالي 
نيست، اين سياست گذار است كه بايد تشخيص دهد كه آيا 
فاندامنتال، وضعيت اقتصادي خراب شده يا نوسانات ناشي 

از هراس مالي است.
  بحران فعلي بورس ايران ناش�ي از چيس�ت؟ آيا 
وضعيت واقعي اقتصاد خراب شده يا اين نزول برآمده 

از هراس مالي است؟

امروز در ايران هر دو عامل اثر گذار است. يعني از يك طرف 
اوضاع اقتصادي بد شده و از سوي ديگر هراس مالي وجود 
دارد. اوضاع اقتصادي بحراني ش��ده چون ش��اخص هاي 
اقتصادي ايران به ش��دت غير قابل پيش بيني شده اند. در 
خصوص نرخ تورم، نرخ دلار، نرخ رش��د اقتصادي و ساير 
پارامترهاي اقتصادي ميان طيف هاي مختلف تحليلگران 
و اساتيد اقتصادي، اجماع وجود ندارد. چون سياست هاي 
دولت پيش بيني پذير نيست.مثلا تا يك ماه قبل هيچكس 
در ايران نمي دانست آيا ورود خودروهاي دسته دوم خارجي 
به كشور آزاد مي شود يا نه؟ براي سرمايه گذاري و ترسيم 
نقشه راه لازم است كه المان هاي اقتصادي قابل پيش بيني 
بش��وند. امروز كه خبر رس��يده قان��ون ورود خودروهاي 
كاركرده خارجي تصويب و تاييد شده، هم نرخ دلار تكان 
خورد و هم قيمت خودروهاي داخلي به شدت سقوط كرد. 
حتي با تصويب و تاييد اين قانون، هنوز ابهامات زيادي باقي 
مانده است. ابهام باقي مانده اين است، آيا آيين نامه اي كه 
دولت براي اين قانون تهيه مي كند، اجرايي خواهد بود يا 
آنقدر سختگيريانه خواهد بود كه اجراي آن عملا ممكن 
نباشد.از برخي كانال ها مطلع شده ام كه بانك مركزي به 
خاطر مش��كلات ارزي، موافق اين قانون نيست. بنابراين 
محتمل است آيين نامه به صورتي تهيه شود كه اجراي آن 
ممكن نباشد.اين مثال ها را زدم كه بگويم، اقتصاد ايران قابل 
پيش بيني نيست و دولت برنامه اي براي 3ماه آينده ندارد. 
توجه كنيد نمي گويم برنامه يك ساله و 5ساله، حتي براي 
سه ماه آينده هم چشم اندازي وجود ندارد. مشخص نيست 
عوارض گمركي، تعرفه واردات و صادرات و حتي نرخ گاز 
و...چه شرايطي را پيدا مي كند. بنابراين، هرچند بخشي از 
بحران ناشي از هراس مالي است، اما دليل هراس مالي هم 
برآمده از سوءمديريت هايي كه در نظام تصميم سازي هاي 
اقتصادي دول��ت وجود دارد. و پيش بيني را دش��وار )اگر 

نگوييم ناممكن( كرده است.
  اگر اشتباه نكنم، يكي از خروجي هاي هراس مالي 
در اقتصاد ايران، انتظارات تورمي اس�ت. درس�ت 

است؟
پيش بيني ناپذير بودن اقتصاد اس��ت كه باعث انتظارات 
تورمي مي ش��ود. انتظارات تورمي اگر از حد بگذرد، باعث 
هراس مالي مي ش��ود چرا كه عرضه و تقاضا در بازارهاي 
مختلف را به هم  مي ريزد. دو نكته مهم در خصوص اقتصاد 
ايران وجود دارد؛ نخس��ت اينكه اقتص��اد ايران غيرقابل 
پيش بيني اس��ت و اين روند باعث تحميل كردن برخي 
ريسك ها ش��ده اس��ت. مثال هايي چون بخشنامه هاي 

يك ش��به دولت در خصوص پتروشيمي ها باعث كاهش 
سود شركت ها شده است. دومين مساله هم آن است كه 
اين وضعيت باعث افزايش هراس در اتمسفر اقتصادي شده 
است كه نهايا تاثير منفي در اقتصاد و نظم و نظام بازارها از 

جمله بورس مي گذارد.
  دولت سيزدهم چقدر توانسته توزان لازم در بازار 

بورس را ايجاد كند؟
99.9درصد مسووليت مشكلاتي كه در جريان اين مصاحبه 
به آن اشاره شد به عهده دولت است. چرا كه سرچشمه همه 
اين بحران ها از بطن دولت بيرون مي آيد. اين شركت های 
خصوصي نيستند كه جلسه مي گذارند و اعلام مي كنند كه 
از فردا قيمت محصولاتش را دو برابر مي كنند. بلكه همه اين 
مشكلات از تصميمات دولت ناشي مي شود. توجه كنيد كه 
منظور از دولت هم معناي عام آن است. بخشنامه هاي بانك 
مركزي، وزارت صمت و... كه شبانه صادر مي شوند و بازار را 
در شوك فرو مي برند، تماما مشكل ساز هستند. در كشور 
قانون درستي براي افشاي اطلاعات و مسووليت افرادي كه 
به اطلاعات خاص دسترسي دارند، وجود ندارند. تنها در 
قانون بازار اوراق بهادار در مورد شركت هاي پذيرفته شده در 
بورس، مقرراتي براي افراد داراي اطلاعات نهاني وجود دارد. 
اما دامنه اثر اين قانون فقط متوجه شركت هاي بورسي است. 
در ايران هزاران شركت غير بورسي وجود دارد. 84ميليون 
ايراني هم اساسا ارتباطي با بورس كشور ندارند. چه كساني 
اطلاع��ات نهاني را دارند؟رييس فلان دس��تگاه دولتي يا 
فلان نهاد حاكميتي و... كه در حال تدوين و طراحي قانون، 
آيين نامه و دستورالعملي است. اين فرد مي تواند قبل از ابلاغ 
اين قانون و آيين نامه، يك هفته دست نگه دارد و بخشنامه 
را در كشوي خود نگه دارد. بعد متناسب با اثرات اين تصميم 
در بازار، اقدام به كنشگري اقتصادي )خريد و فروش و...( 
كند. بعد دستورالعمل ياد شده را ابلاغ كند. در اين ميان اما 
ممكن است صدها و هزاران ميليارد تومان به نفع دارندگان 

اين اطلاعات جابه جا شده باشد.
  با توضيحاتي كه شما داديد، آيا طرح اين پرسش 
كه» بازار س�هام كش�ور چه سمت و س�وئي پيدا 

مي كند«، منطقي است؟
چشم اندازهاي پيش روي بورس، كاملا مبهم است. چون 
دو عامل ياد شده، يعني نزولي بودن واقعي شاخص هاي 
اقتصادي و شكل گيري هراس مالي در اقتصاد ايران وجود 
دارد. تا زماني كه اين 2عامل وجود داشته باشند، بحران، 
نوسان و نزول نزديك تر از هر عامل ديگري، اقتصاد ايران 

را تهديد مي كند.

ادامه از صفحه اول



گروه راه و شهرسازي|
در ش��رايطي كه منطقه يك تهران متراكم ترين منطقه 
شهري پايتخت به شمار مي رود و هم اينك به دليل ساخت 
و سازهاي بلندمرتبه دچار مشكلات شديد ترافيك و اشباع 
جمعيتي است و افزون بر اين، اين منطقه روي گسل واقع 
شده، شهردار منطقه يك تهران از رونق ساخت و ساز در 
بافت فرسوده شمال پايتخت خبر داده و گفته است، تراكم 
۲۴۰ تا ۳۰۰ درصدي براي اين بافت در نظر گرفته مي شود.

معنا و مفهوم اين خبر براي شهرداري )و البته سوداگران و 
سفته بازان(، كسب درآمدهاي نجومي اما ناپايدار از محل 
دريافت عوارض ساخت و ساز و احتمالا قطع اشجار است. 
معناي اين خبر اما براي شهرتهران و شهروندان آن، به ويژه 
ساكنان كنوني منطقه يك، داستاني غمناك و در عين حال 
هولناك است. چه آنكه تنها باغات باقيمانده اين منطقه 
و همچنين طبيعت روس��تايي آن زير چرخ ماشين آلات 
ساختمان سازي از بين خواهند رفت و نتيجه چيزي جز 

»رويش آهن و سيمان« روي كوه هاي تهران نخواهد بود.
به گزارش »تعادل«، منطقه يك تهران، به واسطه جغرافياي 
خوش آب و هواي خود و اينكه از قديم محل سكونت شاهان 
و دربايان و اشراف قاجار و پهلوي بوده است، از منظر شهري 
و شهرسازي داراي مختصات خاصي است. به همين دليل 
نيز طي دهه هاي اخير و همزمان با رشد بي رويه شهرتهران، 
اين منطقه نيز روز به روز پرتقاضاتر شده و طبقه اي نوكيسه 
و رانت زده را در خود جاي داده است. طبقه اي كه همگام با 
تمايل مديران شهرداري در كسب درآمد از تراكم فروشي، 
با اشغال ملكي در اين منطقه، تلاش كرده است تا گذشته 
خود را به فراموشي سپرده و در ميان شهروندان اين منطقه 
جاي گيرد. همين اشتها و ولع، زمينه را براي گران شدن 
زمين و ملك در اين منطقه نسبت به ساير مناطق تهران و 
بلكه ساير مناطق شهري كشور فراهم آورده است به گونه اي 
كه منطقه يك تهران طي دهه هاي اخير همواره گرانترين 
منطقه و بازار مسكن پايتخت و كشور به شمار رفته است و 
به نوعي ليدري بازار مسكن تهران را از آن خود كرده است. 
حال در چنين شرايطي، با انجمادزدايي از مناطق روستايي 
اين منطقه، و اعطاي مجوز تراكم تا ۳۰۰ درصد به راحتي 
مي تواند نابودي باغات و طبيعت اين منطقه را تصور كرد. 
همچنين به راحتي قفل شدگي ترافيك اين منطقه قابل 
پيش بيني است. چون با ساخت و سازهاي جديد، جمعيت 

اين منطقه بي ترديد دچار جهش خواهد شد.

رانتمسكنسازي
درمناطقشماليپايتخت

اواخر آذرماه س��ال جاري، مسوولان شهرداري اعلام 
كردند كه تعدادي از 11 هزار و 7 واحد مس��كوني كه 
قرار است در مناطق مختلف پايتخت احداث شوند، در 

منطقه يك تهران )گران ترين منطقه پايتخت و بلكه 
گران ترين بازار مسكن كشور( بنا خواهند شد. اگرچه 
ساخت و س��از در مناطق شمالي تهران في نفسه بحث 
برانگيز است و پرسش هاي زيادي را در ميان افكار عمومي 
ايجاد كرده است كه چه كساني در نهايت از آپارتمان هاي 
ساخته شده در گران ترين منطقه شهري پايتخت و بلكه 
كشور استفاده خواهند كرد؟ اما اظهارات رييس سازمان 
نوسازي شهر تهران بر ابهامات افزود. مهدي هدايت گفته 
بود، ساخت و ساز در هر منطقه بر اساس مشخصات آن 
منطقه صورت خواهد گرفت. به طور مثال در منطقه 1۹ 
مشخصات پروژه ها با كيفيت تر از منازل مسكوني منطقه 
1۹ است و اگر قرار باش��د در منطقه يك نيز پروژه اي را 
بسازيم حتماً كيفيت منازل به مانند منطقه يك خواهد 
بود؛ لذا اينگونه نيست كه يك مدل واحد با مشخصات 
واحد را ب��ه همه مناطق تزريق كنيم. رييس س��ازمان 
نوسازي شهر تهران اما همزمان با انتشار اين اظهارات، 
در حاش��يه اولي��ن همايش تخصصي مدي��ران عامل 
سازمان هاي نوسازي كلان شهرهاي كشور اعلام كرده بود 
كه 1۹7 محله تهران )از ۳76 محله( كم برخوردار هستند. 
بنابر اين به نظر مي رسد، ساخت 11 هزار آپارتمان يادشده 
بر اساس كيفيت هر منطقه به شكاف اقتصادي و اجتماعي 

ميان مناطق و محلات تهران دامن خواهد زد.
ضمن اينكه اساس��ا اين انتقاد به ش��هرداري و دس��تگاه 
ذي مدخل در امر س��اخت 11 هزار آپارتمان يادشده وارد 
هست كه چرا مرغوب ترين زمين هاي خود را براي ساخت 
مسكن هاي س��ازماني يا دولتي اختصاص داده اند؟ چرا با 
فروش اين زمين ها و تهيه زمين هاي بيش��تر در مناطق 
متوسط و متعارف شهر و كشور، زمينه هاي خانه دار شدن 

افراد بيشتري را فراهم نياورده اند؟ بر اساس اين گزارش، 
۳۳۹ واحد از آپارتمان هاي يادش��ده در منطقه يك و در 
محلاتي مانند سوهانك، كاشانك، ولنجك، قيطريه احداث 
خواهند شد. محلاتي كه ارزش زمين در آنها حتي تا 1۰ برابر 

ارزش زمين در مناطق جنوبي پايتخت نيز بالغ مي شود.

نوسازيبافتفرسوده
باتراكم300درصدي

ديروز اما سيد مهدي صباغ، شهردار منطقه يک تهران در 
اين باره اعلام كرد: محله هاي سيمين قلعه، چيذر و شهرك 
شهيد محلاتي با ارايه طرح موضعي و تصويب كميسيون 
ماده ۵ ش��هرداري تهران با تراك��م ۲۴۰ تا ۳۰۰ درصدي 
نوسازي مي شود. به گزارش ايرنا، وي ادامه داد: برخي 
از محلات شمال تهران به علت بافت قديمي و كمبود 
سرانه هاي خدماتي، مشكلاتي را براي ساكنان ايجاد 
كرده بود كه با پيگيري و تلاش هاي معاونت شهرسازي 
و معماري منطقه، طرح موضعي سيمين قلعه، چيذر، 
شهرك شهيد محلاتي به تصويب كميسيون ماده ۵ 

رسيد و نوسازي در اين بافت ها افزايش مي يابد.
صباغ اين را هم گفت: طرح محله هاي اوين، دركه، كوهسار، 
محدوده هايي از دارآباد، بازار تجريش، امامزاده قاسم)ع( و 
گلابدره نيز با كمك مشاور تهيه شده و فرآيند آن در حال 

طي شدن مراحل تصويب كميسيون است.
شهردار منطقه يك اظهار كرد: طرح موضعي محدوده هاي 
جماران، سعدآباد و باغ شاطر نيز در فرآيند تهيه طرح قرار 
دارد و براي طرح TOD )ش��هر انس��ان محور( مربوط به 
ايستگاه اقدسيه هم در حال عقد قرار داد با مشاور هستيم 

كه طرح تهيه و تصويب خواهد شد.

رشدصدورپروانهساختدرتهران
در همين حال، تازه ترين آمار منتشره از سوي بانك مركزي 
حاكي از اين است كه در سه ماهه سوم سال گذشته، تعداد 
پروانه هاي صادره در شهر تهران نسبت به فصل قبل از آن 
1۰۰ درصد رشد داشته است و از 17۰۰ فقره در تابستان 
به ۲۵۰۰ فقره در پاييز افزايش يافته اس��ت. اين در حالي 
است كه ميزان مساحت زيربنا در زمستان سال گذشته 
نسبت به فصل قبل از آن صرفا ۵1.7 درصد رشد را تجربه 
ك��رده و از ۲.۵ ميليون مترمربع ب��ه ۳ ميليون متر مربع 

افزايش يافته است. 
در عين حال، بر اساس گزارش مركز آمار ايران، در پاييز سال 
١٤٠١، تعداد 11 هزار و ۲61 واحد مسكوني در پروانه هاي 
صادرشده براي احداث ساختمان از سوي شهرداري  تهران، 
پيش  بيني شده است كه نس��بت به فصل گذشته ١٢.٢ 
درصد كاهش و نس��بت به فصل مشابه سال گذشته ١٩ 
درصد افزايش داشته است.  متوسط تعداد واحد مسكوني 
براي هر يك از اين پروانه هاي احداث ساختمان ٧.٢ واحد 
بوده اس��ت.تعداد ١٥٦١ پروانه  احداث ساختمان توسط 
شهرداري  تهران در پاييز ١٤٠١ صادرشده است كه نسبت 
به فصل گذشته ١.٧ درصد كاهش و نسبت به فصل مشابه 

سال گذشته ٣٠.٣ درصد افزايش داشته است.
 اين گزارش همچنين حاكي اس��ت، مجموع مس��احت 
زيربنا در پروانه هاي احداث ساختمان  صادرشده از سوي 
شهرداري  تهران در پاييز ١٤٠١ بالغ  بر ١٩٨١ هزار مترمربع 
بوده است كه نسبت به فصل گذشته ١٢.٣ درصد كاهش 
و نسبت به فصل مش��ابه سال گذشته ٥.٩ درصد افزايش 
داشته است. متوسط مساحت زيربناي اين دسته از پروانه ها 

در دوره مورد بررسي ١٢٦٩ مترمربع بوده است.
بر اس��اس گزارش مركز آمار ايران، در پاييز سال ١٤٠١، 
تع��داد 1۰1 و هزار و 878 واحد مس��كوني در پروانه هاي 
صادرشده براي احداث ساختمان از سوي شهرداري هاي 
كشور پيش  بيني شده است كه نسبت به فصل گذشته ٤.١ 
درصد و نسبت به فصل مشابه سال گذشته ٢٣.٢ درصد 
افزايش داشته است.  متوسط تعداد واحد مسكوني در هر 

پروانه احداث ساختمان ٣.٣ واحد بوده است .
اين گزارش همچنين حاكي است، تعداد ۳۰ هزار و 6۲6 
پروانه  احداث ساختمان توسط شهرداري هاي كشور در 
پاييز ١٤٠١ صادرش��ده است كه نسبت به فصل گذشته 
٠.٩ درصد و نسبت به فصل مشابه سال گذشته ١٦ درصد 
افزايش داشته است. مجموع مساحت زيربنا در پروانه هاي 
صادرشده براي احداث ساختمان  در پاييز ١٤٠١ حدود 
18 هزار و ۲۲۳ هزار مترمربع بوده است كه نسبت به فصل 
گذش��ته ٠.١ درصد كاهش و نسبت به فصل مشابه سال 
گذشته ١٥.٠ درصد افزايش داشته است. متوسط مساحت 

زيربنا در اين پروانه ها ٥٩٥ مترمربع بوده است.
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پيشنهادقوهقضاييهبراي
ساختمانهايناايمنپايتخت

رييس كميته ايمني ش��وراي اسلامي شهر تهران 
با اع��لام اينكه تع��داد س��اختمان هاي ناايمن در 
تهران از 1۲۹ به ۹۳ مورد رس��يده اس��ت، گفت: 
پيش��نهاد قوه قضاييه تخليه و پلمب يك س��وم از 
اي��ن ساختمان هاس��ت كه به لحاظ س��ازه اي نيز 
ناايمن تش��خيص داده ش��ده اند. به گزارش ايلنا، 
مه��دي بابايي با بي��ان اينكه در مصوبه توس��عه و 
بهبود خدمات آتش نش��اني، فرآيند ايمن س��ازي 
ساختمان ها تعيين تكليف شد، اظهار كرد: بر اساس 
اين مصوبه مقرر شد اين فرآيند توسط مناطق ۲۲ 
گانه صورت بگيرد. رييس كميته ايمني ش��وراي 
اس��لامي ش��هر تهران اظهار كرد: در گذشته اين 
مراحل صرفاً توسط سازمان آتش نشاني پيگيري 
مي ش��د و مناطق نيز كميته ايمني داش��تند كه 
سازمان آتش نش��اني را همراهي مي كردند؛ اما در 
لايحه توسعه و بهبود خدمات آتش نشاني به دليل 
اينكه تا اين لحظه ۳۳ هزار س��اختمان ناايمن )به 
لحاظ جميع موارد( شناسايي شده، مناطق موظف 
شده اند تمامي مراحل الزام مالكين به ايمن سازي 
را پيگيري كنند و در صورت نياز در مراجع قضايي 
نيز براي اين س��اختمان ها پرونده تشكيل دهند. 
وي ب��ا بيان اينكه مدارك س��اختمان هاي ناايمن 
كه از 1۲۹ به ۹۳ فقره كاهش يافته بود، به معاونت 
حقوق عامه دادستاني ارسال شده است، تصريح كرد: 
دادستاني استعلامي درخصوص ناايمني سازه اي از 
سازمان مديريت بحران انجام داد و بازديدهايي نيز 
در همين راس��تا صورت گرفت. بابايي ادامه داد: بر 
اساس اين بررسي ها، يك سوم از اين ساختمان ها 
از لحاظ سازه اي ناايمن شناسايي شدند و پيشنهاد 
قوه قضاييه تخليه و تعطيلي اين ساختمان ها بود. 
رييس كميته ايمني ش��وراي اسلامي شهر تهران 
اعلام كرد: اطلاعات تكميلي اين ساختمان ها براي 
معاون دادستان ارسال شده و منتظر اقدام از سوي 
قوه قضاييه هستيم. بر اساس اين گزارش، اسامي 
س��اختمان هاي ناايمن پايتخ��ت، دوم خردادماه 

امسال از سوي دادستاني كل كشور اعلام شد.

مهلت۱0روزهمديريتبحران
بهشركتگاز

مع��اون پدافند غيرعامل س��ازمان پيش��گيري و 
مديريت بحران ش��هر ته��ران از مهل��ت 1۰ روزه 
اين سازمان به ش��ركت گاز براي ارايه طرح ايجاد 
برج هاي تخليه اضطراري گاز در ۲۳ نقطه از شهر 
ته��ران خبر داد. ب��ه گزارش ايلنا، محمد حس��ن 
فصيح از برگزاري نشست كارشناسي بررسي ايجاد 
برج هاي تخليه اضط��راري گاز در زمان وقوع زلزله 
احتمالي در تهران خبر داد و گفت: اين نشست به 
منظور بررسي و تشريك مساعي درخصوص ايجاد 
برج هاي تخليه گاز اضطراري با حضور نمايندگاني 
از سازمان پدافند غيرعامل كشور، سازمان مديريت 
بحران كشور، قرارگاه ثارالله )ع(، دادسراي عمومي و 
انقلاب، شركت گاز استان تهران، معاونت شهرسازي 
و معماري شهرداري تهران، معاونت فني و عمراني 
شهرداري تهران، سازمان بازرسي شهرداري تهران 
در محل س��الن كنفرانس اين سازمان برگزار شد. 
فصيح با بيان اينكه در اين نشست اهداف و الزامات 
قانوني، امنيتي و ايمني احداث برج هاي تخليه گاز در 
زمان وقوع زلزله احتمالي در تهران مورد بررسي قرار 
گرفت، گفت: بر اس��اس مصوبه هيات وزيران سال 
1۳۹6، اداره گاز بايد برج هاي اضطراري تخليه گاز 
در مناطق مختلف تهران را ايجاد كند كه بر همين 
اساس ۲۳ نقطه در تهران شناسايي شد كه اداره گاز 
بايد در آنها برج ه��اي 6۰ تا 8۰ متري براي تخليه 
اضطراري گاز باقي مان��ده در لوله ها در زمان زلزله 

احتمالي را ايجاد كند.

سهمبزرگ
اتوبوسهايغيراستاندارد

درآلودگيهوايكلانشهرها
يك كارشناس محيط زيست گفت: كربن سياه يا 
دوده ناش��ي از احتراق ديزل، سهم بالايي در ذرات 
معل��ق تهران دارن��د كه به رغم س��هم جرمي كم، 
تقريباً تمام آثار سوء س��لامتي شامل سرطان ريه 
يا حمله هاي قلبي ناش��ي از همين بخش از ذرات 

معلق است.
به گزارش تسنيم، بسياري از كارشناسان معتقدند 
كه توسعه حمل و نقل عمومي راهكار نجات پايتخت 
از روزهاي آلوده است و به همين جهت شهرداري 
تهران قصد تجهيز ناوگان اتوبوس��راني پايتخت را 
به وس��يله ۲۰۰۰ اتوبوس  كاركرده را دارد كه 6۵۰ 
اتوبوس با اس��تاندارد يورو ۵ با عمر سه سال و ۳۵۰ 
دستگاه هم با استاندارد يورو۴ و عمر بالاي 1۵ سال 

هستند .
در اين خصوص س��ازمان حفاظت محيط زيست 
اعلام كرده است كه با اتوبوس هاي يورو ۵ مشكلي 
ن��دارد، اما با اتوبوس هاي يورو ۴ با س��ن بالاي 1۰ 
سال به شدت مخالف است چرا كه اين اتوبوس ها را 

آلاينده و غيراستاندارد مي داند.
به گفته داريوش گل عليزاده، رييس مركز ملي هوا 
و تغيير اقليم س��ازمان حفاظت محيط زيست در 
حالي كه توليد خودروهايي با اس��تاندارد يورو ۴ از 
س��ال ۲۰۰8 در اروپا متوقف شده اما مي خواهند 
خودروهايي با اس��تاندارد يورو ۴ و س��ن بالاي 1۵ 
س��ال وارد كنند درحالي كه فيلتر جاذب دوده هم 
به صورت كارخانه اي روي آنها نصب نش��ده است. 
شهرداري مي خواهد اين خودروهاي از رده خارج را 
وارد و بيش از 8 ميليارد تومان هم براي نصب فيلتر 
جاذب دوده روي آنها هزينه كند. اين كار مشكلي از 

آلودگي هواي تهران حل نمي كند. 

كارنامهپرداختوام
وديعهمسكندرتهران

تع��داد وام هاي كمك وديعه مس��كن كه از س��ال 
1۳۹۹ تاكنون در استان تهران پرداخت شده تقريبا 
يك هشتم تعداد متقاضيان بوده است؛ بررسي ها 
نشان مي دهد مس��تاجران براي دريافت وام اجاره 
با بهانه هايي همچون نداش��تن بخشنامه، معرفي 
ضامن رس��مي و حتي لزوم ارايه كپي سند خانه از 

سوي سيستم بانكي مواجه مي شوند.
به گزارش ايس��نا، دولت سيزدهم سقف وام وديعه 
مس��كن در س��ال جاري را ۲۰۰ ميلي��ون تومان 
تعيين كرد كه رشد دو برابري را در مقايسه با سال 
گذش��ته نش��ان مي دهد. از س��ال 1۳۹۹ تاكنون 
حدود 8۰۰ هزار نفر متقاض��ي دريافت وام وديعه 
مس��كن بوده اند اما فقط به 1۲8 ه��زار و 7۹۹ نفر 
اين تس��هيلات پرداخت شده اس��ت. بررسي ها از 
دس��ت كم پنج مانع بر سر راه مستاجران در مسير 
دريافت اين نوع وام باوجود تلاش هاي دولت براي 
حمايت از اين قشر حكايت دارد. برخي شعب بانكي 
در س��ال هاي اخير به بهانه هايي همچون نداشتن 
ابلاغيه و بخش��نامه، معرفي ضامن رس��مي، ارايه 
كپي س��ند خودرو يا خانه متعلق به مستاجران )!( 
از پرداخ��ت نوع وام اجاره خ��ودداري مي كرده اند. 
برخي مستاجران مي گويند كه بانك به آنها گفته 
كپي سند خانه يا خودرو متعلق به خود را بياوريد 
تا بدانيم توانايي پرداخت اقساط وام اجاره را داريد. 
عدم همراهي بخش هايي از سيستم بانكي با مصوبات 
دولت، موضوع تازه اي نيست و در مواردي همچون 
پرداخت تسهيلات ساخت مسكن، خوداشتغالي و 
حتي وام ازدواج نيز ديده مي ش��ود. طي سال هاي 
اخير در كنار موانع سيستم بانكي در پرداخت وام 
اجاره، مستاجران با مشكلات ديگري همچون عدم 
همراهي صاحب خانه ها براي دريافت كد رهگيري 
و دريافت مبالغ قابل توجه از سوي بنگاه هاي املاك 
براي ارايه كد رهگيري مواجه بودند؛ موضوعي كه در 
هفته هاي اخير توسط دولت برطرف و شرايط براي 
دريافت كد رهگيري رايگان فراهم شده و تاكنون 
بيش از 1۵ هزار قرارداد اجاره در س��امانه املاك و 
مستغلات به ثبت رسيده اس��ت. اما سنگ اندازي 
برخي بانك ها در پرداخت وام اجاره انتقاد مسوولان 
را نيز در پي داش��ته است. در اين خصوص حسين 
جنتي، مديركل راه و شهرسازي استان تهران گفته 
كه چيزي قريب به يك هشتم متقاضيان دريافت 
وام اجاره موفق به اخذ اين تسهيلات شده اند. او يكي 
از مهم ترين اركان هزينه در سبد خانوار تهراني ها 
را اجاره بهاي مسكن دانست و گفت: مقرر است در 
دولت سيزدهم در اين خصوص كارگشايي بيشتري 
صورت گيرد. لذا ا بانك هاي عامل )بيش از ۲۰ بانك 
پرداخت كننده( بايد همگام تر با مردم و دولت در اين 

زمينه حركت كنند.

3هكتاربهمساحت
بندرايرانيساليانكااضافهشد

گروه كشتيراني جمهوري اسلامي ايران در راستاي 
توس��عه تجارت ايران و روسيه و تقويت حمل بار از 
طريق كريدور ش��مال- جنوب سه هكتار زمين به 
مساحت بندر ايراني ساليانكا در آستاراخان روسيه 

اضافه كرد.
به گزارش ايرنا، در راستاي توسعه و تسهيل روابط 
تجاري ايران و روسيه و تقويت حمل بار از كريدور 
شمال- جنوب، طرح توسعه بندر ايراني ساليانكا در 
آستاراخان روسيه كليد خورد كه بر اين اساس، سه 

هكتار زمين به عرصه اين بندر اضافه شده است.
بندر ساليانكا با مساحت 1۵ هكتار و دارا بودن پنج 
پست اسكله، در حال حاضر بزرگ ترين بندر منطقه 

آستاراخان به شمار مي رود.
افزايش پسكرانه بندر ساليانكا به مقدار سه هكتار در 
راستاي افزايش ظرفيت بندر از محل منابع درآمدي 
اين بندر انجام ش��ده و برنامه ري��زي براي افزايش 
س��ه هكتار ديگر نيز در دس��ت اقدام است؛ اين در 
 شرايطي است كه با تحولات صورت گرفته در حوزه 
سخت افزاري و مديريتي در بندر ساليانكا، عمليات 
اين بندر نسبت به گذشته ۳۵ درصد افزايش يافته 
است. نكته حائز اهميت آن است كه افزايش ظرفيت 
براي يك بندر مستلزم توسعه پسكرانه بوده كه به 
همين سبب با خريد و اجاره زمين، توسعه آن كليد 
خورده است؛ بنابراين انتظارمي رود مساحت بندر 
در مجموع تا پايان سال، به بيست و يك هكتار برسد 
كه اي��ن به معناي، افزاي��ش ۴۰ درصدي ظرفيت 

پسكرانه است.
بر اس��اس اين گ��زارش، ۵۳ درصد از س��هام بندر 
ساليانكاي روس��يه كه در شمال غرب درياي خزر 
و در دهانه رود ولگا ق��رار دارد تحت مالكيت گروه 

كشتيراني جمهوري اسلامي ايران قرار دارد.

شهردارمنطقهيك:تراكم۲۴۰تا۳۰۰درصديبرايبافتفرسودهشميراناتدرنظرگرفتهميشود

سازمانحفاظتازمحيطزيست:وزارتراهبرايحفاظتازحياتوحشجادههامسووليتقانونيدارد

چوب حراج به بافت روستايي شمال پايتخت

توپتلفاتجادهاي»يوز«درزمينوزارتراه
گروه راه و شهرسازي|

در پي اظهارات يك مقام مسوول در وزارت راه و شهرسازي 
مبني بر اينكه سازمان راهداري صرفا مسوول جان انسان ها 
و ايمني راه ها اس��ت و س��ازمان محيط زيست به عنوان 
متول��ي حفاظت از حي��ات وحش برنامه مدون��ي ندارد، 
سازمان حفاظت محيط زيست اعلام كرد: اين سازمان با 
همكاري نهادهاي بين المللي، حدود ۲۰ سال در قالب پروژه 
بين المللي حفاظت از يوزپلنگ آسيايي براي حفظ نسل 
اين جانور ارزشمند تلاش كرد، اما متأسفانه، عدم همراهي 
برخي دستگاه هاي دولتي مانند وزارت راه درگذشته اين 
تلاش ها را بي ثمر كرد. هنگامي كه ج��اده مهريز در يزد 
به اتوبان بدل ش��د، هيچ طرحي براي ايمن سازي جاده و 
عبور حيات وحش در نظر گرفته نش��د و همين جاده در 
مدت زمان ۴ سال مس��بب از بين رفتن 6 فرد يوز پلنگ 

در تصادف شد.
سازمان حفاظت از محيط زيست اعلام كرد: اخيرا مديركل 
محترم دفتر نگهداري علايم، تجهيزات و توسعه ايمني 
راه ، آقاي صب��اغ زاده در گفت وگويي با ايلن��ا نكاتي را در 
خصوص ايمن س��ازي محور ميامي سبزوار و پيشگيري 
از تصادفات جاده اي يوزپلنگ آس��يايي مطرح كرده اند. 
مروري بر اظه��ارات آقاي صباغ زاده نش��ان مي دهد كه 
گويا به دقت در جريان مذاكرات انجام شده بين سازمان 
حفاظت محيط زيست و وزارت راه نبوده و همين امر منجر 
به توضيحات اشتباه و خلاف واقع و بعضا ناقض اظهارات 
همكاران خود ايشان شده است. اين سطح از ناهماهنگي 
به هيچ وجه زيبنده تلاش هاي اي��ن وزارتخانه و همدلي 
س��اير مقامات و كارشناس��ان آن وزارتخانه محترم براي 
حل سريع تر اين مساله ملي، نبوده و تلاش هاي مشترك 
سازمان حفاظت محيط زيس��ت وزارت راه را دچار مساله 
خواهد كرد. ضمن اظهار تاس��ف از اين اتفاق جهت تنوير 

افكار عمومي توضيحاتي ارايه مي شود.
1- نخس��ت اينكه به اس��تناد م��واد ۲۰ و ۲1 آيين نامه 
اجرايي قانون شكار و صيد )مصوب هيات دولت( هركجا 
اقدامات دس��تگاه متولي دولتي منجر به ض��رر و زيان به 
محيط زيس��ت و حيات وحش به نحوي ش��ود كه خطر 
انقراض حيات وحش يا كاهش جمعيت آن را در پي داشته 
باشد، آن دستگاه دولتي موظف است مطابق نظر سازمان 
حفاظت محيط زيست اقدامات جبراني براي كاهش اين 
اثرات را انجام دهد. بر همين اس��اس مسووليت وزارت راه 
براي ايمن س��ازي اين محور يك مسووليت قانوني بوده و 
فروكاستن مسووليت هاي قانوني يك دستگاه دولتي به 
مسووليت اجتماعي، پيش از همه برازنده خود آن دستگاه 

دولتي نيست.
۲- سازمان حفاظت محيط زيست بر خلاف اظهارات آقاي 
صباغ زاده، حداقل ۳ س��ند مكتوب را در طي مذاكرات در 

جريان به همكاران آقاي صباغ زاده تحويل داده اند. يكي از 
اين ۳ سند حاوي طرح تفصيلي ايمن سازي اين محور است. 
سند ديگر نسخه به روز ش��ده اي از يك مطالعه گسترده 
براي شناس��ايي كريدورهاي عبوري يوزپلنگ آسيايي و 
حيات وحش منطقه و ديگري مطالعه مروري از ش��واهد 
بين المللي جهت كاهش تصادفات جاده اي حيات وحش 
است. مروري بر اظهارات آقاي صباغ زاده نشان مي دهد كه 
ايشان يا در جريان اين سند ها نبوده يا بدون مطالعه كامل 
آنها اقدام به گفت وگو با رسانه ها كرده اند. بر اساس توافق بين 
سازمان محيط زيست و وزارت راه طرح تفصيلي ارايه شده از 
طرف اين سازمان به انضمام دو سند فوق الذكر مبناي عمل 
ايمن سازي مسيرهاي عبوري يوزپلنگ آسيايي خواهد بود.

۳- بر خلاف گفته ايشان، اولويت نخست بر اساس تجربيات 
و مطالعات بين المللي كه در طرح ارايه شده به وزارت راه 
نيز موجود است، فنس كشي و به سازي زيرگذرها است و 
روشنايي و دوربين هاي كاهش سرعت اولويت هاي بعدي 

محسوب مي شوند.
۴- متاس��فانه آق��اي صب��اغ زاده در بخ��ش ديگ��ري از 
صحبت هايش��ان براي توضيح تفاوت راه كارهاي به كار 
گرفته ش��ده براي كاهش تصادفات حيات وحش ش��تر 
را مثال زده اند. توضيح اي��ن نكته بديهي ضروري به نظر 
مي رسد كه شتر حيواني اهلي بوده و در زمره حيات وحش 
محسوب نمي شود و متولي حفاظت از آن مالك شتر است 
و نه سازمان حفاظت محيط زيست. بنابراين اقدامات انجام 
شده براي كاهش تصادفات شتر بيشتر به دليل خسارت 
مالي براي خودروها و صاحبان شتر بوده است، نه كاهش 
تلفات ج��اده اي حيات وحش. اين توضي��ح از اين جهت 
ضرورت دارد كه با وجود ابعاد گسترده تصادفات جاده اي 
حيات وحش وزارت راه تاكنون اقدام موثري براي هيچ يك 
از موارد اين تصادفات انجام نداده اس��ت. براي مثال تنها 
در جاده ميان گذر پارك ملي گلس��تان سالانه يك پلنگ 
بر اثر تصادف جاده اي تلف مي شود. اما موضوع يوزپلنگ 
آسيايي به دليل حساسيت و وضعيت نگران كننده اينگونه 
با جمعيت كمتر از ۳۰ فرد، داراي اولويت  ملي تشخيص داده 
شده و مورد توجه افكار عمومي نيز قرار دارد و با حسن نيت 
كارشناسان اين وزارت خانه، اين اميد مي رود كه ايمن سازي 
كريدورهاي عبوري يوز، سرآغاز همكاري موثرتر بين دو 

دستگاه دولتي باشد.
۵- مج��ددا ايش��ان در بخش ديگ��ري از اظهاراتش��ان 
ايمن سازي اين جاده را به ارايه پيشنهادات از سوي سازمان 
حفاظت محيط زيست منوط دانسته اند. ضمن تاكيد بر 
اينكه راه كارهاي مورد نظر سازمان حفاظت محيط زيست 
از ش��هريورماه س��ال 1۴۰1 به وزارت راه ارايه شده است، 
مجدانه از ايشان خواهش مي كنيم با همكارانشان كه در 
جلسات مشترك با سازمان حفاظت  محيط زيست حضور 

داشته اند، براي دريافت نسخه اي از اسناد ذكر شده در بند 
دوم درتماس باشند.

6- در بخش ديگري از اين گفت وگو آقاي صباغ زاده با اشاره 
به موضوع فنس كشي گفته اند كه مسافت هاي طولاني را 
نمي توان فنس كشي كرد و فنس كشي باعث حبس حيوان 
نش��ده و نقاط تصادف را جابه جا خواهد كرد. مجددا اين 
اظهارات نشان دهنده عدم تسلط ايشان براي راه كارهاي 
كاهش تصادفات جاده اي حيات وحش است و نياز به مطالعه 
طرح هاي ارايه شده از سوي سازمان حفاطت محيط زيست 
را بيشتر نمايان مي كند. برخلاف گفته ايشان و به استناد 
دانش ما از اكولوژي رفتاري يوزپلنگ آسيايي و مروري بر 
تجربيات بين المللي نه تنها هدف حبس حيوان در مناطق 
حفاظت شده نيست، بلكه ايجاد مسيري امن بين مناطق 
مختلف حفاظت ش��ده است. در طرح ارس��الي به وزارت 
راه مكررا بر اين نكته تاكيد شده است كه هرگونه اجراي 
فنس كش��ي بدون به س��ازي زيرگذرها مردود است. در 
حقيقت اين راهكار تركيبي است ازفنس كشي و سازه هاي 
عبوري و هدف از فنس كشي نه حبس حيوان، كه هدايت 
آن به سمت زيرگذرها است كه تجربيات بين المللي نيز بر 
كارايي بالاي 8۰ درصد آن صحه مي گذارند. ذكر اين نكته 
ضروري است كه در هيچ جاي جهان اين تمهيدات تلفات 
جاده اي حيات وحش را به صفر نمي رساند، اما تا حد مناسبي 
)تركيب فنس كشي و زير گذرها حدود 8۰ تا 1۰۰ در صد 
كارايي دارد( از شدت آن كم مي كند كه ديگر عامل مهم 

انقراض يك گونه نباشد.
7- در بخش ديگري از اظهاراتشان آقاي صباغ زاده سازمان 
حفاظت محيط زيست را تش��ويق كرده اند كه راهكارها و 

تصميماتي اتخاذ كند كه يوز خودش مجبور شود از نقاط و 
مسير خاص حركت كند و بر روي نقاط خاص برنامه ريزي 
شود. براي توضيح بيشتر در اين مورد بايد گفت كه برخلاف 
اظهارات ايشان، مجبور كردن حيوان وحشي به رفتاري 
مطابق ميل ما ممكن نيست و در تمام جهان تنها مطالعه 
براي شناسايي الگوهاي رفتاري انجام مي شود. خوشبختانه 
در ايران هم چنين مطالعه اي انجام ش��ده است. هرچند 
عبور تصادفي يك گونه مثل يوزپلنگ از نقاط پيش بيني 
نشده امري محتمل است، اما اكثرا رفتارهاي جانور و نقاط 
عبور بر پايه يك الگوي مشخص بوده كه در مورد يوزپلنگ 
معمولا از مادر آموخته مي شود. بنابراين محل هاي تردد و 
عبورشان انتخابي بوده و معمولا از الگوي خاصي پيروي 
مي كند. بنابراين چنانچه كريدورهاي عبور و گذر آنها در 
زيستگاهشان با مانعي رو به رو نباشد از همان الگو و مسير 
طبيعي و هميشگي خود استفاده مي كنند. به همين دليل 
فنس كش��ي و ايجاد زيرگذرهاي مناسب مي تواند تا حد 
بالاي 8۰ درصد در كاهش تصادفات موثر باشد و اين تجربه 
در بسياري از نقاط جهان آزموده شده است. ذكر اين نكته 
براي پيشگيري از اش��تباهات بعدي ضروري است كه بر 
اساس مشاهدات بين المللي، فنس كشي هاي طولاني تر 
از ۵ كيلومتر استفاده حيات وحش از زيرگذرها را به شكل 
چشمگيري افزايش مي دهد به همين جهت در طرح ارايه 
ش��ده به وزارت راه دو قطع��ه ۲۲ و 16.۵ كيلومتري براي 
ايمن سازي در نظر گرفته شده است. اما احتمال اندك عبور 
از ساير نقاط نيز ناديده گرفته نشده است و براي كاهش خطر 
تركيبي از روشنايي و دوربين هاي كنترل سرعت متوسط 

براي ساير بخش ها پيشنهاد شده است.
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خ�ودرو وانت آریس�ان -  مدل 1395  - رنگ س�فید 
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بیمارستان امام رضا )ع(  به سرقت رفته است. در صورت 
مشاهده به شماره زیر اطلاع و مژدگانی دریافت نمایید.
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برابر رای ش�ماره  140260317180000566- 1402/04/12 هیات موضوع قانون  
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک اداره سه  اهواز تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی 
آقای عبدالجلیل مشعلی  فرزند مزعل بشماره شناسنامه 473 صادره از اهواز در 
شش�دانگ یکباب ساختمان به مساحت 120 متر مربع در قسمتی از پلاک 405 
فرعی از 1129 اصلی واقع در بخش 3 اهواز به نشانی نهضت آباد خیابان مجاهدین  
خریداری بموجب سند شماره ثبت 9875 صفحه 597 دفتر 50 محرز گردیده 
است . لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15روز آگهی می شود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته 
باش�ند می توانند  از تاریخ  انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به 
 این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ،
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات  سند مالکیت صادر خواهد شد.
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انجمن تجارت الكترونيكي اعلام كرده است اپراتورهاي 
اينترنتي با استفاده از تجهيزات فيلترينگ مي توانند از 
تخفيف ۱۰ ت��ا ۱۵ درصدي در خريد اينترنت بهره مند 
ش��وند. در گزارش انجمن از وضعيت اينترنت در ايران 
آمده است: »در بين ۱۰۰ كشور جهان با بيشترين توليد 
ناخالص ملي، ايران پ��س از ميانمار دومين اينترنت پر 
اخت��لال، پس از چين دومين اينترن��ت محدود جهان 
و ج��زو ۵ اينترنت كند جهان اس��ت.« انجمن تجارت 
الكترونيك در ارزيابي خود از وضعيت اينترنت ايران، از 
سه زاويه اختلال، سرعت و كيفيت به اين مساله پرداخته 
است. در اين ارزيابي سه دسته بندي از دامنه ها و آي پي ها 
مطرح شده است: نخست دامنه ها و آي پي هاي فيلتر شده 
)blacklist( دوم دامنه ه��ا و آي پي هاي كه به صورت 
موردي مجاز ش��ده اند )whitelist( و سوم دامنه ها و 
 )Greylist( آي پي هايي كه با اختلال عمدي مواجه اند
. انجمن با استناد به داده هاي وب سايت ooni.org از 
۱۸ خرداد تا ۱۹ تير ۵ ميليون تست از probeهايي در 
۱۶۵ كشور جهان اين شاخص را ارزيابي كرده است كه 
در ميان ۱۰۰ كشور برتر جهان از لحاظ GDP داده هاي 
۹۶ كشور براي مقايس��ه در دسترس بود. همچنين هر 
وب س��ايتي كه درخواست هاي fail شده  آن بين ۱۰ تا 
۵۰ درصد بوده به منزله اخت��لال و بالاي ۵۰ درصد به 
منزله فيلتر در نظر گرفته شده است. نتيجه اين بررسي 
نشان مي دهد در ايران حداقل ۴۵ وب سايت در دسترس 
نبوده اند و ۱۴ وب س��ايت اختلالي ۱۰ تا ۵۰ درصدي را 
نش��ان مي دادند. در اين ارزيابي براي اطمينان بيشتر، 
نمونه آماري به ۳۰۰ وب س��ايت افزايش يافته و ليست 
كشورها به ۵۰ كش��ور برتر از لحاظ GDP نيز كاهش 
يافته است. نتيجه نشان مي دهد همچنان ايران در بين 
اين كشورها نيز پر اختلال ترين اينترنت را دارد. همچنين 
اطلاعات رادار آروان نيز در ماه هاي گذشته اختلال هاي 
گسترده را تاييد مي كند. انجمن اين فرضيه را مطرح كرده 
كه اختلال عمدي بر روي تمامي IPها به بهانه مقابله با 

VPN وجود دارد.

اختلال،هزينهكاربررادوبرابرميكند
انجمن ادعا كرده است وجود اين اختلال باعث مي شود 
ترافيك رد و بدل شده با سرورهاي خارج از كشور به طور 
ميانگين دو برابر شود و همين مساله عامل اصلي كيفيت 
پايين اينترنت در ايران است. همچنين اين مساله تاثير 
مس��تقيمي روي مصرف كننده اينترنت مي گذارد. در 
اين گزارش آمده است: »براي مثال در زمان نوشتن اين 
مقاله، بسته يك ماهه ۷ گيگابايت اينترنت موبايل همراه 
اول ۲۸ هزار و ۲۰۰ تومان است اما كاربر براي مصرف ۷ 
گيگ در ماه عملًا مجبور است ۲ بار اين بسته را خريداري 
كند و ۲ برابر يعن��ي ۵۶ هزار و ۴۰۰ تومان هزينه كند.« 
اين گزارش انگش��ت اته��ام را به س��وي اپراتورهاي نيز 
نشانه رفته است. در اين باره به اين نكته اشاره شده كه به 
صورت پيش فرض تجهيزات فيلترينگ در شبكه شركت 
ارتباطات زيرس��اخت مستقر است اما با توجه به مصوبه 
شماره ۴ جلسه ۳۱۳ سازمان تنظيم مقررات، اپراتورها 

اجازه دارند تا با سرمايه گذاري، خريد تجهيزات فيلترينگ 
و نصب آن در ش��بكه خود از تخفيف ۱۰ تا ۱۵ درصدي 
خري��د اينترنت بهره مند ش��وند. در ادامه آمده اس��ت: 
»اپراتورها هر دو با نصب اين تجهيزات در داخل ش��بكه 
خود، باعث شدت يافتن اختلال ها و آسيب رساندن اين 
تجهيزات به شبكه داخل كشور و ترافيك بين اپراتوري 
شده اند.« در بخش ديگري از گزارش از اختلال عمدي 
روي ترافيك Asymmetric  سخن گفته شده است. 
متداول اس��ت كه به دلايل مختلف تج��اري- فني يك 
اپراتور اينترنتي از يك لينك اينترنتي براي ارس��ال و از 
لينك اينترنتي ديگري براي دريافت اطلاعات استفاده 
كند. انجمن گفته اس��ت اين امر در دنياي اينترنت يك 
موضوع حل ش��ده اس��ت ولي در ايران اگر بس��ته هاي 
برگشتي از مسيري متفاوت از مس��ير رفت وارد ماژول 
فيلترينگ ش��ود به صورت خودكار Drop مي ش��وند. 
در ادامه آمده اس��ت با وجود تمام س��رمايه گذاري هاي 
انجام ش��ده در زمينع فيلترينگ هوشمند، هيچ كدام از 
پيمانكاران، تكنولوژي تش��خيص پروكس��ي ها مبتني 
ب��ر HTTPS مانن��ده V۲ray و trojan را ندارن��د و 
براي جبران اين موضوع، ش��ركت ارتباطات زيرساخت 
اختلال هاي گسترده اي در لايه ۴ شبكه ايجاد كرده است.

ايرانپسازچين،محدودتريناست
بخش دوم بررس��ي گزارش مربوط به محدوديت است. 
بر اين اس��اس ايران پس از چين محدودترين اينترنت 
 ooni جهان را دارد. بر اساس داده هاي استخراج شده از
وضعيت فيلترينگ ۱۰۰ وب سايت در دسته بندي هاي 
مختلف در ۱۰۰ كش��ور برتر از لحاظ GDP مشخص 
ش��د چين، ايران، روس��يه، مصر و عربستان بيشترين 
وب س��ايت هاي فيلترش��ده را دارن��د. در اين بررس��ي 
وب  س��ايت هاي پورنوگرافي وجود ندارن��د. با افزايش 
س��ه برابري جامعه آماري، تعداد وب س��ايت ها به ۳۰۰ 
افزايش پيدا كرده اس��ت و با وجود اين باز هم ايران پس 
از چين، بيشترين وب سايت هاي فيلترشده را دارد. اين 
گزارش در ادامه تعداد ۲۰۰ وب سايت  برتر جهان از ديد 

گزارش similar web را بررس��ي كرده است كه طي 
آن نيز ۶۵ وب س��ايت از اين ليست در ايران فيلتر است. 
ايران از حيث فيلترينگ شبكه هاي اجتماعي نيز پيشرو 
است. با بررسي فيلترينگ ۶ شبكه اجتماعي پرمخاطب 
جهان )فيس بوك، توييتر، يوتيوب، اينستاگرام، تلگرام 
و واتس اپ( مشخص مي شود ايران، چين و تركمنستان 
تنها كشورهايي هستند كه همه اين شبكه هاي اجتماعي 
را فيلتر كرده اند. همچنين فقط ۱۱ كش��ور هستند كه 
حداقل يكي از اين ش��بكه هاي اجتماعي در آنها فيلتر 
 Freedom است. علاوه بر اين به گزارش آزادي اينترنت
House استناد شده است كه طبق آن نيز چين، ميانمار 
و ايران در بين ۷۰ كش��ور بررسي ش��ده در سال ۲۰۲۲ 

محدودترين اينترنت جهان را دارند.

ايراناكسسجلويحملههكريرا
نميگيرد

انجمن به فيلتر بودن سايت هاي داخلي براي مردم خارج از 
كشور نيز پرداخته است. در بررسي انجام شده از بين ۱۰۰ 
وب سايت برتر دولتي ايران، ۵۷ وب سايت از خارج كشور در 
دسترس نيست. زيرمجموعه هاي وزارت ارتباطات پيشتاز 
اين رفتار هستند، وب سايت هاي وزارت ارتباطات، سازمان 
تنظيم مقررات و شركت ارتباطات زيرساخت هيچ  كدام 
در خارج از كشور در دسترس نيستند و همچنان وزارت 
ارتباطات وب س��ايت هاي خود را به زبان انگليسي به روز 
مي كند. در ادامه ذكر شده است: »بهانه هايي مثل حملات 
DDoS و ساير حملات سايبري، غيرموجه و براي توجيه 
افكار عمومي است. سال هاست راهكارهاي متنوعي براي 
جلوگيري از حملات DDoS وجود دارد كه در ايران نيز 
به صورت گسترده توسط شركت هاي مختلف ارايه و در 
بخش خصوصي مورد استفاده قرار مي گيرد و در نهايت 
در ص��ورت بروز خدادهاي خ��ارج از كنترل، محدوديت 
جغرافيايي تنها براي چند دقيقه قابل قبول است نه اينكه 
به صورت عمومي با يك دستور العمل گسترده انجام شود.« 
همچنين گفته شده است بسياري از هك ها و نشت هاي 
اطلاعاتي در طول يك سال گذشته با وجود ايران اكسس 

بودن سامانه هاي دولتي صورت گرفته است.

اسپيدتستشاخصخوبينيست
زاويه س��وم ارزيابي وضعيت اينترنت، سرعت دسترسي 
است. بر اساس اين گزارش ميانگين سرعت كاربران ايراني 
به اس��تناد رادار كلادفلر ۴ مگابيت بر ثانيه بوده است. با 
مقايسه اين شاخص در ميان ۱۰۰ كشور برتر از لحاظ توليد 
ناخالص داخلي ايران پس از كوبا، كامرون و سودان بدترين 

وضعيت را دارد. از حيث تاخير در شبكه نيز ايران يكي از 
بالاترين نرخ ها را با ۱۴۵ ميلي ثانيه دارد. در اين شاخص 
نيز ايران رتبه ۹۶ در ميان ۱۰۰ كشور برتر جهان را دارد. 
در ميان تمامي ۲۳۷ كشور بررسي شده در رادار كلادفلر 
نيز رتبه ايران ۲۰۳ از لحاظ تاخير و ۲۱۱ از نظر ميانگين 
 meter.net سرعت است. با اس��تناد به اطلاعات پايگاه
ميانگين سرعت ايران ۴.۳۱ مگابيت بر ثانيه و ميانگين 
تاخير نيز در وضعيتي بدتر از داده هاي كلادفلر يعني ۳۲۶ 
ميلي ثانيه قرار دارد. گزارش همچنين در مورد اينكه چرا 
اسپيدتست شاخص خوبي براي سنجش سرعت نيست 
اس��تدلال كرده است: »در اسپيدتست اگرچه به صورت 
دستي امكان تغيير مكان فيزيكي سرورهاي تست وجود 
دارد، ام��ا به صورت پيش فرض كارب��ر را به نزديك ترين 
س��رور در همان كشور متصل مي كند، در نتيجه بيش از 
آنكه سرعت اينترنت را اندازه گيري كند، سرعت ارتباطات 
داخلي را اندازه گيري مي كند. در واقع با اسپيدتس��ت به 
جاي سنجش كيفيت سرويس اينترنت به بررسي كيفيت 
لايه Access شبكه كشور مي پردازند كه اين امر با تجربه 

كيفيت اينترنت مورد انتظار مردم خيلي تفاوت دارد.«

چهبايدكرد؟
انجمن تجارت الكترونيك در سه دسته آني، كوتاه مدت 
و ميان مدت توصيه هايي براي بهبود شرايط كرده است. 
در بخش اقدامات آني »جلوگيري از اختلال در اينترنت 
به بهانه مقابله با فيلترش��كن ها، گزارش شفاف و كمي 
وزارت ارتباط��ات از درگاه ه��اي بين الملل و بازگش��ت 
سامانه هاي رصد آنلاين و ممنوعيت ايران اكسس« آورده 
شده اس��ت. همچنين به نقش رييس جمهور براي حل 
مشكل اشاره شده: »رييس جمهور مي تواند بلافاصله به 
وزارت ارتباطات دستور دهد تا به ايجاد اختلال عمدي در 
 اينترنت كشور پايان دهد. سامانه هاي مانيتورينگ از جمله 
Tehran-IX بايد دوباره فعال شوند و وزارت ارتباطات 
مكلف شود گزارش هاي كمّي و شفاف از وضعيت اينترنت 
كشور ارايه دهد. همچنين بايد به تمام دستگاه هاي دولتي 
ابلاغ و Iran Access كردن وب سايت ها جرم انگاري 
يا ممنوع شود.« رفع فيلتر سايت هاي عمومي، افزايش 
پهناي باند بين الملل و گزارش ش��فاف به مردم و ايجاد 
سامانه هاي شفافيت در رابطه با سياست هاي فيلترينگ 
ني��ز از اقدامات كوتاه مدت پيش��نهادي اس��ت. انجمن 
پيشنهاد كرده است شوراي عالي فضاي مجازي فرآيند 
رفع فيلتر س��ايت  هاي عمومي مورد نياز م��ردم را آغاز 
كند. در ادامه ب��ه افزايش پهناي بان��د بين الملل، لزوم 
ايجاد سامانه هاي مانيتورينگ برخط و گزارش شفاف به 
مردم در مورد تمامي سازوكارهاي فيلترينگ به عنوان 
گام هاي اجرايي بعدي در بهبود كيفيت اينترنت اشاره 
شده است. انجمن، پيش��نهادات ميان مدتي نيز مطرح 
كرده اس��ت، از جمله رف��ع انحصار ش��ركت ارتباطات 
زيرس��اخت و دادن مجوز واردات اينترنت توسط بخش 
خصوصي، سرمايه گذاري در فيبر و توسعه اينترنت ثابت، 
سرمايه گذاري در ۵G و ايجاد منافع مشترك بين المللي 
و روابط پايدار با شركت هاي بين المللي فناوري با حضور 
حداكثري بخش خصوصي. در اين بخش آمده است: »از 
ديگر نكات مهم، فعا ل سازي ديپلماسي سايبري است. 
نوشتن يك نامه يك طرفه به بزرگ ترين پلتفرم هاي دنيا 
و بيان درخواست هاي غيرمنطقي و يك جانبه به معني 
ديپلماسي سايبري نيست. ما بايد بتوانيم در گام اول با 
كشورهاي مختلف جهان منافع مشترك تعريف كنيم 
سپس در زميني بزرگ تر به رايزني با شركت هاي فناور و 

پلتفرم هاي بزرگ دنيا دست پيدا كنيم.«

اخبار

ادامه از صفحه اول
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جابهجاييپيامبيشاز
يكميليونكاربرازطريق

طرح»اينتركانكشن«
رييس سازمان فناوري اطلاعات ايران گفت: از ابتداي 
راه اندازي پروژه اتصال متقابل پيام رسان هاي بومي 
و اينتركانكش��ن تاكنون، پيام بي��ش از يك ميليون 
كاربر در اين بس��تر جابه جا شده اس��ت. به گزارش 
خبرگزاري مهر؛ محمد خوانس��اري رييس سازمان 
فناوري اطلاع��ات ايران در يكي از پيام رس��ان هاي 
بومي در پاسخ به يكي از كاربران در خصوص آخرين 
وضعيت پروژه اتصال متقابل پيام رسان هاي بومي و 
اينتركانكش��ن گفت: در حال حاضر پيام رسان هاي 
بومي كه قابليت اينتركانكشن را راه اندازي كرده اند 
در حال فعاليت هستند و از ابتداي راه اندازي تاكنون 
پيام بيش از يك ميليون كاربر در اين بس��تر جابه جا 
شده اس��ت. وي افزود: يكي ديگر از پيام رسان ها كه 
اين قابليت را نداشت در حال حاضر تست نهايي براي 
راه اندازي را انجام داده و به زودي در چرخه سرويس 
قرار مي گيرد و پيام رس��ان ديگر اعلام كرده كه براي 
راه اندازي به زمان بيشتري نياز دارد. رييس سازمان 
فناوري اطلاعات ايران تصريح كرد: موضوع گروه ها و 
كانال هاي مشترك نيز در دستور كار است اما به دليل 
پيچيدگي هاي فني، زمان زيادي براي پياده سازي نياز 
دارد. خوانساري در پايان گفت: تجربه فعلي با همفكري 
پيام رسان ها و تيم خبره پياده شده است اما پذيراي 

پيشنهادهاي جديد هستيم.

سودآوريبازارمشتقه؛
حتيدرمسيرنزوليبازار

البته اينهايي كه مي گوييم براي فعالان بازار آرزوست و 
اكثر اهالي بازار اين موضوع را پذيرفته اند كه در اينگونه 
بحث ها زور سازمان بورس به دولت نمي رسد. اما توجه 
داشته باشيد كه بازار سرمايه امروز بازار يك طرفه سال 
۹۹ نيست و از حيث ابزار هاي معاملاتي بسيار بزرگ تر 
و حرفه اي تر از سال هاي گذشته شده است. ابزار هايي 
مانند قرارداد هاي آت��ي )Future( و اختيار معامله 
)Option( ك��ه اين روز ه��ا در بورس هاي مختلف 
از جمله بورس تهران، فرابوس اي��ران و بورس كالا و 
انرژي به طور دو طرفه فعال است. لذا در برهه فعلي و 
با علم به اين موضوع كه سازمان تاثير گذاري چنداني 
روي تصميمات دولت ندارد بدان معنا خواهد بود كه 
فعالان مي توانند از روند هاي اصلاحي و نزولي بازار نيز 
كسب سود كنند. لذا به عقيده بنده جاي آنكه انرژي 
خود را صرف حرف هايي كنيم كه خريداري ندارد بايد 
سازمان را مجاب كرد تا با گسترش ابزار هاي نوين مالي 
به اين بازار نسبتا ناشناخته عمقي بيشتر ببخشد. در 
حال حاضر تنها در تعداد محدودي از نماد ها قراداد هاي 
اختيار فروش )put option( جهت استفاده فعالان 
وجود دارد. انتظار مي رود با عمق بيشتر بازار در اكثر 
سهام بزرگ بازار شاهد رونق بيشتر قرار هاي اختيار 
فروش باشيم و شرايط كسب سود در روند هاي نزولي 

بيش از پيش فراهم شود.

عرضهتجاريسرويس
ذخيرهسازيابريهمراهاول

بانامابرهمراهي
به گ��زارش اداره كل ارتباطات ش��ركت ارتباطات 
س��يار ايران، خدمات ذخيره س��ازي اب��ري كه به 
ذخي��ره ك��ردن و دسترس��ي داده ه��ا و فايل ها در 
سرورهاي راه دور اشاره دارد، توسط همراه اول با نام 
تجاري »ابرهمراهي« پياده سازي شد. ابرهمراهي 
امكاني را فراهم آورده تا مش��تركان هم��راه اول به 
ج��اي ذخيره ك��ردن فايل ها به ص��ورت محلي در 
رايانه يا دس��تگاه هاي ذخيره سازي فيزيكي مانند 
هاردديس��ك ها ي��ا درايوهاي فلش خ��ود، بتوانند 
داده هاي خود را در فضاي ابري آپلود، ذخيره سازي، 
دسته بندي و سازماندهي كرده و با ديگران به اشتراك 
گذارند. با استفاده از اين سرويس كاربران مي توانند 
بدون هيچ محدوديتي و از هر نقطه اي به اطلاعات 
خود دسترسي داشته باشند. علاقه مندان به استفاده 
از سرويس ذخيره سازي ابري مخصوصا مشتركاني 
كه فضاي كافي براي ذخيره سازي فايل هاي خود را 
ندارند يا مشتركان حرفه اي كه نيازمند دسترسي به 
فايل هاي خود در لحظه هستند، مي توانند با نصب 
اپليكيش��ن »ابرهمراهي« يا ايجاد اكانت در سايت 
آن ب��ه آدرس abrehamrahi.ir از اين خدمات 
بهره مند شوند. آپلود، دانلود، جست وجو و مشاهده 
انواع فايل ها، دسته  بندي فايل ها، ايجاد لينك براي 
ي��ك يا تعدادي از فايل ها و به اش��تراك گذاري آن، 
مش��اهده حجم فايل هاي ذخيره شده و زمان باقي 
مان��ده از فضاي ذخي��ره س��ازي و گزارش گيري از 
فايل هاي به اشتراك گذاشته شده بخشي از مزاياي 
اس��تفاده از س��رويس »ابرهمراهي« است. مقرون 
به صرفه بودن، دسترس��ي با هر دستگاه ديجيتال، 
ليست مخاطبان، امنيت بالا با تكيه بر آخرين نسل 
از تكنولوژي، سرعت بالا در انتقال فايل هاي حجيم 
و پشتيباني ۲۴ ساعته از جمله ديگر مزاياي استفاده 
از ابرهمراهي است. ايجاد اكانت كاربري، عضويت و 
استفاده از ابرهمراهي كه تحت مالكيت نخستين و 
بزرگ ترين اپراتور تلفن همراه كش��ور است، كاملا 
رايگان بوده و كاربران به محض ورود، به فضاي ذخيره 

سازي ابري رايگان دسترسي خواهند داشت.

تيممليواليبالجوانانايران
باحمايتهمراهاول

قهرمانجهانشد
به گ��زارش اداره كل ارتباطات ش��ركت ارتباطات 
سيار ايران، تيم ملي واليبال جوانان ايران توانست 
در بيست و دومين دوره مسابقات واليبال قهرماني 
مردان زير ۲۱ سال جهان كه در شهر منامه كشور 
بحرين آغاز شد، به مقام »قهرماني« دست يابد. اين 
دوره از مس��ابقات كه از ۱۶ تير آغاز شده بود، شب 
گذشته يكش��نبه ۲۵ تير ۱۴۰۲ با رقابت تيم هاي 
ملي ايران و ايتاليا براي كس��ب مق��ام قهرماني به 
پايان رسيد. تيم ملي واليبال كشورمان كه تا پيش 
از مس��ابقه فينال، به ۷ برد متوالي دست يافته بود 
با پيروزي ۳ بر ۲ مقابل تيم ايتاليا، با اقتدار و بدون 
شكست قهرمان جهان شد. همچنين در مسابقات 
»كش��تي فرنگي جوانان« قهرماني آس��يا كه در 
تاريخ هاي ۲۴ و ۲۵ تير ۱۴۰۲ در اردن برگزار شد، 
تيم ملي ايران توانست با كسب پنج مدال طلا، يك 
مدال نقره و چهار مدال برنز و كسب ۲۰۵ امتياز به 
مقام قهرماني آسيا دست يابد. به اين مناسبت همراه 
اول به عنوان حامي تيم هاي ملي واليبال و كشتي 
ايران، اين موفقيت را ب��ه اعضاي تيم هاي واليبال 
جوانان ايران، كشتي فرنگي جوانان، كادرهاي فني 

و عموم مردم ايران تبريك گفته است.

چين،ميانماروايراندربين۷۰كشوربررسيشدهمحدودتريناينترنتجهانرادارند

كاسبان فيلترينگ

آگهیتجديدمناقصهعمومی
يکمرحلهایشماره1402/09

شرکت آب و فاضلاب استان کهگیلویه و بویراحمد به آدرس یاسوج - انتهای بلوار ارم جنب آموزش و پرورش شهرستان بویراحمد - 
تلفن 33341111-074 شناسه ملی 10861970210 کد اقتصادی 411133595155 و کد پستی 7591757878 درنظر دارد بر اساس 
قانون برگزاری مناقصات پروژه های زیر را طبق مشخصات فنی و برآورد پیوست با شرایط عمومی و اختصاصی از طریق مناقصه عمومی 
یک مرحله ای به پیمانکار واجد صلاحیت که دارای رتبه معتبر طبق جدول زیر ، ثبت درسامانه ساجار و دارای گواهی صلاحیت ایمنی 
کار از اداره تعاون ،کار و رفاه اجتماعی باش�د واگذار نماید ، کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد 
مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. مناقصه گران درصورت 
عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

     1( مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت : ساعت 9 صبح مورخ 1402/04/28 تا ساعت 14 مورخ  1402/05/02 .
 2( آخرین مهلت زمانی ارائه پیشنهادها : ساعت 14 مورخ 1402/05/14.

3( زمان بازگشایی پاکت ها : ساعت 9 صبح مورخ  1402/05/15 .
4( مدت اعتبار پیشنهادها : 90 روز از تاریخ آخرین ارائه پیشنهاد .

5( بازگشایی پاکت های مناقصه با هر تعداد شرکت کننده صورت می گیرد .
6( هزینه درج آگهی و اصلاحات و تجدید های احتمالی روزنامه و همچنین هزینه ی انتشار در سایت ستاد به عهده برنده مناقصه 

می باشد.
7( به پیشنهادهای فاقد امضاء ، مشروط ، مخدوش ، فاقدسپرده ، سپرده های مخدوش ، سپرده های کمتراز میزان مقرر، چک شخصی 

ونظایرآن و پیشنهاداتی که بعدازانقضاء مدت مقرر درفراخوان واصل شود مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
8( س�پرده تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار بصورت ضمانتنامه معتبر بانکی 90 روزه می باشد و باید بصورت فیزیکی در موعد 

مقرر تحویل دبیرخانه استان گردد.
9( سایر اطلاعات و جزئیات مربوط در اسناد مناقصه مندرج است.

10( مهلت بازدید از پروژه و تایید فرم سایت ویزیت حداکثر 3 روز پس از مهلت خرید اسناد می باشد.
11( اطلاعات سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس : 27313131

دفتر ثبت نامه : 88969737  -  85193768
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/04/27 تاریخ انتشار نوبت اول  :  1402/04/26              

دفتر امورحقوقی و قراردادهای شرکت آب وفاضلاب استان کهگیلویه و بویراحمد

نوبت دوم

شرکت آب و فاضلاب
 استان کهگیلویه و بویراحمد

ف
شهرستان موضوع مناقصهردی

محل اجرا
محل

مبلغ تضمین معتبر شرکت در رتبه مورد نیازمبلغ برآورد  )ریال(تأمین اعتبار
فرآیند ارجاع کار )ریال(

مدت 
اجرا

1

حفر چاه آهکی چم خانی 
مزدک

)گوشه مزدک(
بویراحمد

اعتبارات عمرانی طرح پروژه های 
اضطراری تامین آب و آبرسانی به 
شهر مادوان و روستاهای اقماری 

با کد طرح 1307002080
و مجتمع آبرسانی گوشه و مزدک  

با کد طرح 1503003006 

رتبه 5 آب و 34.653.489.878
بالاتر و کاوشهای 

زیرزمینی

5 ماه1.750.000.000

2

اجرای مخزن 500 متر مکعبی 
آب روستا های انبارگاه، اسلام 
آباد، مظفرآباد، گچساران از 
سد کوثر،خیرآباد و میر عزیز

دوگنبدان

اعتبارات عمرانی با کد طرح 
125و1503003

و
809و1503003

4 ماه1.520.000.000رتبه 5 آب و بالاتر30.218.409.683

شرکت پالایش گاز پارسیان در نظر دارد مناقصه عمومی دو مرحله ای همزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه( خرید LEVEL CONTROL VALVE به شماره 2002092416000024 
از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه ارایه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها، از طریق 
درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام 

در سایت مذکور ودریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.تاریخ انتشار فراخوان در سامانه تاریخ 1402/04/27 می باشد .
 آخرین مهلت دریافت اسناد مناقصه از سایت:                                                          ساعت 30 :18   روز    سه شنبه   تاریخ 1402/05/03
 آخرین مهلت ارسال پیشنهادها:                                                                                                       ساعت 30 : 18 روز    سه شنبه  تاریخ 1402/05/17
بازگشایی و ارسال اسناد ارزیابی کیفی به کمیته فنی بازرگانی:   ساعت 00 :19  روز    سه شنبه   تاریخ 1402/05/17
زمان بازگشایی پاکت الف و ب :                                                                                                               ساعت 00 :10  روز   دو شنبه     تاریخ 1402/06/06 

زمان بازگشایی پاکت ج :                                                                                                                                    ساعت 00 :10 روز    چهارشنبه   تاریخ 1402/07/05
برآورد مناقصه:57.000.000.000 ریال

مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار: 2.850.000.000 ریال
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارایه پاکت های الف:

 به آدرس: استان فارس– شهرستان مهر– شركت پالایش گاز پارسیان - کد پستي:  7449184831 
شماره تماس: 36 الي 071-52724134

نوبت اول:    1402/04/24                            نوبت دوم:1402/04/27

آگهیفراخوانمناقصهعمومیهمزمانبا
ارزيابیکيفی)يکپارچه(مناقصهگران

شرکت دولتی پالایش گاز پارسیان

نوبت دوم
شناسه آگهي : 1525778

شركت ملي گاز ایران
شركت دولتی پالایش گاز 

پارسیان

شرکت سهامی آب منطقه ای بوشهر در نظر دارد به منظور اجرای پروژه ذیل که بر اساس فهرست بهای پایه سال 1402 برآورد گردیده، مطابق مشخصات زیر نسبت به انتخاب پیمانکار ذیصلاح اقدام نماید، لذا 
از کلیه پیمانکاران واجد صلاحیت که دارای سابقه کاری  مرتبط هستند دعوت می شود از تاریخ 1402/02/27 تا تاریخ 1402/04/29 ساعت 9 صبح برای خرید اسناد ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه به سامانه 

ستاد به آدرس www.setadiran.ir  مراجعه نمایند.

1- قیمت خرید اسناد ارزیابی و مناقصه مبلغ 4/000/000 ریال می باشد به حساب IR  630100004001103403018818به نام تمرکز وجوه درآمد شرکت آب منطقه ای بوشهر نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران و شناسه حساب 315103473295010000000000000000 واریز و فیش واریزی آن همراه با درخواست شرکت در مناقصه تحویل گردد.

2-  ضمانتنامه شرکت در مناقصه می بایست به صورت ضمانتنامه بانکی یا واریز وجه نقد به شماره حساب IR 040100004001103406375983و شناسه حساب 941295010100000000000000000000 به نام تمرکز 
سپرده جاری شرکت آب منطقه ای بوشهر نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران ارائه گردد.

3- آخرین مهلت بارگذاری مدارک به صورت الکترونیکی در سامانه ستاد تا ساعت 8 صبح روز یکشنبه مورخ 1402/05/08 می باشد.
توجه: تنها پاکت الف )تضمین شرکت در مناقصه ( علاوه بر ایل الکترونیکی، می بایست به صورت فیزیکی به دبیرخانه محرمانه شرکت آب منطقه ای بوشهر )دفتر حراست( تحویل گردد.

پاکت ها در ساعت 1 روز یکشبنه مورخ 1402/05/08 گشوده خواهد شد حضور یک نفر نماینده از طرف پیشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح پیشنهاد آزاد است.  -4
هزینه درج آگهی در دو نوبت به عهده برنده مناقصه است.  -5

به پیشنهادات فاقد امضاء )دیجیتالی(مشروط ، مخدوشس مطلقا ترتیب ار داده نخواهد شد.  -6
کلیه اسناد ارزیابی و مناقصه و مدارک ارائه شده می بایست به مهر )الکترونیکی( و امضاء مجاز )دیجیتالی( تعهدآور برسد.  -7

ارائه کد شناسایی ملی الزامی می باشد.  -8
ارائه گواهی صلاحیت ایمنی توسط یمانکاران الزامی می باشد.  -9

10- مدت اعتبار پیشنهاد قیمت : 3 ماه 

نوبت اولآگهیمناقصهعمومیهمزمانباارزيابیکيفی)فشرده(

دستگاه نظارتمحل تامین اعتبارتضمین رشته و حداقل پایه مدت اجرا محل اجرامبلغ برآورد اولیه )ریال(موضوع مناقصهشماره فراخوان ردیف

مرمت تغذیه مصنوعی آردو و 12002001431000015
استان بوشهر شهرستان 131/158/674/910تثبیت سازه سد آب پا

دفتر فنی شرکت آب استانی56/558/000/000-آب 12 ماه دشستان
منطقه ای بوشهر

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

شركت مدیریت منابع آب ایران
وزارت نیرو 



انتقاد رييس دولت سيزدهم از قيمت هاي اعلامي براي 
محصولات توليدي خودروس��ازان مونتاژي يكشنبه 
شب منتش��ر ش��د. اظهارات رييس دولت سيزدهم 
مي توان��د تبعاتي را متوجه بازار خ��ودرو كند. برخي 
اين احتمال را مي دهند كه قيم��ت بازاري خودروها 
در مس��ير صعودي قرار گيرد. حال بايد ديد آيا دولت 
مي تواند شوراي رقابت را مجبور به برگشت از تصميم 
خود و كاهش مجدد قيمت خودروها بكند؟ از سوي 
ديگر، با توجه به واريز وجه تعداد زيادي از مش��تريان 
اين شركت ها طي اين مدت، چه خواهد شد؟ چنانچه 
قيمت ها مجدد كاهش پيدا كند، آيا شركت ها حاضر به 

بازگشت وجه مابه التفاوت مشتريان هستند؟

   رييسي به شورا دستور داد
رييس جمهور در جلسه يكش��نبه 25 تيرماه هيات 
دولت در خصوص قيمت خودروهاي مونتاژي اعلام 
كرده اس��ت: »ش��وراي رقابت با چه توجيهي قيمت 
خودروهاي مونتاژي را افزايش داده است؟ معاون اول 
رييس جمهور، وزراي اقتصاد و صمت را مامور بررسي 

و اصلاح اين روند كرد.« 
هنوز وزارت صمت و اقتصاد اظهارنظر رسمي خود را 
نسبت به دستور رييس جمهور اعلام نكرده، اما شوراي 
رقابت بلافاصله اعلام كرد در جلس��ه دستور رييسي 
جمهور را پيگيري خواهد كرد. اين شورا قرار است امروز 
سه شنبه 27 تيرماه در جلسه ويژه دستور رييس جمهور 
را بررسي و قيمت خودروهاي مونتاژي را تعيين تكليف 
كند. البته اين امكان هم وجود دارد كه شوراي رقابت 

اين دستور را اجرا نكند. 
اگر به كمي عقب تر برگرديم، پس از تصويب و افزايش 
قيمت خودروهاي داخلي، در نخستين روزهاي نيمه 
دوم فروردين ماه امسال، شوراي رقابت تصميم گرفت 
كه براي اولين بار بر روي قيمت خودروهاي مونتاژي 
هم دس��ت بگذارد و تعيين كننده قيمت محصولات 
شركت هاي خودروسازي باشد. اين تصميم در جلسه 
روز ۱۶ فروردين ماه ۱۴۰2 ش��وراي رقابت اتخاذ شد 
اما پروسه تصويب، يك ماهي به طول انجاميد و پس 
از امروز و فرداهاي بس��يار شوراي رقابت براي تعيين 
تكليف اي��ن موضوع، در نهايت، قيم��ت خودروهاي 
مونتاژي ۱۶ ارديبهشت ماه تصويب و يك روز بعد )۱7 

ارديبهشت ماه( اعلام شد.
خودروسازان كه قيمت هاي مصوب شوراي رقابت را 
متناسب با هزينه هاي توليد نمي دانستند تا همين دو 
هفته گذشته هم از اجراي مصوبه شوراي رقابت سرباز 
مي زدند و قيمت هاي مصوب شوراي رقابت را اجرايي 
نمي كردند؛ اين خودروس��ازان نه تنها براي منتخبان 
مرحله نخست فروش يكپارچه خودروها با قيمت هاي 
خود، دعوتنامه واريز وجه ارسال مي كردند كه مرحله 
دوم را هم با همان قيمت تعيين ش��ده توس��ط خود 
)قيمت كارخانه كه بالاتر از مصوب شوراي رقابت بود( 

برگزار كردند.
در اظهاراتي كه اسماعيل شجاعي، سخنگوي شوراي 

رقابت، در ارديبهشت ماه امسال داشت، به نوعي پاسخ 
اين پرسش نهفته شده كه او گفته بود مبناي محاسبات 
قيمتي ارديبهش��ت ماه نيمه اول سال ۱۴۰۱ است و 
طبيعتاً قيمت ها بر اساس تورم موجود اصلاح مي شود. 
البت��ه مونتاژكاران در همان زم��ان هم از قيمت هاي 
اعلامي سرپيچي كردند و وقعي به آن نداشتند. حال 
طبيعي است كه آنها زير بار دستور جديد رييسي نروند. 
تجربه نيز ثابت كرده است كه معمولًا زور خودروسازان 

بر هر قدرت ديگري در اقتصاد اين كشور مي چربد.
در دومي��ن مرحل��ه افزاي��ش قيم��ت خودروهاي 
مونتاژي كه ۱7 تيرماه توسط شوراي رقابت اعلام شد 
شركت هاي خصوصي در قالب اطلاعيه اي از مشتريان 
خود درخواست كردند تا نسبت به تكميل وجه يا واريز 
پيش پرداخت اقدام كنند كه با دستور رييس جمهور 
مشتريان اين خودروها بلاتكليف بوده و نمي دانند در 
نهايت قيمت خودروهاي ثبت نامي چقدر اس��ت تا 
نسبت به خريد آنها اقدام يا انصراف خود را اعلام نمايند.

دخالت رييس دولت س��يزدهم در بح��ث خودرو با 
اظهارنظ��ر او درباره قيمت خودروه��اي مونتاژي به 
عدد سه رسيد مي توان گفت رييسي در دخالت هاي 

خودرويي هتريك كرد.
طبق آنچه كه مقرر بود، اين جلس��ه روز شنبه هفته 
گذش��ته )۱7 تير ماه( برگزار ش��د ك��ه ماحصل آن، 
اصلاح قيمت خودروهاي مونتاژي و اعلام قيمت هاي 

جديد بود.
پس از اب��لاغ مصوبه جديد ش��وراي رقاب��ت، خيال 

خودروس��ازان مونتاژي نيز راحت تر ش��د و رضايت 
خاطر بيشتري پيدا كردند و اقدام به صدور دعوتنامه 
تكميل وجه يا واريز پيش پرداخت خودروي مشتريان 
فروش هاي يكپارچه خودروها با قيمت هاي جديد و 
به روز شده كردند كه براساس آن بسياري هم واريز خود 
را طي اين مدت با قيمت هاي جديد انجام دادند؛ اين 
در حالي است كه همانطور كه اشاره شد، خودروسازان 
خصوصي، هيچگاه مصوبه اول ش��وراي رقابت را هم 
اجرايي نكرده بودند و با قيمت هاي مدنظر خود فاكتور 

صادر كرده بودند.
اما ماجرا به همين حا ختم نشد. همانطور كه ابتداي 
گزارش عنوان شد، سيد رييسي در جلسه عصر يكشنبه 
جلسه هيات دولت، با بيان اينكه شوراي رقابت با چه 
توجيهي قيمت خودروهاي مونتاژي را افزايش داده 
اس��ت؟ معاون اول رييس جمهور، وزير اقتصاد و وزير 
صنعت، معدن و تجارت را مامور بررسي و اصلاح اين 

روند كرد..

   مداخله هاي قبلي 
پيش تر رييس قوه مجريه در سال ۱۴۰۰ به فاصله سه 
ماه دوبار به موضوع خودرو ورود كرد. بار اول در زمان 
افزايش قيمت كارخانه اي محصولات ايران خودرو و 
سايپا در آبان ۱۴۰۰ بود. دخالت رييسي در آن زمان 
سبب شد تا افزايش قيمت كارخانه اي دو خودروساز 
بزرگ كش��ور حدود يك ماه به تعويق بيفتد و همين 
مساله منجر به عميق شدن زيان انباشته اين شركت ها 

شد. بار دوم رييس��ي در اسفند همان سال به صورت 
س��ر زده به ايران خودرو رفت و در آنجا هشت دستور 
خودرويي صادر كرد. يكي از اين دستورها حذف برخي 
محصولات از س��بد محصولاتي خودروسازان بود كه 
اين مساله تبعاتي را متوجه صنعت و بازار خودرو كرد.

دخالت اخير رييس دولت و اعلام موضع اعضاي شوراي 
رقابت مي تواند بازار خ��ودرو را بهم ريخته و بار ديگر 

نمودار قيمت خودروها را در بازار افزايش دهد.
شوراي رقابت يك بار در ارديبهشت سال جاري نسبت 
به كاهش قيمت خودروهاي مونتاژي اقدام كرد كه با 
مخالفت مديران خودروساز خصوصي روبرو شد و آنها 
حاضر به پذيرش آن نش��دند. حضور سه باره شوراي 
رقابت در پروس��ه قيمت گذاري محصولات توليدي 
خودروس��ازان خصوصي چنانچه ب��ه كاهش قيمت 
محصولات توليدي اين خودروسازان منجر شود و بار 
ديگر با مقاومت خودروسازان خصوصي روبرو شود تنها 
يك نتيجه خواهد داشت و آن كاهش عرضه و افزايش 
قيمت بازاري خودروهاي مونتاژي است. مساله ديگر 
اينكه جايگاه قانوني شوراي رقابت با اين دخالت ها زير 
سوال رفته و ديگر كسي براي مصوبات اين شورا ارزشي 

قائل نخواهد شد.
چنانچه قيمت بازاري خودروه��اي مونتاژي در بازار 
افزايش يابد اين مساله مي تواند روي بازار ساير خودروها 
يعني بازار خودروهاي پرتقاضاي داخلي و همچنين 
ب��ازار خودروه��اي وارداتي نيز اثر منفي گذاش��ته و 

قيمت ها را در اين بازارها نيز دچار تغيير كند. 
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راه اندازي بازار مشترك
براي فعال سازي ظرفيت

اتاق بازرگاني اسلامي
ريي��س اتاق اي��ران در نشس��ت هيات مديره اتاق 
بازرگاني اسلامي در باكو، گفت: ظرفيت اقتصادي 
اعضاي اتاق اس��لامي بس��يار فراتر از تجارت اين 
كشورهاست و اقداماتي نظير راه اندازي بازار مشترك 
اسلامي به فعال سازي اين ظرفيت ها كمك مي كند. 
رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي 
ايران، اتاق اسلامي را صداي جمعي فعالان اقتصادي 
كشورهاي اسلامي، مرجع حمايت از منافع تجاري 
جهان اسلام و مروج همكاري و تجارت بين المللي 
در ميان بخش هاي خصوصي كشورهاي اسلامي 
دانست و گفت: چنانكه در دين ما نيز به آن سفارش 
شده اس��ت، هر اندازه همكاري اقتصادي و تجاري 
ميان كشورها رونق بگيرد، صلح و امنيت بيشتري 
در ميان دولت ها و ملت ها برقرار خواهد بود. حسين 
سلاح ورزي، در سي و پنجمين اجلاس هيات مديره 
اتاق بازرگاني، صنايع و كش��اورزي اسلامي كه در 
باكو برگزار شد، افزود: تجارت عادلانه و حلال يكي 
از راه هاي دوستي ملت ها، ممارست در همكاري و 
عمل به تعهدات متقابل است كه در دين اسلام نيز 
فوق العاده داراي اهميت اس��ت. او ادامه داد: از نگاه 
آمار و ارقام، جمعيت كشورهاي عضو اتاق اسلامي 
و سازمان همكاري اسلامي بالغ بر جمعيت حدود 2 
ميليارد نفر يعني حدود 25 درصد جمعيت جهان، 
تج��ارت خارجي ۱.8 تريليون دلاري را تش��كيل 
مي دهد كه اثربخش��ي و قدرت اس��تراتژيك اين 
كشورها را در جهان يادآور است؛ اما با توجه به ميزان 
بالاي ذخاير، ظرفيت ها و استعدادهاي موجود براي 
همكاري كه اتاق ه��اي بازرگاني عضو از آن آگاهي 
دارند، ميزان تجارت و حجم اقتصاد اين كش��ورها 
مي تواند بس��يار فراتر از اين ارقام قرار گيرد. رييس 
اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي ايران، 
گفت: شبكه س��ازي و برقراري ارتباط مس��تقيم و 
موثر بين اعضاي بخش هاي خصوصي در راستاي 
هم افزايي و تبادل دانش و تجربيات بين كارآفرينان 
و صاحبان كسب وكار راهكار ارزشمندي است كه 
مي تواند در رابطه با اس��تفاده از پتانسيل هاي اتاق 
بازرگاني اس��لامي موثر باشد. س��لاح ورزي ادامه 
داد: پروژه ها و اقداماتي نظير ايجاد بازار مش��ترك 
اسلامي در يك افق ۱۰ ساله به صورت گام به گام و 
تدوين بسته پيشنهادات توافقات تجارت ترجيحي 
ميان كشورهاي اسلامي و ارايه به دولت ها، مي تواند 
زمينه هاي توسعه همكاري ها را هموار كند. او افزود: 
همچنين فعال ش��دن مركز داوري اتاق اسلامي، 
تقويت فعاليت كميته هاي تخصصي در زمينه هاي 
تجاري، توس��عه برنامه تطبيق استانداردها و رفع 
موانع در اين زمينه ميان كش��ورهاي عضو، ترويج 
گردش��گري ح��لال و تقويت هم��كاري در حوزه 
انرژي، كش��اورزي و مواد غذاي��ي و زنجيره تأمين 
منطقه از جمله راهبردهايي است كه توجه اعضاي 
اتاق اس��لامي به آنها مي تواند به تقويت مناسبات 

چندجانبه منجر شود.

تحويل ۳۷ هزار تن نهاده سويا 
به مرغداران

ريي��س هيات مدي��ره اتحادي��ه مرغ��داران گفت: با 
پيگيري ه��اي وزارت جهاد كش��اورزي در يك هفته 
گذشته تقريبا ۳7 هزار تن كنجاله سويا به مرغداران 
تحويل داده ش��ده است. به گزارش ايس��نا، به نقل از 
وزارت جهاد كشاورزي، حميدرضا كاشاني - رييس 
هيات مدي��ره اتحاديه مرغداران ميه��ن - در رابطه با 
تامين نهاده هاي دامي اظهار كرد: در يك ماه گذشته 
مشكلاتي در تامين ارز براي نهاده سويا به وجود آمد كه 
با پيگيري هاي وزير جهاد كشاورزي و قائم مقام وزير، 
در يك هفته گذشته تقريبا ۳7 هزار تن كنجاله سويا به 
مقاصد مرغداري ها و واحدهاي مختلف توليدي جوجه 
يك روزه، مرغ گوش��تي و واحده��اي مرغ تخم گذار 
حمل شده اس��ت. وي افزود: شركت پشتيباني امور 
دام كش��ور در قرارگاه امنيت غذايي موجودي ذخاير 
سويا را نزديك به 25۰ هزار تن اعلام كرده كه ميزان 
خوبي براي بخش توليد است. كاش��اني تاكيد كرد: 
شركت هاي وارد كننده متعهد شده اند تا ۱۰ روز آينده 
تمام سوياهاي خريداري شده را به مرغداران تحويل 
دهند. وي افزود: با روند فعلي مش��كلات تامين سويا 
در حال رفع شدن است و نگراني وجود ندارد. رييس 
هيات مديره اتحاديه مرغ��داران ميهن گفت: ذخاير 
ذرت به ميزان كافي وجود دارد و تامين ديگر نهاده ها 

به خوبي انجام مي شود.

ريزش قيمت ها در بازار لپ تاپ 
عضو هيات مديره اتحاديه فناوران رايانه گفت: تعداد 
لپ تاپ هاي استوك در بازار زياد است و حتي استوك 
لپ تاپ هاي نسل جديد نيز موجود است من پيشنهاد 
مي كنم خريداران پيش از خريد لپ تاپ استوك به 
نسل آن و تفاوت قيمت استوك با نو توجه كنند. به 
گزارش ايلنا، ناصر جلالي از كاهش ۱۰ تا 2۰ درصدي 
قيمت لپ تاپ خبر داد و گفت: كاهش نرخ ارز، پايين 
آمدن توان خري��د و افت قيمت هاي جهاني ريزش 
نرخ انواع لپ تاپ  در بازار را در پي داش��ت؛ به عنوان 
مث��ال قيمت لپ تاپ V ۱5 لنوو ح��دود 2 ميليون 
تومان نسبت به ماه گذشته افت قيمت را تجربه كرد. 
همچنين نرخ برخي مدل هاي لپ تاپ گيمينگ به 
دليل عدم عرضه در بازار جهش قيمتي داشتند و نرخ 
آنها به ۴2 ميليون تومان هم رس��يد اما با عرضه اين 
كالاها در بازار قيمت اين مدل نيز فروكش كرد.   اين 
فعال صنفي در واكنش به خبر اجاره لپ تاپ، گفت: 
اجاره لپ تاپ چندان بعيد نيست وقتي مصرف كننده 
نياز دارد اما توان خريد ندارد چاره اي نيست جز اينكه 
اجاره كند؛ اما اين اقدام منطقي به نظر نمي رس��د 
چراكه كار آي تي يك شو تلويزيوني نيست كه يكروزه 
به پايان برسد و معمولا نياز به آن دايمي است مگر در 
شرايط خاص؛ به عنوان مثال ممكن است شخصي 
برگزار كننده يك نمايش��گاه باشد و به تعداد زيادي 
لپ تاپ نياز داشته باشد در اين شرايط ممكن است 
اجاره كنند. وي با بيان اينكه تمايل براي تغيير لپ تاپ  
از سوي مردم كاهش پيدا كرده است، تصريح كرد: 
مشتريان بيشتر متقاضي ارتقاي لپ تاپ هاي خود 
هس��تند و چندان رغبتي براي عوض كردن از خود 
نش��ان نمي دهند. افت توان خريد بالاي ۱۰ درصد 
خريد اي��ن محصول را كاهش داده اس��ت. به گفته 
جلالي؛ لپ تاپ از 8 ميلي��ون 8۰۰ تا ۱2۰ ميليون 
تومان در بازار موجود است اما پرفروش ترين و بهترين 
لپ تاپ ها حدود ۱7 ت��ا 25 ميليون تومان بفروش 
مي رسند. عضو هيات مديره اتحاديه فناوران رايانه با 
تاكيد بر اينكه انصاف در فروش لپ تاپ هاي استوك 
بسيار حائز اهميت است، گفت: تعداد لپ تاپ هاي 
استوك در بازار زياد است و حتي استوك لپ تاپ هاي 
نس��ل جديد نيز موجود است من پيشنهاد مي كنم 
خريداران پيش از خريد لپ تاپ استوك به نسل آن 
و تفاوت قيمت اس��توك با نو توجه كنند. همچنين 
در هنگام خريد لپ تاپ بايد به عمر باتري توجه كرد 
چراكه بعد از مدتي باتري اس��توك رو به خاموشي 
مي رود؛ شركت هاي هندي و پاكستاني لپ تاپ هاي 
اس��توك را جمع آوري و نواقص آنها را رفع در همه 
بازارهاي جهان عرضه  مي كنند. اين فعال صنفي با 
بيان اينكه واردات قانوني لپ تاپ اس��توك نداريم، 
اضافه كرد: بازار استوك در ايران اينگونه نيست كه از 
يك مدل لپ تاپ ۱۰ عدد موجود باشد، اين لپ تاپ ها 
وارداتي و از كانادا، اروپا و چين وارد مي ش��وند. وي 
تاكيد كرد: قاچاق لپ تاپ نو توجيه اقتصادي ندارد و 
ممكن است از شهرهاي مرزي يا مسافري وارد كشور 
شود اما وقتي واردكننده مي تواند براي واردات لپ تاپ 
ارز نيمايي دريافت كند دليلي ندارد كه اقدام به قاچاق 
كنند و مردم چندان تمايل ندارند كه كالاي آي تي 
را از مبادي قاچاق تهيه كنند چراكه اين نوع كالاها 

خدمات پس از فروش مناسبي ندارند.

بانك اصناف تشكيل شود
رييس ات��اق اصناف اي��ران در نامه اي ب��ه ابراهيم 
رييس��ي با اش��اره به دريافت »كارمزد از تراكنش 
كارتخوان ها«، پيشنهاد تشكيل بانك اصناف را داده 
است. از چهارم تير ماه »خريدهاي كارتي« مشمول 
كارمزد شدند. در نظام جديد كارمزدي، پذيرندگان 
براي تراكنش هاي كمتر از شش ميليون ريال، مبلغ 
ثابت ۱2۰۰ تومان و براي تراكنش هاي بالاتر، ۰.۰2 
درصد مبلغ خريد را تا سقف حداكثر ۴ هزار تومان 
به عنوان كارمزد پرداخت مي كنند.  البته تا اطلاع 
ثانوي 25 صنف از پرداخت كارمزد معاف هستند. 
در سياست جديد بانك مركزي مابقي كارمزد اين 
تراكنش ها را بايد سيستم بانكي بپردازد. نكته ديگر 
اينكه در م��دل جديد كارمزد تراكنش خريد، همه 
ذي نفعان ي��ك تراكنش ازجمله بانك صادركننده 
كارت، بانك پذيرنده )حساب پشت كارت خوان(، 
پذيرن��ده تراكنش )فروش��گاه( كارم��زد پرداخت 
مي كنند. اما در قالب اين طرح دارنده كارت يا خريدار 
از اين كارمزد معاف اس��ت. رويكردي كه مورد نقد 
اصناف است. اصناف بر اين باورند كه بايد گذشته از 
بانك عامل و اصناف، مردم هم بخش��ي از كارمزد را 
بپردازند. موضوعي كه ظاهرا مسكوت مانده است و 
حال اصناف پيش��نهادي ديگري به دولت داده اند.  
در سومين اجلاس دور هش��تم هيات نمايندگان 
اتاق اصناف ايران، حس��ين طاهرمحمدي رييس 
اتاق اصناف اي��ران خبر داد كه در نامه اي خطاب به 
رييس دولت سيزدهم در خصوص دريافت كارمزد 
از تراكنش كارتخوان ها، خواهان تشكيل بانك اصناف 
شده اس��ت. او گفت: ما مخالفتي با دريافت كارمزد 
نداريم اما در نظر داريم بانك اصناف را تشكيل دهيم 
تا س��ود حاصل از اين تراكنش ه��ا در بانك اصناف 
جمع آوري ش��ده و براي خود اصناف هزينه شود. 
رييس اتاق اصناف ايران در مورد در خواست اصناف 
از كميسيون تلفيق هم سخن گفت. او توضيح داد: 
ما به كميسيون تلفيق برنامه هفتم پيشنهاد داديم 
اجراي تبصره ۱ م��اده 22 در طول برنامه هفتم كه 
پنج سال است، كان لم يكن تلقي شود، البته پيشنهاد 
حذف تبصره يا احراز آراي دو سوم را نيز ارايه كرده ايم. 
او افزود: قصد داريم كارگروه هاي ملي و كميته هاي 
تخصصي را در اتاق اصناف ايران داشته باشيم. اين 
مصوبه را داريم كه براي هر شغل يك كارگروه ملي 
درس��ت كنيم تا مشكلات آن شغل را احصا كنند و 
مثلًا بگويند زيتون فروش��ان چه مشكلات خاصي 
در ماليات، بهداش��ت، صادرات و واردات و... دارند. 
تش��خيص اين مش��كلات و ظرفيت ها بايد با خود 
صاحبان اين مشاغل باشد كه در تعيين اعضاي آن 

هيات نمايندگان اتاق اصناف ايران اولويت دارند.

قيمت مرغ ثابت مي شود
يكي از دلايل اصلي افزايش قيمت مرغ افزايش قيمت 
جوجه يك روزه است و با برنامه ريزي هاي انجام شده و 
همكاري اتحاديه هاي مرغداري از افزايش قيمت مرغ 
جلوگيري مي شود. مديركل امور استان هاي وزارت 
جهاد كش��اورزي گفت: قيمت مرغ در سطح كشور 
تثبيت شده و طي يك هفته آينده قيمت مرغ كاهش 
مي يابد و به ثبات نسبي مي رسد. به گزارش مهر، مجيد 
موسوي ظهر دوشنبه در حاشيه بازديد از طرح هاي 
توليدي بخش چاروس��ا افزود: يك��ي از دلايل اصلي 
افزايش قيمت مرغ افزايش قيمت جوجه يك روزه است 
و با برنامه ريزي هاي انجام شده و همكاري اتحاديه هاي 
مرغداري از افزايش قيمت مرغ جلوگيري مي ش��ود. 
موسوي تصريح كرد: وي تأمين گنجاله و ساير ادوات 
كشاورزي براي جلوگيري از افزايش قيمت را يكي از 
سياست هاي اصلي دولت اعلام كرد. وي يادآور شد: با 
تشكيل كارگروه هاي مختلف از افزايش قيمت گوشت 

در همه استان هاي جلوگيري خواهد شد.

قيمتخودروبهمدارافزايشيبازميگردد؟

ايست رييسي به گراني خودرو! 

رييساتاقاصنافايرانخواستاررفعابهامازسويوزارتصمتشد

نميدانيمبهگاوهايمانچهبايدبدهيمكهبخورند!

سامانه چالش زا براي اصناف

گلايهدامدارانازبازارگاهبرايتاميننهاده

هفتاد و هش��تمين نشست ش��وراي راهبري بهبود 
محيط كسب وكار در اتاق اصناف ايران برگزار شد. در 
اين نشست حسين طاهرمحمدي رييس اتاق اصناف 
ايران مي گويد: اصناف مش��كلات بسياري در بحث 
سامانه نوين اصناف و صدور پروانه كسب دارند كه لازم 
است دستگاهاي نظارتي نقايص اين سامانه را رفع و اين 

موضوع را تعيين تكليف كنند.
وي تصريح كرد: قانون تس��هيل كس��ب وكار قانوني 
مترقي در جهت تسريع صدور مجوزها و قانونگذار بود 
و اهداف خوبي از اجراي قانون تسهيل كسب وكارها 
داشت، اما در حال حاضر شاهد هستيم اين قانون در 
مسير اجرا عوض شده و س��امانه اي در پشت سامانه 
درگاه ملي مجوزهاي كش��ور وجود دارد كه ش��رايط 
فعاليت را براي صدور پروانه كس��ب و تسهيل كسب 
وكارها بسيار س��خت كرده است. رييس اتاق اصناف 
ايران افزود: تعيين پيمانكار س��امانه نوين اصناف به 
عهده وزارت صمت است و ابهامات كلي درباره نحوه 
انتخاب پيمانكار براي سامانه مهمي كه قرار است روند 
تسهيل كسب وكارها تسريع كند، وجود دارد، اينكه چه 
ملاك هايي براي انتخاب پيمانكار وجود داشته، لازم 
است وزارت صمت در اين خصوص رفع ابهام كند، چرا 
كه اتاق اصناف ايران نيز به عنوان متولي عالي اصناف 
كشور بايد در خصوص ايرادات و نقايص زياد اين سامانه 
به حدود 8 هزار اتحاديه صنفي در كشور پاسخگو باشد. 

طاهرمحمدي تصريح كرد: موضوع دوم در خصوص 
بحث قانون اجراي سياست هاي كلي اصل ۴۴ قانون 
اساسي كه قانونگذار بالادستي شرايطي را براي صدور 
پوانه كسب در نظر گرفته است كه اگر بر خلاف آن عمل 
ش��ود و مداركي بيش از موارد اعلام شده درگاه ملي 
مجوزها مطالبه شود، اين عمل حتي وصف مجرمانه 
نيز خواهد داشت. وي افزود: ملاك عمل براي صدور 
پروانه كسب، شرايطي است كه اگر در آيين نامه اجرايي 
ماده ۱2 قانون نظام صنفي و درگاه ملي مجوزها كشور 
مورد اشاره قرار گرفته است. رييس اتاق اصناف ايران 
با تاكيد بر اينكه ايجاد اين همه قوانين دست وپاگير و 
شرايط پيچيده براي صدور مجوز فعاليت چه سهولت 
و چه تسريعي را در روند كار ايجاد مي كند، اظهار كرد: 
قرار بود شرايط فعاليت را براي كسب وكارها و مشاغل 
را آسان تر كنيم و براي سخت كردن شرايط نيامده ايم و 
نبايد حق قانوني كسب وكارها را ضايع كرد و مشكلات 

مضاعفي را برايشان ايجاد كرد.
طاهرمحمدي افزود: 99 درصد اتحاديه ها و اتاق هاي 
اصناف از فعاليت سامانه نوين اصناف ناراضي هستند و 
با روندي كه در مسير صدور مجوزها ايجاد شده، اصناف 
شرايط س��خت تري را پيش رو خواهند داشت و لازم 
است دولت دخالت در امور صنفي را كمرنگ تر كند و 
اداره بازار و اصناف را به اصناف بسپارد. وي افزود: اتاق 
اصناف ايران حافظ منافع اصناف كشور است و پيگير 

حق قانوني اصناف هستيم و كسبه و بازاريان براي ادامه 
فعاليت در بازار نياز به شرايط مناسب دارند و در همه 
سال هاي گذشته اصناف و بازار پشتيبان نظام بوده و 
براي ايجاد امنيت كشور از هيچ تلاشي فروگذار نكرده 
اس��ت و چراغ هر واحدصنفي كه روشن است گوياي 
امنيت جامعه بوده و اكنون نياز است دولت پشتيبان 

جامعه صنفي كشور باشد.
 طاهرمحمدي گف��ت: در بحث س��امانه درگاه ملي 
مجوزها تصميمي در انتخاب مجري گرفته شد كه به 
فضاي كسب وكار در كشور آسيب وارد شد و مشكلات 
جدي را براي جامعه صنفي كش��ور ايجاد كرد كه بار 
اين مشكلات به سمت اتاق اصناف ايران سرريز شده و 
ظرفيت اتاق اصناف ايران را درگير اين موضوع مي كند.

رييس اتاق اصناف ايران تصريح كرد: اتاق اصناف ايران 
عالي ترين نهاد اصناف كشور است، اما به سامانه نوين 
اصناف دسترسي ندارد و نمي توانيم ميزان آمار صدور 
مجوزها را داشته باشيم كه اتفاق خوبي نيست، و بايد 
به دبيرخانه هيات عالي نظارت نامه بزنيم و درخواست 
آمار كنيم كه بعضا آمار ارايه شده با آمار واقعي فاصله 
دارد با اين روند چط��ور مي توانيم براي اقتصاد و بازار 
كشور تصميم سازي كنيم و چطور مي توان براي هشت 

هزار اتحاديه صنفي كشور تصميم گرفت.
در ادام��ه نشس��ت فولادگر ريي��س كميته محيط 
كسب  وكار امور بازرگاني كميسيون اقتصادي دبيرخانه 

مجمع تش��خيص مصلحت نظام اظهار كرد: مباحث 
بسيار مفيدي در اين نشست مطرح شد و موضوعات 
بسيار مهمي در حوزه ماليات از جمله بحث سهم يك 
در هزار ماليات، حذف ماده ۱5۴ قانون ماليات، بحث 
معافيت برخ��ي از صاحبان مش��اغل و بحث ماليات 
تخمين هاي فروش مطرح شد و توضيحات كامل داده 
شده كه اين موارد بسيار مهم نياز به بررسي بيشتر دارد 
كه بايد در اين موضوعات سازمان امور مالياتي با اتاق 
اصناف ايران به جمع بندي برسند و اگر نياز به مصوبه 
قانوني اس��ت، آنچه بحث قانوني اختيار خود سازمان 

هست انجام شود.
فولادگر با تاكي��د بر اينكه بايد از ظرفيت اتاق اصناف 
ايران استفاده ش��ود افزود: در بحث تشخيص ماليات 
مش��اغل صنفي مي توان اين كار را ب��ا همكاري اتاق 
اصناف ايران انجام داد تا بتوانيم عدالت مالياتي را نيز 
داشته باشيم و در روند اخذ ماليات سازمان امور مالياتي 
با اتاق اصناف ايران براي هماهنگي لازم را داشته باشند 

و در اين زمينه فرهنگ سازي مالياتي را ايجاد كنند.
 در اين نشست حبيب زاده مشاور مالياتي اتاق اصناف 
ايران در خصوص چالش جدي حوزه ماليات اصناف 
گفت: ضرايب مالياتي با ضرايب س��ود عمده فروشي 
و خرده فروش��ي انطباق ندارد كه اين موضوع چالش 
ج��دي را در حوزه اصناف ايجاد كرده اس��ت و نياز به 

بازنگري دارد

رييس هيات مديره انجمن صنفي گاوداران با اش��اره 
به مش��كلات تامين نهاده از سامانه بازارگاه، گفت: با 
وجود اينكه دامدار هزين��ه را واريز كرده، خوراك در 
سامانه بازارگاه تامين نشده است. سيد احمد مقدسي، 
درباره چالش هايي كه پيش روي دامداران قرار دارد 
گفت: قيمت شير را ۱7 هزار و 2۰۰ تومان اعلام كرديم 
ولي اين قيمت را براي دامدار ۱5 هزار تومان تعيين 
كردند بنابراين دچار ضرر شديم از طرفي از عيد براي 
تامين خوراك دام آنقدر با مشكل مواجه شده ايم كه 
نمي دانيم به دام چه بايد بدهيم! دامدار پول خوراك 

را واريز كرده ولي وارد نمي شود. رييس هيات مديره 
انجمن صنفي گاوداران در ادام��ه بيان كرد: درحال 
حاضر حدود ۱۰ تا ۱5درصد محصولات لبني كشور 
صادر مي شود و يك ميليارد دلار درآمد ارزي دارد. به 
بخش گوشت اصلا يارانه داده نمي شود در حالي كه 

دولت بايد به قشر آسيب پذير يارانه بدهد. 
رييس هيات مديره انجمن صنفي گاوداران با حضور 
در يك برنامه تلويزيوني خاطرنش��ان كرد: در تامين 
كنجاله سويا از سامانه بازارگاه با مشكل مواجه هستيم 
و دامدار بايد ۳ برابر قيمت اين سامانه از بازار آزاد تامين 

كند. 2 تا 5 ماه اس��ت كه دامدار هزينه را واريز كرده 
ولي نه تنها خوراك در س��امانه بازارگاه تامين نشده، 
بلكه ارزي هم تامين نشده است. مقدسي افزود: با اين 
قيمت ها توليد كننده را از بين مي بريم، بايد كسي به 

داد توليدكننده برسد.
در مقابل حسين دماوندي نژاد، معاون امور دام وزات 
جهاد كشاورزي در ادامه اين برنامه گفت: بازارگاه يك 
سامانه اي است كه نهاده مورد نياز را بر اساس برنامه 
وارد مي كنند و از طريق اين س��امانه دامدار و مرغدار 
س��هميه خود را بر مي دارند. ما ادعايي نداريم كه اين 

سامانه بدون نقص است، اما اين سامانه در اين شرايط 
كه با مشكلات ارزي و واردات رو به رو هستيم توانسته 
نظم��ي را در واردات ايجاد كند. دماون��دي در ادامه 
توضيح داد: همه توليد كنندگان تمايل دارند نياز خود 
را از سامانه بازارگاه وارد كنند. بازارگاه بي نقص است 
و در حال كار اس��ت. تاجر نهاده خود را در اين سامانه 
بارگذاري مي كند ولي به دليل اينكه ارزي نيس��ت، 
تحويل با تاخير مواجه مي ش��ود. تا تاجر مشكلش با 
بانك مركزي حل نشده و ارز را تامين نكرده نبايد اين 

نهاده را روي سامانه بازارگاه قرار دهد.
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خبرروز

استقرار ۱۰۰۰ جوان هلال احمري در سواحل درياي خزر
رييس سازمان جوانان جمعيت هلال احمر از استقرار ۱۰۰۰ جوان داوطلب عضو جمعيت هلال احمر در سواحل درياي خزر خبر داد و گفت:  فاز 
هشدار و اطلاع رساني پويش ملي غرق نشويم با شعار »بي گدار به آب نزنيم« از ۲۶ تير آغاز شد. حجت الاسلام سيد هاشم حسيني المدني افزود: با 
توجه به اهميت موضوع غريق و بهره گيري گسترده هموطنان از بستر دريا، پويش ملي #غرق_نشويم اجرا مي شود. در اين طرح اعضاي سازمان 
جوانان هلال احمر با تشكيل زنجيره انساني و با رويكرد پيشگيري و ارايه خدمات بشردوستانه، فرهنگي و اجتماعي، براي اجراي اين پويش آماده 
شدند.  سازمان جوانان جمعيت هلال احمر در قالب گروه هاي سحاب يعني سفيران حمايت هاي امدادي و بشردوستانه، تيم هاي سحر يعني سفيران 
حمايت هاي رواني، تيم هاي دادرس يعني دانش آموزان آماده در روزهاي سخت، تيم هاي ياس يعني ياران آسيب ستيز و ... خدمت رساني مي كند.

رويداد

رييس انجمن مددكاري ايران از درآمد كودكان كار 
معادل ۲۰ برابر مستمري والدين شان، سخن مي گويد 
و يك مسوول در شهرداري تهران هم از كنترل مافيا بر 
۷۰ درصد جمعيت كودكان كار خبر مي دهد. حسن 
موسوي رييس انجمن مددكاري ايران در اين خصوص 
اظهار داشت: از س��ال ۷۸ موضوع كودكان خياباني 
در سياس��ت گذاري هاي كشور وارد ش��د و آن زمان 
بيشترين نقش را شهرداري و بهزيستي براي رسيدگي 
به وضعيت اين كودكان داشتند. حدود پنج سال تجربه 
آن هم بدون دستور العمل در اين زمينه داشتيم تا سال 
۸۴ كه دستورالعملي در اين زمينه نگاشته شد و ۱۳ 
نهاد و ارگان در اين حوزه مسووليت پيدا كردند. به گفته 
او ارگان هايي چون شهرداري، بهزيستي، كميته امداد، 
نيروي انتظامي، علوم پزشكي، بيمه سلامت، بيمه 
تامين اجتماعي، سازمان برنامه و بودجه، وزارت كشور، 
آموزش و پرورش، وزارت امور كار و رفاه اجتماعي در 
حوزه كودكان كار در آن س��ال ها داراي مس��ووليت 
شدند. اما نبايد موضوع را به چند ارگان تقليل دهيم. 
بعد از آيين نامه س��ال ۸۴، چندين قانون و آيين نامه 
جديد مثل قانون حمايت از كودكان، قانون حمايت 
از كودكان بي سرپرس��ت و بد سرپرست، آيين نامه 
اورژانس اجتماعي و اسناد و قوانين متعددي نگاشته 
شد كه تعداد متوليان حمايت از اين كودكان را به ۲۷ 
سازمان رساند. رييس سازمان مددكاران اجتماعي 
ايران، افزود: بهزيس��تي و ش��هرداري در اين سال ها 
بيشترين نقش آفريني را در رسيدگي به كودكان كار 
داشته اند، اما مشكل اين است كه مسووليت هماهنگي 
در استان ها با اس��تانداري است و مرجع ملي حقوق 
كودك مستقر در وزارت دادگستري نيز مسووليت 
نظارت بر اين آيين نامه ها را در سطح كشور بر عهده 
دارد كه در استان به كارگروه اجتماعي فرهنگي ذيل 

استانداري واگذار شده است.

   ۸۴ درصد كودكان كار مشكل فقر دارند
موس��وي افزود: افزون بر ۸۴ درصد از ك��ودكان كار كه 
مشكل فقر دارند و براي تامين معاش بايد به خيابان بيايند 
به ۲ گروه زير ۱۵ سال و بالاي ۱۵ سال تقسيم مي شوند 
و بر اساس قانون كار، كارگر محسوب مي شوند. او اظهار 
كرد: تا نظام رفاه و تامين اجتماعي كشور اثربخشي نداشته 
باشد و ماهانه ۶۰۰ هزار تومان كمك هزينه حمايتي بر 
اساس مصوبه حمايتي مجلس به خانواده هاي بي بضاعت 
مي دهيم، طبيعي است كه اين نظام حمايتي نمي تواند 
ك��ودك كار را از خيابان جمع كند و فقط ممكن اس��ت 
با طرح ه��اي ضربتي آنها را جمع كن��د. رييس انجمن 
مددكاران اجتماعي ايران، گفت: تجربه ۳۰ ساله نشان 
مي دهد بخش عمده ك��ودكان براي معاش در اين مافيا 
حضور پيدا مي كنند. دستگاه هاي مختلف اهتمام لازم 
را ندارند كه ساير دس��تگاه ها را كنار خود بياورند، فقط 
به صورت مقطعي وقتي اتفاق��ي مي افتد، طرح و برنامه 
مي دهند و اجرايي هم نمي ش��ود. كودكان كار دغدغه 
جدي دستگاه هاي متولي نيست و اين موضوع را از سال 

۷۹ اعلام كرده ايم.

   ۷۰ درصد كودكان كار
برخي استان هاي اتباع هستند

معاون فرهنگي و امور اجتماعي سازمان بهزيستي كشور 
هم در اين خصوص اظهار كرد: اينكه فكر كنيم پش��ت 
همه كودكان كار مافيا وجود دارد، نگاه درستي نيست زيرا 
تنوع كودكان كار بسيار زياد است و برخي از كودكان به 
دليل فرهنگ خانواده در خيابان ها كار مي كنند. البته ۱۶ 
دستگاه متولي بايد با هماهنگي هم كار كنند و اين موضوع 
را سر و سامان دهند. هر دستگاهي تا حدي مي تواند به 
اين موضوع ورود كند و هيچ دستگاهي به تنهايي نمي تواند 
مشكلات را برطرف كند. مهري سادات موسوي، اظهار 
كرد: مشكلي كه اكنون با آن روبرو هستيم، اين است كه 

هماهنگي و تنظيم بين دستگاه هاي مختلف داراي خلل و 
اشكال است. پيش نويس ساماندهي كودكان كار تدوين 
و به دستگاه هاي متولي ارسال شده، اما هيچ دستگاهي 
جواب ما را نداده است. معاون فرهنگي و امور اجتماعي 
سازمان بهزيستي كشور، گفت: سازمان بازرسي كل كشور 
وظيفه وجودي نظارت بر عملكرد دستگاه ها را دارد و بايد 
در اين بخش به صورت جدي ورود كند و س��ازمان هاي 
ديگر نيز از آن تبعيت داشته باشند. موسوي افزود: كودكان 
اتباع در برخي شهرستان ها مثل تهران ۷۰ درصد هستند 
و ما آماري از آنها نداريم و بايد وزارت كشور در اين زمينه 
ورود كند. هر جا كه س��اير دستگاه ها در كنار ما نبودند، 
توانسته ايم اقدامات موثري  انجام دهيم. معاون فرهنگي و 
امور اجتماعي سازمان بهزيستي كشور، افزود: ۵۴ مركز 
غيردولتي، ۲۲ مركز نگهداري شبانه روزي و چهار كلينيك 

براي كودكان كار داريم. 

   ۷۰ درصد كودكان سرچهارراه ها
وابسته به مافيا هستند

مديركل سازمان رفاه خدمات و مشاركت هاي اجتماعي 
شهرداري تهران نيز گفت: باندها و مافيايي در كشور داريم 
كه كودكان را در خيابان جمع مي كنند و اقتصاد خيابان 
را ساماندهي مي كنند. اين باندها به صورت ساماندهي و 
شبكه اي فعاليت مي كنند. احمدي صدر بيان كرد: اقتصاد 
كف خياباني با درآمدهاي سرشار با نوع دوستي و تحريك 
احساسات مردم شكل گرفته است و سرشبكه هاي اين 
مافيا از آن اس��تفاده مي كنند. بخشي از اين كودكان به 
صورت منفرد به خيابان ها مي آيند. او افزود: در شهرداري 
تهران ق��رارگاه اجتماعي ته��ران را تش��كيل داديم و 
كارگروهي ويژه در اين زمينه هم ايجاد ش��ده اس��ت و 
رياست آن را به بهزيستي استان تهران داده ايم. طرحي 
هم ساماندهي شد ولي ۱۵ الي ۱۶ نهاد متولي كودكان كار 
بايد آن را اجرا مي كردند اما با خلأ و چالش رو به رو شديم.

كودكانكار۲۰برابرمستمريوالدينشاندرآمددارند

فرشادمومني:مشكلاتدورانقائممقامفراهانيهمچنانبازتوليدميشود

ايران گرفتار در دور باطل توسعه نيافتگي 
فرشاد مومني خطاب به حكومتگران هشدار 
داد كه بحث هاي اعتلابخش را شروع كنند 
و در مسير درست توسعه قدم بردارند. او به 
اقدام شهرداري در تخليه خانه انديشمندان علوم انساني 
انتقاد كرد و آمارهاي دولت در زمينه رشد اقتصادي را به 
چالش كشيد و تاكيد كرد همه مشكلات اقتصادي ايران 
به نوعي بازتابي پشت كردن به توسعه است؛ مساله اي كه 
در برنامه هفتم توسعه نه تنها حذف نشده بلكه به عنوان 

پيشران معرفي شده است.
فرشاد مومني، استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبايي 
در همايش »قائم مقام فراهاني پيشگام انديشه توسعه در 
ايران« گفت: برگزاري اين همايش در واقع يك پيام كليدي 
دارد كه به نظر من بيش از هر چيزي به درد حكومتگران 
فعلي مي خورد و آن پيام اين است كه وقتي حكومتي به 
توسعه پش��ت مي كند و اراده اي براي حركت به سمت 
توسعه از خود نش��ان نمي دهد، جايگزينش بي ثباتي و 
ناامني نظام وار و نابرابري ناموجه كشنده و وابستگي هاي 
ذل��ت آور به دنياي خارج و فقر و فلاكت فراگير و عمومي 

است!
به گزارش پايگاه خب��ري جماران، او با اش��اره به دوران 
قائم مقام فراهاني اف��زود: انديش��ه هاي آن دوره به طرز 
فاجعه آميزي در درك بنيان هاي اصلي توس��عه ناتوان 
بودند؛ شايد درخشان ترين و برجسته ترين تحقيق در اين 
زمينه كار زنده ياد مرحوم عبدالهادي حائري است كه با 
عنوان »نخستين رويارويي هاي ايرانيان با دو رويه تمدن 

بورژوازي غرب« به نگارش در آمده است.
نگاهي به آن زمان نشان مي دهد كه توهمات و ناداني ها 
و جهل ها و تعصب هاي كور و احمقانه كه تا حدود زيادي 
در ميان نخبگان چه ديني و چه روشنفكري فراگير بود 
تا اينكه در حول و حوش مش��روطه اس��ت كه استثناها 
پرشمار مي شوند. اگر ما دچار فقر انديشه اي درباره توسعه 
باشيم و مطالبه توسعه خواهانه در حاشيه باشد و اهتمام 
و مسووليت شناسي حكومت در اين زمينه نباشد، ايران 

دچار آن بدبختي ها خواهد شد.
 او با بيان اينكه آن جهل و ناداني حتي امروز هم مصاديقي 
دارد، گفت: از وقتي ما از طريق برنامه تعديل س��اختاري 
به توسعه پشت كرديم و روزمرگي و گوته نگري و شوك 
درماني وجهه همت حكومت گرها شد، افلاس و فلاكت در 
ميان مردم افزايش يافت و حكومت به دست خود، از خود 
مشروعيت سوزي كرد و راه را براي ظلم ها و زورگويي ها و 

خيانت هاي خارجي ها به ايران هم باز شد.
 

   روسيه تا پول ديد، تعهداتش را نديد
مومني درب��اره اقدام اخير دولت روس��يه در همنوايي با 
امارات عليه تماميت ارضي كش��ورمان گفت: در همين 
روزهاي اخير ديديد كس��اني كه از س��ر ناداني دلخوش 
كرده بودند به مثلا پشتيباني پوچ، توخالي، فريبكارانه، 
ظالمانه و استثماري چين و روسيه در ايران؛ ديدند كه هر 
كدام از اين كش��ور ها كه بوي پول بيشتر از جاي ديگري 
به مشام ش��ان رسيد، تمام آن ماجراها و تعهدات قبلي با 
شما را زير پا گذاش��تند. روس ها در قرارداد تركمنچاي 
با همه جنايت ها و زورگويي ها و استثمار قول داده بودند 
پشتيبان بقاي قاجار باشند، با اين حال هر بار كه تحت اين 
عنوان مي شد آشوب جديدي در ايران راه انداخت و به روي 
مردم اسلحه كشيد، آنها اين را بهانه كرده و به شهرهاي ما 
حمله مي كردند. اما هر بار كه قرار بود وفاي به عهد باشد و 
پرداخت هزينه و نشان دادن شرافت؛ از آنها خبري نبود. نه 

از روس ها و نه انگليسي ها.
 

   دعوت به خواندن تاريخ
او ادامه داد: اگر بخواهيم از اين مناسبات نجات يابيم بايد 

آرمان هاي سطح توسعه، جايگزين پول و زور و سركوب 
و فريب ش��ود. و اين راه نجات است و دليل اينكه اين روز 
يعني سالگرد كشته شدن قائم مقام فراهاني را برجسته 
مي كنيم اين است كه همه دلسوزان ايران را به بازخواني 
جدي تاريخ ۱۵۰ سال گذشته ايران دعوت كنيم. براي 
اينكه هم عبرت ها و درس هاي خيلي بزرگي در آن وجود 
دارد كه حكومت را از اين سرگشتگي و تحير و سردرگمي 
و ندان��م كاري نج��ات مي دهد و هم امكان بس��يج همه 
ظرفيت هاي مادي و انساني كشور به سمت وضعيت بهتر 

را فراهم مي كند.
 

   هرك�س از حق و عدل بگوي�د را لجن مال 
مي كنند

او در بخشي از س��خنان خود گفت: فضايي كه فاسدها، 
لاشخورها، زورگوها و وابستگان به قدرت هاي بزرگ در 
ايران ايجاد كردند چنان است كه اگر الان هم كسي بحث 
از حق و عدل و آزادي كند، عده اي با زدن برچس��ب؛ او را 
لجن مال مي كنند. اگر بخواهيد بگوييد كشوري كه تكليف 
خود را با عدالت روشن نكند محال است روي خوش ببيند 
مي گويند اين تمايلات كمونيس��تي دارد! در حالي كه 
هر كس��ي كه با خرد و انديشه، وقتي با ميراث انديشه اي 
ماركس برخورد مي كند، متوجه مي شود كه در انديشه 
ماركس بي شمار مطالب عميق تحليلي اعتلابخش براي 
بش��ر وجود دارد. البته نقدهايي هم وجود دارد، كس��ي 
نمي گويد ماركس خداست؛ خودش هم چنين ادعايي 
نكرد. اما به هر حال خدماتش به انديش��ه بشر و اعتلاي 

سطح فهم انسان ها كم نظير است.
 

   اقدام ش�هرداري فقط ضد قان�ون و آزادي 
نبود!

اس��تاد دانش��گاه علامه طباطبايي با انتق��اد از »تلاش 
شهرداري براي تخليه خانه انديشمندان« گفت: تعرضي 
كه به خانه انديشمندان علوم انساني هم شد از اين دريچه 
قابل بحث است. من بحث مستقلي در آينده خواهم كرد 
تحت عنوان يادگيري از »تجربه اش��غال چند روزه خانه 
انديشمندان علوم انساني«. آنجا با تفصيل و مستند توضيح 
مي دهم كه اين شيوه برخورد، به همان اندازه كه ضدآزادي 
و ضدقانون و عدالت است، ضد اسلام هم است. مگر يكي 
از مصرحات قرآن نيست كه مي فرمايد: »بشارت باد به آنها 
كه قول هاي مختلف را مي شنوند و بعد بهترينش را تبعيت 
مي كنند.« اگر اين طور باش��د جامعه اسلامي به يقين و 
ضرورتا بايد يك جامعه چند صدايي باشد؛ اگر صداها خفه 
شود، آنها چطور »يستمعون القول« را عملياتي كنند؟! 

)اشاره به آيات ۱۷ و ۱۸ سوره زمر قرآن كريم( 
 

   چرا ادعاي شهرداري تهران درست نيست؟
كل ادعايي كه شهرداري براي تخليه خانه انديشمندان 
مطرح ك��رده و انعكاس رس��انه اي يافته اين اس��ت كه 
مي گويند كه از گروهي افراد، در خانه انديشمندان دعوت 
نشده است! اين نش��ان مي دهد كه آنها نمي دانند خانه 
انديشمندان در ابتدا از كسي دعوت نمي كند؛ بلكه آنها كه 
حرفي براي گفتن دارند، متقاضي عضويت مي شوند. اگر 
شما در اين زمينه صادق هستيد، تريبون براي آنهايي كه 
شما مي گوييد آنجا نيستند بيش از هزار برابر اعضاي خانه 
انديشمندان است. اين چقدر ناروايي و ظلم و خلاف گويي 
و بهانه جويي است؟! براي اينكه اگر دو نفر و نصفي متفكر 

با انگيزه مانده اند را با اين كارها بتارانيم و بفرستيم بيرون؟
مومني به تلاش براي بستن خانه انديشمندان اشاره كرد 
و گف��ت: اين حادثه تلخي بود و تلخ ت��ر از آن، حرف هاي 
برخي مسوولان شهري است كه با قلدري مي گويند ما 
اين مشي را ادامه مي دهيم. من خاضعانه از مقامات سطح 
بالاي كشور خواهش مي كنم مداخله كنند و اين بساط 

برخوردهاي حذفي و ضدتوسعه اي را جمع كنند.

   انتقاد از جوك سازي درباره فرهنگ ايران
اين استاد دانشگاه از »جوك هايي عليه فرهنگ ايران« 
انتقاد كرد و گفت: يكي ديگر از مس��ائلي كه ما را خيلي 
گرفتار كرده و در غربت انديش��ه توسعه پيش آمده اين 
است كه برخي افراد از سر دلسوزي، سرخوردگي و يأس به 
خودزني رو آورده اند و جوك هاي غيرعادي درباره فرهنگ 
ايراني ها راه مي اندازند. تا حرفي مي زنيم به تخطئه و طعنه، 
اهانتي به فرهنگ ايرانيان ها مي كنند. شما ادبيات عميق 
و فاخر زمينه توسعه را ببينيد؛ اگر حكومت ما سطح بلوغ 
انديشه اش بالاتر برود و از كوته نگري رانت محورِ فاجعه ساز، 
دست بردارد و رو به توسعه كند به آن افرادي كه خودزني 
مي كنند مي گويم به جاي خودزني پرچم توسعه را بلند 
كنيد و اگر اين پرچم بلند شود ما از اين توهم ها نجات پيدا 
مي كنيم و به جاي خودزني، همكاري و اعتلابخش��ي و 

تكامل را در دستور كار قرار مي دهيم.
 مستنداتي وجود دارد كه نشان مي دهد تا قبل از دروني 
كردن دس��تاوردهاي انقلاب صنعتي، گزارش هايي كه 
جهانگردان راج��ع به انحطاط فرهنگ در ژاپن و آلمان و 
جاهاي ديگرِ توس��عه يافته مطرح مي كردند، ده ها برابر 

بيشتر از آنچه در ايران مي بينيم، است.
 

   معيشت را درست كنيد
 مردم بچه دار مي شوند

مومني با انتق��اد از »تبليغات فرزن��دآوري و ازدواج« در 
جامعه؛ اظهار كرد: اين را تصادفي نبينيد كه هي موعظه 
مي كنند كه برويد ازدواج كنيد و بعد تا مي توانيد اولاددار 
شويد. كار با موعظه نيست، ش��ما امنيت اقتصادي را با 
سياس��ت هاي نابخردانه به هم ريخته ايد! گزارش هاي 
رس��مي مي گويند در دو دهك پايين درآمدي، اميد به 
خانه دار شدن متناسب با جايگاه شان بيش از ۲۰۰ سال 

زمان مي برد. براي متوس��ط ها ۵۰ سال. شما معيشت را 
اصلاح كنيد مردم خودشان حافظ دين شان مي شوند.

با استثمار وحش��تناك و با ندانم كاري و نابخردي ها در 
كاهش دستمزد حقيقي، نيروي كار را با وحشتناك ترين 
عسرت ها رها كرده اند و بعد مي گويند كه مژدگاني بدهيد 
ك��ه وام ازدواج را بالا برده ايم! وام براي كس��ي كه حداقل 
دستمزد را دريافت مي كند، دستمزدي كه يك سوم خط 

فقري است كه خودتان اعلام كرده ايد؟
او گفت: همه اينها بازتاب غفلت از توس��عه است. ما كه از 
قائم مقام فراهاني به عنوان پيش��گام توسعه خواهي ياد 
مي كنيم به اين دليل است كه تمام گرفتاري هايش در آن 
زمان با شكل و شمايل امروزي اش الان هم هست. يعني 
در يك دور باطل بازتوليد توسعه نيافتگي گرفتار شده ايم!

 
   كارهاي ضدتوسعه در برنامه هفتم توسعه 

رييس موسسه دين و اقتصاد با اشاره به لايحه سند هفتم 
توسعه يادآور ش��د: از دريچه دانش توسعه، يك حركت 
نزديك به صفر بلكه معكوس و قهقرايي را در سند لايحه 
برنامه هفتم مي توانيد با مصداق هاي پرش��مار ببينيد! 
يعني تمام كارهاي ضدتوسعه را به عنوان پيشران قالب 
كرده اند! متفكران بزرگ توسعه مي گويند مطالعه لازم 
براي شناخت عميق دورهاي باطل اصلي بازدارنده توسعه 
را بايد بشناسيم. اما راه ميانبر براي اين شناخت اين است كه 
بدانيم فصل مشترك همه دورهاي باطل و بازتوليدكننده 
توس��عه نيافتگي اعم از سياس��ي، اجتماعي فرهنگي و 
اقتصادي و بين المللي در دو زمينه تبلور دارد؛ يكي ضعف 

بنيه توليدي و دومي بهره وري اندك.
در اين سند كلا مساله بنيه توليد فناورانه را حذف كرده اند 
كما اينكه محيط زيست را هم حذف كرده اند. اين خيلي 
اسفناك است و شدت فقر از نظر انديشه توسعه در اين سند 
بيداد مي كند در هيچ يك از اسناد تاريخ برنامه ريزي توسعه 
تا اين اندازه فقر و انحطاط در انديشه توسعه را نمي توانيم 

مشاهده كنيم.
 

   جدي تري�ن ناراضي ه�ا، ش�ريف ترين 
گروه هاي جامعه هستند

اين استاد دانشگاه ادامه داد: فكر مي كنند ابزار »بسترسازي 
براي بروز و ظهور جلوه هاي متعالي اخلاقي« موعظه است؛ 

در حالي كه تمامي متفكران توسعه، با مباني استدلالي 
محكم و ش��واهد غيرقابل انكار مي گويند براي اين كار، 
بايد براي مردم امنيت اقتصادي ايجاد كنيد. يعني با شغل 
شرافتمندانه بتوان زندگي را شرافتمندانه اداره كرد. در 
آن صورت مي بينيد كه جلوه هاي متعالي اخلاقي چقدر 
رشد مي كنند. اگر در دوره جنگ؛ توانستيم شرافتمندانه 
و افتخارآميز جنگ را اداره كنيم، يكي از دلايل مهمش 
اين بود كه دولت مهندس موسوي با راهنمايي چهره هايي 
چون مرحوم عالي نسب، اين مهم را در اولويت گذاشته 
بودند و اين طور بود كه مردم با حكومت همدلي مي كرد. 
اما امروز ببيني��د جدي ترين ناراضي ها، ش��ريف ترين 
گروه هاي اجتماعي هستند. بارها مي شنويد كه معلم ها، 
بازنشستگان و كارگران اعتراض كرده اند. معلوم مي شود 
كه با اين دس��تمزد و حقوق كه در چارچوب مناس��بات 
رانتي تدارك كرده ديده ش��ده، اين اقش��ار از عهده اداره 
شرافتمندانه يك زندگي بر نمي آيند. اين طوري مي شود 
كه مركز آمار گزارش مي دهد و مي گويد ۸۹ درصد فقراي 

ايران را شاغلان سابق و لاحق تشكيل مي دهند!
 

   نتيجه پشت كردن حكومت به توليدكنندگان؟
او در ادامه س��خنانش با بيان اينكه »اين طور نمي ش��ود 
كشور را اداره كرد« گفت: دكتر جمشيد بهنام در كتاب 
ارزشمند »ايرانيان و انديشه تجدد« ۳۰ سال پيش، مساله 
پس افتادگي تاريخي ايران را زير ذره بين گذاشته است و 
مي گويد وقتي اين دوره پساانقلاب صنعتي را از ربع پاياني 
قرن هجدهم تا پايان دوره قاجار زير ذره بين مي گذاريم، 
يكي از ريشه هاي تزلزل و بي ثباتي اين است كه در كل اين 
دوره توليدكنندگان در اين سرزمين هرگز جزو نيروهاي 
سياسي تاثيرگذار نبودند! يعني حكومت پشت به توليد 
كرده بود و فكر مي كرد با امتياز فروش��ي و خام فروشي و 

دلالي و وارداتچي گري مي شود كشور را اداره كرد.

    از رشد ۱3 درصدي سال 95 تا 2.۸ درصدي 
سال ۱۴۰۰

فرشاد مومني در تبيين واقعيت و كيفيت آمارهاي رشد 
اقتصادي تبليغ شده در اين دولت و دولت قبل تاكيد كرد: 
با نگاهي به تبليغات دولت فعلي، آدم احس��اس مي كند 
گويي اينها به ظاهرس��ازي بيش از واقعيت علاقه نشان 
مي دهند. بس��اطي راه انداخته اند با ادبياتي كه »از نقطه 
عطف ۱۴۰۰ ما ديگ��ر در دوره خروج از بحران رفته ايم و 
رشد مثبت تجربه مي كنيم.« اين دولت يادش رفته كه 
در دوره رياست جمهوري روحاني و در سال ۱۳۹۵ از نظر 
اندازه رشد اقتصادي، ايران رتبه يك جهان را يافت و همين 
اعضاي دولت فعلي، حسن روحاني را از نقدهاي روا و ناروا 
بيچاره كردند و كارشناسان دائما به دولتي كه مي خواست 
اين آمار را به عنوان يك ابزار تبليغات مورد بهره برداري قرار 
بدهد، خاضعانه گوشزد مي كردند كه رشد با كيفيت مهم 
است. رشد بي كيفيت حتي اگر ۳۰ درصد باشد مملكت 
را به فلاكت مي اندازد. حالا آن رشد نزديك به ۱۳ درصد 
فراموش شده و الان مي گويند ما ۲.۸ درصد رشد مثبت 
در سال ۱۴۰۰ داشته ايم! آن رشد ۱۳ درصدي در دولت 
قبل بيشترش به خاطر گشايش هاي محدود در فروش 

نفت خام بود نه سياست هاي درست!
 

   چرا رشد 2 درصدي خوشحالي ندارد؟
استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبايي درباره علت رشد 

اقتصادي مطرح شده در اين دولت ادامه داد: رشد اقتصادي 
اين دولت هم به فروكش كردن كرونا مربوط مي ش��ود 
كه تقريبا تم��ام داروهايش را با وجود كارش��كني هاي 
بعضي روساي فعلي، در دوره روحاني تمهيد شده بودند. 
بخش ديگر هم به رش��د بخش خدم��ات ارتباط دارد نه 
رشد جي دي پي و توليد ملي. اين به معناي آن است كه 

بخش هاي مولد همچنان منفي هستند!
حداقلش اين اس��ت كه اين دولت وقتي خودش در سال 
۱۴۰۰ برنامه شش��م را تمديد كرد، حفظ ظاهر كند و بر 
اساس آن الزام قانوني بايد رشد ۸ درصدي مي داشتيد آن 

هم با كيفيت. پس با رشد دو درصدي خوشحالي نكند!
 

   مشكلات بازتابي از پشت كردن به توسعه است
اين استاد دانش��گاه افزود: ما اصلا ناراحت نمي شويم كه 
عده اي خوشحال باشند كه از رشد منفي به رشد مثبت 
رسيديم اما اين نبايد به سمت خود فريبي و ناديده گرفتن 
اين مس��اله بينجامد كه جي دي پي سرانه ايران حتي به 
۱۳۹۰ هم نرس��يده است. در بخش هاي اصلي صنعتي 
كشور، ما رشد هاي منفي خيلي بالا داريم؛ در حوزه فلزات 
پايه رشد منفي ۵.۱۵ است؛ در شيميايي به جز دارو منفي 
۴.۹ درصد است و من تمام اين مشكلات را بازتابي از پشت 

كردن به توسعه مي دانم.
 

   عاقبت  همه كاره شدن نظامي ها؟!
رييس موسسه مطالعاتي دين و اقتصاد با اشاره به كتاب 
»چرا ملت ها شكست مي خورند« گفت: نويسندگان اين 
كتاب مي گويند تا زماني كه بنيه توليد فناورانه، ارتقا نيابد 
جامعه از نظر اقتصادي، اجتماعي و سياسي، در آشوبناكي 
و بي ثباتي و نوسان و تزلزل به سر خواهد برد. داگلاس نورث 
هم در كتاب تغييرات نهادي خود از اين هم فراتر مي رود 
 و مي گوي��د اگر به توليد فناورانه پش��ت كنيم نظامي ها 
همه كاره اقتصاد و سياست مي شوند! بنابراين همزمان 
انحطاط سياسي و اقتصادي را باهم تجربه خواهيم كرد 
و همچنين اينكه اگر در نظام سياسي، قدرتي از مناسبات 
رانتي س��ود بب��رد و آن را ترويج كند؛ جه��ل و جمود و 
تعصب هاي كور كورانه جاي گفت وگوهاي اعتلابخش 
در ساحت نظام باورها را بگيرد در ميان مردم، رويه هاي 
سفله پرورانه و تحقيرآميز براي مردم شيوه مسلط مي شود.

 
   پرچم توس�عه خواهي بلند نش�ود آرامش را 

نمي بينيم
 فرشاد مومني خطاب به مردم و مسوولان تاكيد كرد: 
اگر متفكران و حكومتگران ايران، پرچم توسعه خواهي 
را بلند نكنند، كش��ور روي آرام��ش و ثبات و اعتلا را 
نخواهد ديد. همه آن بسترسازي هايي كه مصلحان 
بزرگي مثل قائم مقام در دستور كار داشتند، اين بود 
كه در قلب تمهيدات نهادي براي ارتقاي بنيه توليد 
فناورانه بسترسازي شود. شرم باد به آنها كه نمي بينند 
آن فرد در چه شرايطي و با چه مقدوراتي، چه كارهاي 

اصلاحي تاريخ سازي انجام داد.
 

   رانت و ربا و دلالي 
همچنان موتور خلق ارزش!

اين استاد دانشگاه در پايان گفت: ما امروز هيچ توجيهي 
نداريم؛ شرايط ما با آن زمان اصلا قابل مقايسه نيست، ولي 
بدبختي ما اين است كه همچنان رانت و ربا و دلالي، موتور 
خلق ارزش در كشور است و متاسفانه حتي توليدكنندگان 
هم اگر بخواهند بقاي صوري داشته باشند، بايد از اين كارها 
بكنند. بر همين اس��اس معتقدم بايد به سمت بازآرايي 
سيستمي در ساختار نهادي به نفع توليد فناورانه حركت 

كنيم تا نجات پيدا كنيم.

گزارش

رويخطخبر

۱۰۰هزاركلاسدرسنيازبهمقاومسازيدارد
رييس جامعه خيرين مدرس��ه ساز كشور گفت: 
۱۰۰ ه��زار كلاس درس ني��از به مقاوم س��ازي 
دارد. ناص��ر قفلي رييس جامعه خيرين مدرس��ه 
س��از كش��ور افزود: اكن��ون بي��ش از ۱۰۰ هزار 
كلاس درس نامطمئ��ن )غيرمق��اوم( در س��طح 
كش��ور داريم و در حوزه مس��كن مهر نيز موضوع 

تأمين فضاي آموزش��ي مغفول مانده است. قفلي 
ادامه داد: از س��ال ۱۳۷۷ تش��كل مدرسه سازي 
در كشور راه اندازي ش��د كه دستاوردهاي خوبي 
داش��ته اس��ت. ايرانيان مقيم خارج از كشور نيز 
كمك هاي خوبي به ما داش��ته اند و مدارس مورد 
نياز تأمين شده است. او افزود: با رشد ورود اتباع و 

افزايش مهاجرت ها كه غالباً به دليل خشكسالي و 
ريزگردها ايجاد شده، مشكلاتي براي اين حوزه به 
وجود آمده است. قفلي گفت: مساعدت ارتش در 
ساخت آموزشگاه هاي مورد نياز در مجتمع هاي 
تخصصي مرتبط و فراهم كردن فضاي آموزش��ي 

براي آنها مورد انتظار ماست.

آغازمرحلهدومثبتناموپرداختوامبازنشستگان
مديرعامل سازمان تأمين اجتماعي از آغاز مرحله دوم 
ثبت نام و پرداخت تسهيلات قرض الحسنه بازنشستگان 
س��ازمان تأمين اجتماعي خبر داد. ميرهاشم موسوي 
اظهار كرد: در راستاي عمق بخشي به خدمات و براي 
اينكه حوزه تخصصي درم��ان بتواند خدمات را به نحو 
بهينه به مردم ارايه كند، اصلاح نظام پرداخت و پركيس 
به پزشكان شاغل در مراكز درماني تأمين اجتماعي بر 
اساس بخشي از تعرفه عمومي و غيردولتي و مبتني بر 
عملكرد و كيفيت عملكرد، بزودي انجام خواهد شد تا 
باعث ارتقاي كيفيت خدمات تخصصي درمان در سراسر 
كشور ش��ود. او افزود: همچنين مرحله دوم ثبت نام و 
پرداخت وام قرض الحسنه ۲۰ ميليوني بازنشستگان را 
طي چند روز آينده آغاز خواهيم كرد. تسهيلاتي كه در 
مرحله اول به ۴۰ هزار نفر از بازنشستگان عزيز پرداخت 
شد و در اين مرحله از ۸۰ هزار نفر ديگر ثبت نام مي كنيم 
و ان ش��اءالله پرداخت آن از ابتداي ماه بعد آغاز خواهد 
شد. مديرعامل سازمان تأمين اجتماعي گفت: در دولت 
مردمي س��يزدهم تاكنون ۱۸۰ هزار ميليارد تومان از 
مطالبات تأمين اجتماعي پرداخت شده است و در سال 
جاري نيز ۷۰ هزار ميليارد تومان پرداخت خواهد شد 
كه مجموع مطالبات دريافتي تأمين اجتماعي از دولت 
ب��ه ۲۵۰ هزار ميليارد تومان خواهد رس��يد كه رقمي 
بي سابقه است. با استفاده از منابعي كه از اين طريق در 

اختيار سازمان تأمين اجتماعي قرار گرفت، تمام بدهي 
بانكي تأمين اجتماعي كه ح��دود ۱۰۶ هزار ميليارد 

تومان بود، تسويه شده است. 
او ادامه داد: افزايش س��رمايه ح��دود ۴۶ هزار ميليارد 
تومان��ي بانك رفاه را نيز انجام دادي��م و علاوه بر اينكه 
بدهكار نيستيم و جلوي خسارات هزينه سالانه سود 
تسهيلات كه حدود ۲۵ هزار ميليارد تومان بود، گرفته 
ش��د، علاوه بر اينها بخشي از منابعي كه از محل تأديه 
بدهي به دس��ت آمد، در اين قالب و براي تعهدات آتي 

سرمايه گذاري شد. اميدواريم با رويكردي كه در برنامه 
هفتم شاهد هستيم و همچنين با توجه به سياست هاي 
ابلاغي مقام معظم رهبري در حوزه تأمين اجتماعي، 
اين مس��ير با قدرت و قوت تداوم ياب��د و اميدواري كه 
آغاز ش��ده اس��ت و دس��تاوردهايي كه در اين سال ها 
اتفاق افتاده اس��ت، با قدرت ادامه پيدا كند. موس��وي 
گفت: اعتقاد داريم كه اگر چه مشكلاتي وجود دارد، اما 
ظرفيت هاي خوبي داريم و مي توانيم با استفاده درست 

از اين فرصت ها بر چالش ها غلبه كنيم.


